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КАКО СУ ПРОГНАНИ СРБИ ИЗ СЛАВОНИЈЕ ПРЕПОРОДИЛИ СРЕМСКО СЕЛО

ПОСЕБНА СЕРИЈА МАРКИЦА 

30 ГОДИНА ОД 
МИТРОВДАНСКЕ 
ОФАНЗИВЕ  

НЕОБИЧНА ЖИВОТНА ПРИЧА МОМИРА КЕЦМАНА 

Трновит пут ратног сирочета 
из Крајине до титуле свјетског 
вицешампиона у рвању

ЈУБИЛЕЈ: 30 година од оснивања Српске 
православне црквене општине Кукујевци

 » Епископ сремски  
Василије је, са 
свештенством 
и вјерним 
народом, извршио 
троносање – 
велико освештање 
Храма Успенија 
Пресвете 
Богородице чиме 
је заокружен 
процес, који је 
отпочео прије 
равно тридесет 
година, када је 
основана Српска 
православна 
црквена општина

НА ВЈЕЧНОЈ СТРАЖИ  САБОРЦИ СЕ ОДУЖИЛИ КРАЈИШКОМ ХЕРОЈУ УДРУЖЕЊА ПРОГНАНИХ СРБА СЕ БОРЕ ДА САЧУВАЈУ СВОЈУ ДЈЕДОВИНУ

Откривен споменик команданту 
Книнџи — Николи Симићу Циги

УЈЕДИЊЕНИ СА ЦИЉЕМ ДА  
ЗАШТИТЕ СРПСКУ ИМОВИНУ 
НА ПРОСТОРУ ФЕДЕРАЦИЈЕ БиХ
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ПОРУКА АЛЕКСАНДРА ВУЧИЋА НАКОН САСТАНКА СА МИЛОРАДОМ ДОДИКОМ И ЖЕЉКОМ ЦВИЈАНОВИЋ

Уложићемо велики новац 
у градњу  меморијалног 
комплекса у Доњој Градини
Предсједник Републике 

Србије Александар Ву-
чић примио је 24. но-

вембра 2022. године новои-
забраног српског члана Пред-
сједништва Босне и Херцего-
вине Жељку Цвијановић и но-
воизабраног предсједника Ре-
публике Српске Милорада До-
дика, са којима је разговарао 
о проблемима који постоје у 
региону, инфраструктурним 
пројектима и градњи путева, 
али и изградњи меморијалног 
комплекса у Доњој Градини – 
Јасеновац.

–  Захвалан сам обома на 
веома плодотворној и доброј 
сарадњи у претходном пери-
оду. Конкретизовали смо иде-
ју о изградњи меморијалног 
комплекса у Доњој Градини – 
Јасеновац и бићемо спремни 
да уложимо десетине милио-
на евра, дакле, велики новац. 
Сматрамо то једном од нај-
важнијих ствари коју бисмо 
могли заједнички да уради-
мо – нагласио је предсједник 
Вучић и додао да је договор 
да Србија учествује са 80 од-
сто финансијских средстава. 

Он је истакао да су гово-
рили и о инфраструктурним 
пројектима, о пројекту из-
градње ауто-пута Рача–Бије-
љина, који су већ финанси-
рани значајним средствима. 

– Сада је веома тешко за 
све нас да о томе говоримо 
због повећања трошкова из-
градње, повећања цијена ре-
проматеријала, али наше 
опредјељење остаје и поку-
шавамо да у свим пројектима 

останемо и опстанемо онако 
како смо планирали – обја-
снио је предсједник Вучић и 
навео да је било ријечи и о по-
дршци коју би Србија треба-
ло да пружи за више општи-
на у БиХ. 

–  Ријеч је о Дрвару, Ко-
стајници, Дубици, Невесињу. 
Договорили смо и да радимо 
Дом здравља у Српцу. Разго-

варали смо и о Требињу, и о 
аеродрому, и о Бук Бијели, и 
о многим другим пројектима. 
Вјерујем да ће људи из Репу-
блике Српске успјети да нађу 
заједнички језик са институ-
цијама Босне и Херцеговине, 
да коначно можемо да крене-
мо у велике инвестиције.

Српски члан Предсједни-
штва Босне и Херцеговине 

Жељка Цвијановић је пору-
чила да би она лично жељела 
да са функције српског члана 
Предсједништва БиХ допри-
несе да односи двије државе 
буду бољи. 

– Да ли ће тако нешто да 
се деси, то зависи и од дру-
гих. Жељела бих да из фазе 
гдје имамо свађалачки однос 
у оквиру Босне и Херцегови-
не према спољном свијету и 
окружењу, почнемо да изла-
зимо на пут да сагледамо бе-
нефите одређених пројеката, 
а не да они служе само као 
начин блокирања – рекла је 
Жељка Цвијановић.  

Предсједник Републике 
Српске Милорад Додик за-
хвалио је предсједнику Ву-
чићу на подршци коју Репу-
блика Србија даје Републици 
Српској и нагласио да је бит-
но да се настави сарадња на 
пројектима, те истакао да ће 
радити на вриједносној ин-
теграцији кроз образовање 
и културу.  
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ОСНОВНО ПОЛАЗИШТЕ СВИХ ИСТРАЖИВАЊА 

Начелник општине Козарска Дубица Раденко Рељић 
је изразио задовољство због вијести да ће се градити 
меморијални комплекс Доња Градина – Јасеновац. 
–  О том пројекту се прича неколико година, али је 
најважније да су највиши званичници Републике Српске и 
Србије одлучили да се у овом мандату отпочне са радом – 
рекао је Рељић новинарима. Он је оцијенио да ће то бити 
трајни споменик на подручју Поткозарја и да је пројекат  „у 
инвестиционом смислу значајан за Козарску Дубицу”.
Директор Јавне установе Спомен-подручје Доња Градина 
Тања Тулековић рекла је да би на тај начин Доња Градина 
постала регионални центар и основно полазиште свих 
истраживања и мјесто едукације нових истраживача о 
усташком злочину геноцида над Србима, Јеврејима и 
Ромима у НДХ.

ПОКЛОН ПОКРАЈИНСКЕ ВЛАДЕ ВОЈВОДИНЕ СРПСКОМ НАРОДУ ЦРНЕ ГОРЕ

МИРОВИЋ ОТВОРИО СРПСКУ КУЋУ У БЕРАНАМА  
У Беранама је свечано отво-

рена Српска кућа – по-
клон Покрајинске владе Вој-
водине српском народу Бера-
на и Црне Горе.

Српску кућу отворио је 
предсједник Покрајинске 
владе Игор Мировић, који 
је истакао да је ово доказ по-
дршке и бриге за људе ко-
ји овдје мисле, дишу и жи-
ве српски и који су, као што 

Момчило су природно веза-
ни за родно тло, тако везани 
и за своју матицу.

Он је позвао да Српска ку-
ћа, као и дрво које је у њеном 
дворишту данас засађено, бу-
ду још један симбол једин-
ства српског народа ма гдје 
живио и мост љубави према 
другим народима.

– У њеним темељима није 
само подршка Покрајинске 

владе Војводине, већ и подр-
шка Србије, њеног руковод-
ства, предсједника и њеног 
народа. Она је мост према 
другима, мост заједништва, 
мост ка будућности – иста-
као је Мировић.

Он је нагласио да је ова 
кућа грађена да би у душа-
ма генерација људи који ов-
дје живе чувала и сачувала 
завјет о чојству и јунаштву.

Мировић је уручио пред-
сједнику Српског национал-
ног савјета Црне Горе Мом-
чилу Вуксановићу стари грб 
Војводине, те поздравио до-
маћине и посебно представ-
ника Владе Црне Горе ми-
нистра здравља Драгослава 
Шћекића.

Момчило Вуксановић 
је захвалио Влади Србије и 
посебно Покрајинској вла-
ди Војводине, нагласивши да 
ово није Српска кућа, већ ку-
ћа српских организација, те 
да Срби не траже у Црној Го-
ри ништа више него друге на-
ционалне заједнице.

– Од нас Срба у Црној Го-
ри нико не треба да се пла-
ши. Ми не желимо никакву 
доминацију, али желимо да 
сачувамо оно што је наше и 
боримо се да Срби у Црној 
Гори добију оно што су до-
биле све друге националне 
заједнице у Црној Гори.

Отварању Српске куће у 
Беранама присуствовали су 
и Његово преосвештенство 
епископ будимљанско-ник-
шићки Методије, лидер Де-
мократског фронта Андри-
ја Мандић, као и предсјед-
ници више општина из Цр-
не Горе.

ИМЕ КАО ПОЕЗИЈА
Хемингвејева најкраћа прича икад испричана има свега 
неколико ријечи: „Продајем ципеле. Дјечје. Неношене.” У 
те ријечи би вјероватно стало довољно суза да се натопи 
једна пустиња. Народу који памти да је убијан, прије свега 
осамдесет година, у концентрационим логорима за дјецу, 
ових неколико ријечи звучи страшније и поприма још 
страшније значење. Помишљајући „за ким звоно звони” 
кад се изговори ова најкраћа прича, примих вијест да 
је преминуо Рајко Петров Ного, пјеснички светионик 
српског историјског памћења. 
У једном разговору, почивши пјесник је поменуо како 
се тјеши Дучићевом реченицом: „Таман кад наши 
душмани помисле да смо се утопили, ми изронимо на 
њима непознатом мјесту.” 
Након дугог боловања, Рајко је изронио у српску јавност 
својим уписивањем „у опширни љетопис вјечности”. 
Огласили су се пријатељи и душмани, да објаве вијест 
о његовој великој сеоби. Његов завичај, Горњу Херце-
говину, Скерлић је давно назвао „најхерцеговскијим 
дијелом Херцеговине”. Њен потоњи велики пјесник се 
потрудио да та географија бола и њени епски крајеви 
опстану у својој најбистријој лирској звучности: „Зрело 
жито, вилов доле, босиоче плави.” 

Његови узори и род рођени, Шантић и Дучић, рано 
су остали без очева, а Рајко, њихов најдосљеднији 
херцеговачки насљедник, сироче без оца и мајке. 
Сигурно склониште је пронашао у српском језику, у 
његовим мјерама и пространствима. 
Језиком, својим највећим имањем, тражио је давно 
запретану ватру српске традиције, која је гријала наш 
народ у ратним годинама. Угријани смо том ватром и 
данас, као чеда мајчиним загрљајем. Полусвјесни или 
сасвим несвјесни њеног присуства, живимо од језика 
и традиције. 
Ко је чуо бесједу академика Јована Делића на Рајковом 
одру, могао је помислити да не слуша бесједу, него службу 
пјеснику, која се „држи” у пуном значењу ријечи и прати 
као литургија, са највишом пажњом. У потоњем људовању 
два пријатеља, зрачила је њихова величина: један нам 
измами сузу својим бесједничким умијећем, а други 
– својим умијећем слушања. Тако пажљив, смирен и 
стрпљив, и вјероватно намргођен, али не и оном страном 
лица која се већ, као Симеон на милешевској фресци, 
одмара у горњохерцеговачкој висоравни Небеске Србије. 
Док понављамо Рајкове болне стихове „Нек пада снијег, 
Господе”, јавља нам се и помисао: по којим стихови-
ма ћемо памтити пјесника након његове смрти? У нај-
мању руку, по самом пјесниковом имену. Његово име 
– то је један стих и једна од најзгуснутијих пјесама на-
ше књижевности. Nomen est omen. Рајко Петров Ного 
– име као поезија.
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 » Жељка Цвијановић, Александар Вучић и Милорад Додик

 » МОСТ ЗАЈЕДНИШТВА: Момчило Вуксановић и Игор Мировић 
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• Хуманитарни центар за интеграцију и 
толеранцију (ХЦИТ) пружа бесплатну правну помоћ 
избјеглицама у Новом Саду, Војвођанских бригада 
17, сваке сриједе од 9 до 15 сати. 
• ХЦИТ, поред осталог, прибавља и документе 
за избјеглице из БиХ и Хрватске

ХУМАНИТАРНИ ЦЕНТАР 
ЗА ИНТЕГРАЦИЈУ И ТОЛЕРАНЦИЈУ  

  Војвођанских бригада 17, Нови Сад
телефон:021/ 528 132, 021/ 520 030 

мејл: office@hcit.rs; hcitns@gmail.com; 
сајт: www.hcit.rs

  Војвођанских бригада 17, Нови Сад

ЗАШТО ЈЕ ЗА ПРИЈЕМ 
У ХРВАТСКО ДРЖАВЉАНСТВО 
КЉУЧАН  ДАТУМ 
8. ОКТОБАР 1991. ГОДИНЕ?
zzПреко хрватског конзулата у Србији ми нису 
хтјели примити молбу за упис у евиденцију 
хрватских држављана по поријеклу у складу са 
чланом 2. став 2. и чланом 12. став 1. и 2. Закона 
о измјенама и допунама Закона о хрватском 
држављанству (Народне новине број 102/2019). У 
образложењу је наведено да немам право на упис 
у евиденцију хрватских држављана по поријеклу 
јер сам рођен прије 8. октобра 1991. године. С 
обзиром да у наведеном члану Закона о хрватском 
држављанству нема временског ограничења, 
своју молбу сам послао надлежном матичном 
уреду у Хрватској. Не знам у чему је проблем и 
како ће се моја молба ријешити.

– Ступањем на снагу 1. 1. 2020. Закона о измјенама и 
допунама Закона о хрватском држављанству стекле су 
се нове могућности за стицање хрватског држављан-
ства. Нпр.  чланом 2. Закона о измјенама и допунама 
Закона о хрватском држављанству (Народне новине, бр. 
102/19) прописано је да поријеклом хрватско држављан-
ство стиче и лице старије од 21. године живота, рођено 
у иностранству чији је један родитељ у тренутку рође-
ња хрватски држављанин, уколико у року од двије го-
дине (продужен за још једну годину, тј. до 31. 12. 2022.) 
од дана ступања на снагу овога Закона поднесе захтјев 
за упис у евиденцију хрватских држављана. МУП РХ је у 
својим упутствима навео да се ова одредба односи са-
мо на лица рођена послије 8. 10. 1991. године, а не и на 
оне рођене прије тога.
Доиста, када се само чита наведена законска одред-
ба, онда у њој нема временског ограничења и по њој 
би и лица рођена прије 8. октобра 1991. године има-
ла право на упис у евиденцију хрватских држављана 
по поријеклу. Додатни разлог за овакво размишљање 
јесте и тај да, уколико је законодавац желио ограничи-
ти примјену овог чланка само на лица рођена након 8. 
10. 1991. године, онда би свака дилема била избјегнута 
да се изричито прописала временска граница у погле-
ду рођења, као што је то примјерице учињено у члану 
16. Закона о измјенама и допунама Закона о хрватском 
држављанству, коме је додат члан 30, а по коме се хр-
ватским држављанином сматра и особа рођена у раз-
добљу од 8. јануара 1977. до 8. октобра 1991. којој су у 
тренутку рођења оба родитеља имала хрватско држа-
вљанство, али јој је у евиденцији о држављанству упи-
сано друго држављанство. 
МУП РХ свој рестриктиван став образлаже у основи 
сљедећим аргументима наведеним у одговору на тужбу 
у управном спору против негативног рјешење МУП-а:
– Особе рођене прије 8. 10. 1991. нису рођене у ино-
странству, што је један од законских услова за упис у 
евиденцију хрватских држављана, јер републике бив-
ше СФРЈ нису представљале иностранство прије 8. 10. 
1991. када је ступила на снагу одлука о самосталности 
и независности РХ.
– Примјена наведене законске одредбе ограничена је 
одредбом чланка 30. ставка 1. Закона о хрватском др-
жављанству којом се утврђује начело континуитета хр-
ватског држављанства, тј. ко се сматра хрватским др-
жављанином на дан 8. 10. 1991, а то су све особе које су 
стекле хрватско држављанство по прописима важећим 
до тога дана. Када би се прихватило Ваше тумачење, 
онда,  према МУП-у РХ, би начело континуитета хрват-
ског држављанства изгубило сваку сврху што није био 
циљ законодавца.
– Осим тога, зашто би се уопште истим законским измје-
нама и допунама доносила и посебна одредба чланка 
30a ставка 2. Закона о хрватском држављанству за особе 
рођене прије 8. 10. 1991. ако би се, према Вашем тума-
чењу, исти правни учинак постигао и одредбом чланка 
5. ставка 2. Закона за коју је довољно да је само један 
родитељ био хрватски држављанин у тренутку рођења. 
Из овог произилази да ће рјешења МУП-а бити нега-
тивна те остаје да се види каква ће бити управно-суд-
ска пракса.

 РАТКО БУБАЛО,
КООРДИНАТОР ПРАВНОГ ТИМА ХЦИТ-А

Помозимо шесточланој породици прогнаној са Баније
Жељка Томашевић Келе-

ува и њено петоро дје-
це живе у Бачком Соколцу, 
у непуних 45 квадрата, а на-
кон недавне смрти мужа, гла-
ве породице, Живка Келеуве 
– Жигана, суочава се са те-
шким егзистенцијалним про-
блемима и надолазећом зи-
мом. Наиме, прије неколи-
ко недјеља, Живко (1972) је 
преминуо од посљедица ср-
чаног удара. Борац од првог 
дана у глинској бригади као 
тенкиста, изгубио је живот-
ну битку.

Жиган, како су га позна-
ници звали, Банијац из Бре-
стика  (општина Глина) и 
Жељка (1982) поријеклом 
са Кордуна, протјерани су 
у Олуји са својих вјековних 
огњишта. Населили су се у 
општини Бачка Топола, а 
прије десетак година доби-

ли су смјештај у избјеглич-
ком насељу Бачки Соколац, 
општина Бачка Топола, у ку-
ћици од непуних 45 квадра-
та. Из складног брака роди-
ли су се Катарина (2006), Јо-
ван (2011), Бојан (2013), Дра-
ган (2018), и Драгана (2020). 
Кућицу су добили у закуп са 
могућношћу куповине.

Сама кућа је у јако лошем 
стању. Столарија би треба-
ло да се замијени, изолаци-
је практично да нема, под је 
од бетона тако да предсто-
јећа зима представља вели-
ку неизвјесност за породи-
цу Келеува.

Жељка и њено петоро 
дјеце живе од социјалне по-

моћи и дјечјег додатка ко-
ји не задовољавају основ-
не животне потребе. Жељка 
није у могућности да ради 
пошто мора водити рачуна 
о дјеци али и поред свега 
све напоре улаже да омо-
гући себи и дјеци присто-
јан живот. У тој борби по-
нестаје јој снаге.

Позивамо све Банијце, 
Кордунаше, Крајишнике и 
све хумане људе да зајед-
ничким снагама помогнемо 
Жељки и њеној дјечици да 
стане на ноге.

Потребни су новчана по-
моћ, обућа, одјећа, намје-
штај, кућни апарати и оста-
ле потрепштине.
Новчану помоћ можете 
уплатити на жиро рачун:
325-9300500281052-97
Жељка Томашевић 
Келеува, Бачки Соколац

СУДОВИ СМАТРАЈУ ДА СУ СЕ ЖРТВЕ НАШЛЕ „НА ПОГРЕШНОМ МЈЕСТУ У ПОГРЕШНО ВРИЈЕМЕ”

ХРВАТСКА НАПЛАЋУЈЕ ОГРОМНЕ СУДСКЕ
ТРОШКОВЕ ПОРОДИЦАМА УБИЈЕНИХ СРБА
Предсједник Документа-

ционо-информационог 
центра Веритас Саво Штр-
бац изјавио је Срни да поро-
дице Срба убијених у рату у 
Хрватској масовно губе спо-
рове по тужбама за накна-
ду ратне штете, јер су, пре-
ма пресудама хрватских су-
дова, жртве „саме криве што 
су се у погрешно вријеме на-
шле на погрешном мјесту”.

Штрбац је навео случајеве 
сестара Радмиле и Мирјане 
Вуковић и Милана Смолића, 
које је у Хрватском сабору 
поменуо посланик Самостал-
не демократске српске стран-
ке /СДСС/ Борис Милошевић 
и ову праксу хрватских судо-
ва назвао срамном, само врх 
леденог бријега.

Он каже да Вуковићеве за 
судске трошкове спора, који 
су покренуле за убиство ро-
дитеља и сестре, морају да 
плате 8.000 евра, док Смо-
лићу пријете пљенидбом ку-
ће због трошкова у поступку 
по тужби за накнаду штете за 
убиство оца.

„ОБОРЕНО” 
95 ОДСТО ТУЖБИ

Истичући да нема сумње 
да су Вуковићи, као и Смо-
лић, страдали у рату, Штр-
бац је рекао да је епилог био 
исти у 95 одсто тужби које 
су Срби подносили против 
државе Хрватске за накна-
ду ратне штете без обзира на 
то што су њихови најмилији 
убијени, јер нису успјели да 
докажу да је ријеч о жртва-
ма ратних злочина хрватских 
оружаних снага.

Односно, нису успјели 
да оспоре да су чланови њи-
хових породица погинули у 
зони борбених дејстава, што 
указује, како каже Штрбац, 
да су, по најчешћим пресу-
дама хрватских судова, „са-
ми криви јер су се у погре-
шно вријеме нашли на по-
грешном мјесту”.

– То звучи веома ружно да 
ти, на примјер, неком ко ти 
је убио сина мораш да пла-
тиш трошкове јер ниси ус-
пио да докажеш ко га је убио. 
Међутим, правда је једно, а 

право друго, а овдје је ријеч 
о основном правилу у пра-
восуђу у цијелом свијету, по 
којем онај ко је изгубио спор 
плаћа трошкове. Нажалост, 
Срби не могу доказати ко им 
је побио најмилије, јер нема-
ју живих свједока – објаснио 
је Штрбац.

Према његовим ријечима, 
тужбе Срба за накнаду ратне 
штете у Хрватској за већи-
ну оних који су их подније-
ли претвориле су се у ноћну 
мору, иако многима то није 
изгледало тако 2003. године, 
када су добили могућност да 
то ураде након што је Хрват-
ска усвојила сет закона, међу 
којима је био и закон о одго-
ворности државе Хрватске за 
незаконите радње припадика 
њених оружаних снага.

Штрбац је нагласио да је 
то изазвало велику горчину, 
јер су међу онима који мора-
ју да плате високе судске тро-
шкове породице попут Вуко-
вића из Медара, иако су у ак-
цији Бљесак из те фамилије 
страдала два брата, њихове 
жене и троје дјеце.

Међутим, то за хрватско 
правосуђе није имало ника-
кву тежину пошто је подно-
сиоцима тужбе речено да су 
се сви убијени нашли у зо-
ни ратних дејстава у незгод-
но вријеме и да за ту ратну 
штету не одговара држава.

НАПУШТЕНА ИМАЊА – 
„ДОКАЗ БЛАГОСТАЊА”

Штрбац је указао да су у 
Веритасу имали и случај гдје 
је убијена четворочлана по-
родица – отац, мајка и дво-
је дјеце, чији су чланови по-
родице поднијели тужбе за 
накнаду штете са високим 
одштетним захтјевом, због 
којих су се трошкови спора 
повећали на вриједност јед-
ног стана.

– Знам да је једна рођака, 
када су помрли сви ти роди-
тељи и родбина убијених, мо-
рала да прода стан у Београ-
ду да би платила трошкове 
поступка, а мислим да је то 
била сума између 35.000 и 
40.000 евра – свједочи Штр-
бац.

Искуства Веритаса, ко-
ји покушава да помогне та-
квим породицама, показу-
ју да се ствари нису про-
мијениле ни када је Хрват-
ска у међувремену доније-
ла уредбу о дјелимичном 
или потпуном ослобађању 
плаћања судских трошко-
ва за чланове породица рат-
них жртава који су изгубили 
спорове по тужбама за нак-
наду штете.

Штрбац објашњава да је 
то могуће у теорији, али у 
пракси и није јер је уредба 
врло компликована, па се 
од подносилаца захтијева-
ју попуњени формулари на 
девет страница, и то тако да 
се упишу сви чланови поро-
дице, сва њихова примања и 
имовина, уз потврде о новча-
ним средствима, висини пла-
те или пензије, аутомобили-
ма и свему и свачему.

– Онда се одлучује да ли 
ће их ослободити у потпуно-
сти или дјелимично. То иде 
врло споро. Ми смо у десети-
нама случајева покушавали 
да помогнемо тим људима да 
попуне те формуларе. То се 
још вуче по судовима и тек 
је неколико случајева одлу-
чено, а све остало се расте-
же у недоглед – констатовао 
је Штрбац.

Окрутност уредбе на сво-
јој кожи осјетила је и поро-
дица српског војника убије-
ног након заробљавања, којој 
је Веритас помогао да попу-
ни формулар за ослобађање 
плаћања судских трошкова у 
спору који су родитељи, жена 
и син жртве изгубили.

– Када су попунили фор-
мулар, од њих су тражени 
разни папири и многе друге 
ствари. То су људи који живе 
у Србији и у Хрватској имају 
имовину, која никоме не ко-
ристи, јер су то земљиште, 
шуме и оранице напуштени. 
Међутим, то им прави огро-
ман проблем, јер је велико 
питање да ли ће их због тога 
бар дјелимично ослободити 
плаћања судских трошкова 
– оцјењује Штрбац.

Овакви случајеви, како је 
образложио, били су сигнал 

да политички представници 
Срба у Хрватској, заједно са 
домаћим и међународним 
невладиним организација-
ма, затраже да сви људи ко-
јима су убијени чланови по-
родица, али не могу да дока-
жу ко су непосредни извр-
шиоци, бар буду ослобођени 
плаћања судских трошкова.

Испоставило се да од то-
га нема ништа, јер Хрватска 
одолијева и не помишља да 
било шта мијења, иако пред-
ставници СДСС-а попут Ми-
лорада Пуповца, Милошеви-
ћа и Ање Шимпраге, која је 
заузела његово мјесто пот-
предсједника Владе Хрватске 
за људска и мањинска права, 
то и даље траже.

ПРЕКИНУТИ АГОНИЈУ!
Штрбац сматра да они, 

упркос свему, не треба да 
одустају од те борбе, јер 
Владу контролише њихов 
коалициони партнер ХДЗ, а 
осим њих било ко други те-
шко може нешто да уради, 
тако да би људи из СДСС-а 
могли да буду агилнији и 
траже помоћ свијета у рје-
шавању овог проблема, по-
што је Хрватска члан ЕУ и 
НАТО.

– Србија ту не може да 
помогне, јер је у великом 
проблему због пријетње Хр-
ватске да ће јој блокирати 
пут ка ЕУ ако не плати обе-
штећење за све што је по-
рушено и уништено у то-
ку рата у Хрватској, а по-
тежу и друга питања попут 
границе на Дунаву, неста-
лих и надлежности судова 
за ратне злочине – подсје-
тио је Штрбац.

Он је увјерен да се, колико 
год то било тешко, мора на-
ћи начин да престане агони-
ја људи који су изгубили спо-
рове тражећи обештећења за 
убиства чланова својих поро-
дица, будући да уз трошко-
ве парнице морају да пла-
ћају високе таксе и излажу 
се огромном исцрпљивању 
и стресу због трикова хрват-
ских судова, који у оваквим 
поступцима навијају за сво-
ју државу. РТРС
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Хрватска крије имена 
идентификованих  жртава
Према писању Вечерњих 

новости у Загребу је 
недавно идентифи-

ковано осам тијела од којих 
се засада зна да су два при-
падала српским старицама 
страдалим у хрватској зло-
чиначкој акцији Олуја – јед-
ној од 79, другој од 91 годину. 
Посмртни остаци ових особа 
годинама су били смјеште-
ни у мртвачници Завода за 
судску медицину и крими-
налистику.

Саво Штрбац из Инфор-
мационо-документационог 
центра Веритас је, у изјави 
за Вечерње новости, истакао 
да је Министарство хрват-
ских бранитеља објавило да 

је завршена идентификација 
посмртних остатака „неста-
лих и смртно страдалих осо-
ба у Домовинском рату”, као 
и да су идентификоване осо-
бе претходно ексхумиране на 
подручју Сисачко-мославач-
ке, Личко-сењске и Задарске 
жупаније. Њихова имена ни-
су објављена.

– Из саопштења Мини-
старства бранитеља испа-
да да су у питању хрватске 
жртве, иако за двије сигур-
но знамо да су српске, а вjе-
роватно је то и преосталих 
шест – каже Штрбац.

На основу података Вери-
таса, једина је Даринка Ма-
одуш (79) из Медака код Го-
спића, која је за вријеме Олу-
је остала у својој кући, у Ме-
даку, сама. Хрватска полиција 
је још 2005. обавијестила њену 
породицу како је станица у Го-
спићу открила да је 25. окто-
бра 1996. у Медаку, пронађе-
но тијело женске особе за ко-
је је њен рођак Данило тврдио 
да припада Даринки. Послије 
увиђаја тијело је преузело по-
гребно предузеће, које је тре-
бало да је сахрани на гробљу 
у Смиљанском пољу.

– Испоставило се да је ти-
јело ексхумирано 2006. из ве-
лике заједничке гробнице у 
Житнику, гдје је пронађено 
58 људи. Само један је имао 
крст са именом и презиме-
ном, док су остали, укључу-
јући и Даринку, били Н. Н. 
лица – каже Штрбац.

Друга идентификована 
особа је Драгиња Вукша (91) 
из Парчића код Бенковца. И 
она је страдала у Олуји, а ти-
јело је пронађено у бунару, 
13. новембра 1995. Драгињи-
ни посмртни остаци су били 
покопани на православном 

гробљу у Бјелини, у породич-
ну гробницу Уроша Војводи-
ћа, одакле су ексхумирани 
2019, када их је случајно от-
крила породица приликом 
Урошеве сахране.

– На Судској медицини у 
Загребу остало је још око 360 
тијела. Ове године су иденти-
фикације обављане у три на-
врата, у априлу, јуну и октобру, 
и укупно је идентификовано 
18 људи. Да бисмо утврдили 
ко је све препознат, мораћемо 
да сравнимо своје спискове са 
новим списком, објављеним 4. 
новембра. Ријеч је о јавној ба-
зи података, насталој посли-
је састанка Регионалне групе 
за нестале особе (ГНО) и Ме-
ђународне комисије за неста-
ла лица. У бази је 10.814 име-
на несталих на свим странама 
у бившој Југославији, води је 
ГНО и сједиште је у Хагу – ка-
же Штрбац.

Иначе, од 2001. ексхуми-
рано је укупно 1.635 посмрт-
них остатака Срба са подруч-
ја Хрватске. На Веритасовом 
списку несталих налази се 
још 1.508 Срба, међу који-
ма 1.080 цивила, од чега 424 
жене.

САХРАНА У КАНАДИ 

Унуци Даринке Маодуш 
пренијеће, по Штрпчевим 
ријечима, њене посмртне 
остатке у Канаду и 
сахранити их поред брата 
Љубомира. Како су рекли, 
без обзира на породичну 
гробницу у родном мјесту, 
не желе да она почива 
тамо гдје су убијане 
старице.

 » Саво Штрбац

БРОЈ СРБА У ХРВАТСКОЈ ЈЕ МАЊИ, ДОК СЕ БРОЈ ПРАВОСЛАВАЦА ГОТОВО УДВОСТРУЧИО

Откуд на попису 30.000 Хрвата православаца?
Резултати пописа станов-

ништва у Хрватској пока-
зали су да је у односу на пе-
риод прије деценију број Ср-
ба мањи, а Хрвата већи, као и 
да је генерално смањен број 
вјерника, док је порастао број 
атеиста.

Па ипак, занимљиво је да 
се око 30.000 Хрвата изјасни-
ло да припада православној 
вјероисповијести, што је дра-
стично више у односу на 2011. 
када их је било 16.647.

На овај тренд недавно је 
упозорио предсједник Срби-
је Александар Вучић, који је и 
изнио најновије бројке.

И док једни мисле да иза 
свега стоје страх Срба и тежња 
да олакшају себи живот, па се 
изјашњавају као Хрвати, не 
мијењајући вјероисповијест, 
код других се „шушка” о по-
кушајима да се обнови нека-
дашња хрватска православна 
црква из времена НДХ. Поку-
шаја њене обнове већ је било, 
али нису се славно завршили, 
па није регистрована као зва-
нична вјерска заједница.

ЦИЉ ЈЕ ОБНОВА ХПЦ
Саво Штрбац из ДИЦ Вери-

тас, сматра да су и претходне 
бројке од 16.647 православ-
них Хрвата спорне.

– Енигма је ко се изјаснио 
као Хрват и православац у 

вријеме када је једнак гријех 
био бити Србин и бити право-
славац – каже Штрбац.

– Три организације већ су 
на конто овог броја тражи-
ле стварање хрватске право-
славне цркве, као насљедни-
це оне из 1942. На челу једне 
од њих је Иво Матановић, чи-
ји је отац био чувар у логору 
Јасеновац, а он је био у Уста-
шкој младежи.

Матановић је оснивач за-
дарске Удруге хрватских пра-
вославних вјерника и прије 12 
година покушао је да обно-
ви ХПЦ. Из те иницијативе 
касније су израсле још двије 
међусобно посвађане „хрват-
ске православне цркве” – јед-
на под вођством самозваног 
епископа Бонифација (Ан-
дрија Шкулић), друга под вођ-
ством Александра Иванова, 
бугарског православног све-
штеника и посјетиоца свих 
десничарских окупљања, од 
Блајбурга до Худе јаме. Та-
кође, сумњива организација, 
коју води „европски патри-
јарх” Николас, у Паризу, 2014. 
прогласила је Иванова за тзв. 
архиепископа хрватског и ци-
јеле ХПЦ.

И историчар Бојан Арбути-
на, кустос Музеја жртава гено-
цида у Београду, примjећује 
да се анализом пописних по-
датака у Хрватској уочава зна-

чајан пад процента српског 
народа у укупној популацији.

– Процес мимикрије срп-
ског народа у Хрватској и те-
кући процес асимилације у 
корпус хрватског народа на-
рочито је примјетан у краје-
вима гдје су Срби доминант-
но живјели до ратова за југо-
словенско насљеђе. Када се 
упореде статистички подаци 
у поменутим крајевима, уоча-
ва се диспропорција података 
у контексту изјашњавања по 
националној и вјерској при-
падности. Док је број станов-
ника који се изјашњавају као 
припадници српског народа 
у драстичном паду, дотле је у 
истим мјестима, општинама 
и жупанијама, број православ-
них који су се изјаснили као 
припадници хрватског наро-
да у порасту.

ОПРАВДАН СТРАХ СРБА
Арбутина сматра да је 

страх код припадника срп-
ске заједнице од успоставља-
ња ХПЦ оправдан, прије све-
га због њеног историјског на-
сљеђа, али и због савремених 
тенденција у дијелу хрватског 
друштва и државе.

– ХПЦ је основана директ-
ним указом поглавника НДХ 
Анте Павелића, 3. априла 
1942. године, и била је један 
од механизама за спровођење 

геноцидне политике хрватске 
државе током Другог свјетског 
рата, прије свега имала циљ 
превјеравање и асимилацију 
српског народа. Један од ње-
них главних пропагатора био 
је Савић Марковић Штеди-
млија, похрваћени књижев-
ник, поријеклом из Црне Го-
ре, и очит је примјер колико 
погубно може дјеловати ХПЦ 
на српски етнички корпус  –
додаје Арбутина.

Такође, подсјећа да је Иво 
Матановић познат по вели-
чању Адолфа Хитлера и Ан-
те Павелића.

Његова иницијатива за об-
нову ХПЦ, каже, наишла је 
на оштру осуду Српске пра-
вославне цркве, али и тада-
шњег предсједника Хрватске 
Иве Јосиповића.

– Ипак, имајући у виду 
све интензивније ревизиони-
стичке тенденције у хрват-
ском друштву, прије свега у 
погледу дешавања током Дру-
гог свјетског рата, али и све 
присутнији утицај десничар-
ско идеолошки настројених 
политичких опција, податак 
о све већем броју православ-
них становника хрватске на-
ционалности отвара простор 
за забринутост о будућности 
тамошње српске заједнице – 
закључује наш саговорник.

 В.Ц.С. / ВЕЧЕРЊЕ НОВОСТИ

СПОРАН МИТРОПОЛИТ

ХПЦ је укинута 1945, када су убијени њени све-
штеници, заједно с поглаваром, „митрополитом” 
Гермогеном, избјеглим руским епископом јекате-
ринославским и новомосковским. Он је дотад био 
неканонски управник руских православаца избје-
глих у Грчку и сјеверну Африку. Самозвани европ-
ски патријарх прогласио га је за свеца.

УСТАШКИ ПРОЈЕКАТ

ЈАВНИ обред тзв. ХПЦ, 5. јануара 2017, доживио је фијаско на Цветном 
тргу у Загребу. Као покровитељ „хрватских православаца” представио се 
новинар Марко Јурич, протјеран са једне телевизије због јавног поздра-
вљања усташким покличом „За дом спремни”, иначе предсједник Удру-
жења Пројекат Велебит. Према писању хрватских медија, иза овог пројек-
та стоје проусташке организације из Аустрије, а циљ им је протјеривање 
СПЦ из Хрватске и преиспитивање њених имовинских права.

У KУЋАНЦИМА СЛУЖЕНА ЛИТУРГИЈА 
ПОВОДОМ 13 ГОДИНА ОД УПОКОЈЕЊА 
ПАТРИЈАРХА ПАВЛА

Његово преосвештенство епископ тимочки Иларион 
служио је заупокојену литургију у Храму Светих апостола 
Петра и Павла у Кућанцима, родном мјесту патријарха 
српског Павла, поводом 13 година од његовог упокојења.
Литургији су присуствовали и епископи покрачко-славон-
ски Јован и новобрдски Иларион, те замјеник жупана поже-
шко-славонског из реда српског народа Никола Ивановић.
Предсједник бањалучког Одбора за помоћ Србима на 
Косову и Метохији Милорад Арлов, који је присуство-
вао литургији на позив епископа Јована, рекао је Срни 
да су након литургије посјетили родну кућу патријарха 
Павла која ће бити музеј.
– Част ми је што ме епископ Јован позвао у Кућанце на 
овако значајан догађај – рекао је Арлов.
Он је истакао да је патријарх српски Павле оставио ду-
бок траг у Српској православној цркви, а посебно у срп-
ском народу који га доживљава као свеца, што он и је-
сте био својим ликом и дјелом.
Патријарх српски Павле је, према сопственој жељи, са-
храњен у манастиру Раковица, гдје га је на посљедњи 
починак испратило више од пола милиона људи. Гроб 
патријарха Павла у манастиру Раковица походе многи 
вјерници, не само православни, а међу њима су и они 
који свједоче о чудотворним исцјељењима.
Од 1990. до 2009. године патријарх Павле био је врхов-
ни поглавар Српске православне цркве, 44. по реду.
На трону Светог Саве као патријарх српски био је 19 го-
дина, а у његово вријеме основана је Академија Српске 
православне цркве за умјетност и конзервацију, у школе 
је враћена вјеронаука, а Богословски факултет поново 
је постао саставни дио Универзитета. Патријарх Павле, 
чије је свјетовно име било Гојко Стојчевић, рођен је на 
велики православни празник Усјековање главе Светог 
Јована Крститеља – 11. септембра 1914. године у Ку-
ћанцима код Доњег Михољца у Славонији. РТРС

ГОДИШЊИЦА СТРАДАЊА  
СРБА ИЗ СЕЛА КИП И КЛИСА

Ових дана се навршава 31 година од страдања Срба из 
западнославонских села Кип и Клиса током рата у Хр-
ватској 1991. године, који су одведени у импровизовани 
затвор у Марином Селу гдје их 18 није преживјело муче-
ња, саопштено је из Документационо-информационог 
центра Веритас. У саопштењу се подсјећа да су у периоду 
од 12. до 18. новембра 1991. године припадници хрват-
ске војне полиције похапсили 24 српска цивила у сели-
ма Кип код Дарувара, под сумњом да скривају оружје, и 
Клиса код Пакраца, ради „измјештања” становништва.
Српски цивили су одведени у Марино Село, гдје су за-
творени и држани у подруму импровизованог затвора 
Рибарска колиба, психички и физички малтретирани, а 
најчешће методе мучења су биле потапање у воду, при-
кључивање на индукторску струју, одсијецање ушију, ре-
зање по прсима и сољење рана, гажење ногама, удара-
ње металним шипкама и дрвеним палицама.
Само су шесторица преживјели мучења, док их је 18 ли-
квидирано, с тим да се за тијелима петорице још уви-
јек трага.
За ликвидацију ових српских цивила Жупанијски суд у 
Осијеку је у јуну 2011. од шесторице оптужених припад-
ника војне полиције ЗНГ, осудио двојицу – Томицу По-
лето на 15 година и Жељка Тутића на 12 година затвора, 
док је тројицу ослободио у недостатку доказа, а против 
једног је оптужбу одбацио због застаре.
Веритас напомиње да је од 8. октобра 1991. до 29. марта 
1992. у логорима Рибарска колиба у Марином Селу и Стара 
циглана у Пакрачкој Пољани, које је основала јединица 
за посебне намјене МУП-а Хрватске под командом То-
мислава Мерчепа, ликвидирано према Веритасовим по-
дацима, више од 100 жртава, углавном српских цивила.
Већина ликвидираних потиче из западнославонских 
насеља са подручја Пакраца и Дарувара, али и са тери-
торија општина Гарешница, Кутина, Бјеловар и Загреб.
У саопштењу се напомиње да је у првом великом егзо-
дусу Срба из Западне Славоније у сукобу деведесетих, 
који је кулминирао након оснивања логора, на подручју 
општина Дарувара, Грубишног Поља, Подравске Слати-
не, Пакраца, Новске, Ораховице и Вировитице, етнич-
ки очишћено 193 насеља и то 10 градских и 183 сеоска.
У њима је уништена већина кућа и имовине, уништено 
је или оштећено и 27 православних храмова, док је ово 
подручје, због хрватског терора и притисака, напусти-
ло 52.320 Срба, од којих се велика већина више ника-
да није ни вратила на своја имања.
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ЋОСИЋ: ПОЛИТИКА УБИЈАЊА СРБА ДОВЕЛА 
ДО ТОГА ДА ИХ ДАНАС У САРАЈЕВУ НЕМА

Налогодавци и извршиоци злочина на Казанима могу 
бити срећни и задовољни јер је политика убијања Ср-
ба из Сарајева довела до тога да Срба данас у том граду 
готово да и нема, изјавио је Срни градоначелник Источ-
ног Сарајева Љубиша Ћосић.
Ћосић је истакао да о такозваној мултиетничности Са-
рајева говори и чињеница да власти овог града на да-
нашње обиљежавање нису позвали породице убијених 
Срба на Казанима.
– Нису били у стању да на такву врсту обиљежавања по-
зову ни нас који институционално представљамо људе 
који су у том периоду живјели у Сарајеву и то говори о 
томе колико је лоша цијела та прича – рекао је Ћосић.
Он је напоменуо да је и даље споран број жртава, текст 
на споменику, као и сам споменик који су урадиле град-
ске власти у Сарајеву, као и да су једине институције које 
штите српски народ у Републици Српској и ФБиХ – ин-
ституције Републике Српске.
Ћосић је изразио и наду да ће се сарајевске власти про-
будити из оног сна који је описао Иво Андрић, а који го-
вори о немјерљивој мржњи коју Сарајево често испољи 
према свему ономе што је другачије.
– У њиховом случају Срби су имали другачије виђење и 
зато су се потрудили да их елиминишу са подручја Са-
рајева – навео је Ћосић.
Бошњачки политичари Сарајева готово три децени-
је скривају тачан број убијених Срба из овог града, ко-
ји су одведени из својих домова у ратним годинама и 
убијени на Требевићу на локалитету Казани, па баче-
ни у неку од јама.
На Казанима, на подручју Старог Града у Сарајеву, про-
шле године откривено је спомен-обиљежје посвећено 
убијеним сарајевским Србима током 1992. и 1993. године.
Представници из Републике Српске оцијенили су тада 
да је спомен-обиљежје Казани са предложеним тек-
стом и бројем жртава срамотан и недостојан, те да се, 
из поштовања према жртвама, морало бар навести ко 
их убијао током 1992. и 1993. године.

МАРЧЕТА: СРБИМА У ФБиХ 
И ПОСЛИЈЕ 27 ГОДИНА СВЕ УНИШТЕНО

Срби у Федерацији БиХ немају ника-
ква права, а колико су запоставље-
ни показује инфраструктура Дрва-
ра, Гламоча и Босанског Грахова, 
гдје је и послије 27 година од ра-
та све уништено и порушено, изја-
вио је Срни предсједник Удружења 
протјераних грађана општине Др-
вар Миле Марчета.
– Српски повратници у ФБиХ испали су потрошни ма-
теријал – све нам је уништено и пропало, немамо ника-
квих права ни послије толико година од потписивања 
Дејтонског споразума – навео је Марчета.
Према његовим ријечима, чињеница је да су Срби у 
ФБиХ „кажњени” управо зато што су подржали Дејтон-
ски мировни споразум.
– У наредном периоду направићемо један округли сто на 
који ће бити позвани представници власти на свим ни-
воима у БиХ да би се дало до знања колико тешко жи-
ве Срби у ФБиХ – рекао је Марчета и додао да ће бити 
упорни у томе да Дејтон буде поштован. РТРС

РАДАНОВИЋ: СРБИ ПОВРАТНИЦИ 
У ФБиХ И ДАЉЕ БЕЗ ПРАВА

Предсједник Одбора за заштиту пра-
ва Срба у Федерацији БиХ Ђорђе 
Радановић рекао је да се права за-
гарантована Дејтонским мировним 
споразумом за БиХ примјењују са-
мо на територији Републике Срп-
ске. Он је у изјави Срни поводом 
27 година од парафирања Дејтон-
ског мировног споразума рекао да 
се у ФБиХ крше права Срба и када је ријеч о надокнa-
ди штете за имовину.
– Сва права загарантована Дејтонским мировним спо-
разумом у БиХ поштују се само на територији Републике 
Српске и има неких кантона гдје се Срби могу похвали-
ти да имају одређена права, али већина су кантони гдје 
су Срби апсолутно мајоризовани – рекао је Радановић.
Дискриминација Срба на територији ФБиХ, тврди Рада-
новић, видљива је у сваком сегменту друштва.
– Дискриминација се врши и у школама, још од првог 
разреда, када дјеца у ФБиХ морају да уче да мрзе свој, 
српски народ. Такви су уџбеници у ФБиХ – појаснио је 
Радановић и додао да су Србима у ФБиХ ускраћена и 
права на живот, наводећи и примјере физичких напа-
да и убистава Срба повратника.
– Срби у ФБиХ не траже ништа, осим онога што је напи-
сано у каталогу права из Устава БиХ, који је Анекс седам 
Дејтонског мировног споразума – рекао је Радановић.

ИЗБОРИ ПОКАЗАЛИ НЕСТАЈАЊЕ КОНСТИТУТИВНОГ НАРОДА  

СРБИ У ФБиХ СВЕДЕНИ 
НА СТАТИСТИЧКУ ГРЕШКУ
Протекли избори пока-

зали су да су Срби као 
конститутивни народ 

у Федерацији БиХ сведени 
на статистичку грешку. Ви-
ди се то из чињенице да пар-
тије са сједиштем у Републи-
ци Српској нису освојиле ни-
један мандат у Представнич-
ком дому федералног парла-
мента. Успјели су ући једино 
у Скупштину Кантона 10, гдје 
су Срби већина у Дрвару, Гра-
хову и Гламочу.

Поразно је што ће Клуб Ср-
ба федералног парламента ве-
ћински попунити бошњачке 
и хрватске странке са подоб-
ним Србима. У три од десет 
кантона српске странке нису 
учествовале на изборима јер 
Срба у тим дијеловима Феде-
рације нема ни у траговима. 
У преосталих седам кантона 
освојиле су тек 7.574 гласа.

У поређењу са 550.000 Ср-
ба колико их је до рата живје-
ло на простору садашње Фе-
дерације, виде се размјере не-
станка српског народа. 2013. 
године по попису их је било 
је 56.000, а деценију касније 
мање од 40.000.

Ситуација је посебно алар-
мантна у Кантону Сарајево у 
чијим општинама је до рата 
живјело више од 100.000 Ср-
ба. На посљедњим избори-
ма за кантоналну скупштину 
СНСД, СП и СД освојиле су 
нешто више од 650 гласова, 
недовољно за мандат.

Предсједник Градског од-
бора СНСД-а Сарајево Драго 
Ковач пита ко ће представља-
ти Србе у органима овог кан-
тона и Федерације БиХ.

– Очито је да ће то поново 
бити бошњачке странке ко-
је ће наћи неке своје Србе, а 
аутентичних Срба нема. Са-
рајево као главни град БиХ 
остаје без једног конститу-
тивног народа – истиче Ко-
вач.

Срби као цјелина још оп-
стају у Дрвару, Грахову и Гла-
мочу, гдје су и до рата били 
већина. Српске странке у тим 
општинама освојиле су бли-
зу 5.000 гласова, довољно за 

четири посланичка мандата 
у скупштини Кантона 10 и из-
бор пет делегата у Клубу Ср-
ба федералног парламента.

Одлуком Кристијана 
Шмита Клубови народа по-
већани су са 17 на 23 и из-
вјесно је да ће српске деле-
гате предложити бошњачке 
и хрватске странке.

– Направила се таква ма-
тематика да се увијек могу 
изабрати они Срби који су се 
нашли на листама странака 
са сједиштем у Федерацији 
или Срби који се изјашњава-
ју од избора до избора, одно-
сно мијењају националност – 
каже Горан Броћета, делегат 
у Клубу Срба у Парламен-
ту ФБиХ.

Бирањем Срба у кантонал-
не и федералне институције 
бошњачке странке дају при-
вид мултиетничности тог ен-
титета и маскирају поразну 
чињеницу да је Срба мање од 
три одсто, за разлику од Ре-
публике Српске, гдје су пар-
тије са сједиштем у Сараје-
ву изабрале потпредсједни-
ке Српске и пет посланика у 
Народној скупштини.

 » Клуб Срба федералног парламента чиниће подобни представници

ИСТОРИЧАРКА СВЈЕТЛАНА САМАРЏИЈА О СИСТЕМСКОМ ЗАТИРАЊУ СРБА У САРАЈЕВУ

Чији је краљ Стефан Твртко Први Котроманић?
Иницијатива сарајевске 

градоначелнице Бења-
мине Карић о подизању спо-
меника краљу Стефану Тврт-
ку Првом Котроманићу ис-
пред Парламентарне скуп-
штине БиХ није ништа дру-
го него дио системског пла-
на затирања Срба у Сарајеву, 
упозорава за Срну историчар 
Свјетлана Самарџија.

– Да смо у неком дру-
гом времену гдје се вредну-
ју историјска тачност и изво-
ри првог реда, гдје нема по-
литизације историјских чи-
њеница, крађе и фалсифи-
ковања туђе прошлости, пре-
крајања историјских граница 
у сврху стварања у средњем 
вијеку непостојећег народа – 
све зарад хватања за сламку 
и доказивања дугог историј-
ског трајања, приједлог Ка-
рићеве био би прихваћен са 
одушевљењем у БиХ – каже 
Самарџија.

Шта више, каже она, био 
би то акт прихватања чиње-
ничног стања и одликовања 
српске историје али, овако, 
идемо из заблуде у заблуду.

Самарџија подсјећа да у 
Мостару постоји веома ли-
јеп споменик краљици Ка-
тарини Косачи, гдје она међу 
хрватским народом важи за 
„њихову краљицу која је Бо-
сну оставила на управу фра-
њевцима”.

Према њеним ријечима, 
чак и данас кружи фалсифи-
ковани Катаринин тестамент 
који говори о том чину.

– Да ли то има историј-
ске тачности? Апсолутно, не! 
Али, ми смо народи који во-
ле да живе првржени мито-
манији, оковани легендама, 
при томе, у својој историј-
ској смислености не идемо 

даље од деветнаестог вијека, 
па очима савременика по-
сматрамо и средњи вијек – 
појашњава Самарџија, исто-
ричар из Источног Сарајева.

Одговарајући на питање 
ко је заправо краљ Твртко Пр-
ви, она позива на историјске 
процесе нашег средњовјеко-
вља и дјело Константина VII 
Порфирогенита који на овим 
просторима познаје само Ср-
бе и Хрвате.

– Јован Кинам, византиј-
ски историчар друге полови-
не 12. вијека који је у прат-
њи цара Манојла Ком-
нина обишао наше 
крајеве напомиње 
да ријека Дрина 
одваја Босну од 
остале Србије. 
Велики цар гри-
јеши и сигурно 
је прекрајао тада-
шњу историју да би 
ишла у корист српског 
народа – наводи Самарџија.

Тужно је, истиче она, што 
данас раслојеност БиХ иде 
толико далеко да се пара-
лелно стварају три разли-
чите историографије, па је 
Твртко за Хрвате – бан Стје-
пан Твртко Први Котрома-
нић, за Србе – бан и краљ Сте-
фан Твртко, док за бошњачку 
историографију не знам тач-
но шта желе да буде.

КО СУ „ДОБРИ БОШЊАНИ”?
– Оно што се данас посеб-

но истиче јесте појам „добрих 
Бошњана” који живе у земљи 
Босни и њихова паралела са 
данашњим Бошњацима и шта 
више, њихов идентитетски 
континуитет. Даље, појам 
Словена, Јужних Словена… 
Мислим да је вријеме да се 
ослободимо аустроугарских 

творевина, као и оних савре-
мених – поручује Срнин са-
говорник.

Самарџија наглашава да 
чињеница да је Твртко но-
сио Немањићко титуларно 
име Стефан након круниса-
ња на Митровдан 1377. годи-
не много говори.

Она сматра да дјелују по-
мало и смијешне тврдње да 
је то име узето јер је он вла-
дао дијелом територија ко-
је су некада припадале Не-
мањићима, док је много вје-
роватније да је то урадио јер 

је когнатски припадао ди-
настији Немањић, јер 

му је бака Јелиса-
вета била кћерка 
краља Стефана 
Драгутина, а свих 
његових осам на-
сљедника додава-

ли су себи име Сте-
фан, баш као што је 

то био случај и у Рашкој.
Према њеним ријечима, 

у оснивачкој повељи Града 
Новог која се чува у Дубро-
вачком архиву наводи се да 
је Нови основан у име Свето-
га Стефана, чиме је Херцег 
Нови једини град у Црној Го-
ри са оснивачком повељом.

– Култ Светога Стефана 
био је веома важан и распро-
страњен у земљи Немањи-
ћа, а Стефан Твртко поста-
је баштиник духовне тради-
ције светородне династије. 
Сам је писао како је себе сма-
трао Немањићем – наводи 
Самарџија.

Она веома важним сматра 
и то да је његовање светосав-
ског култа утемељено у 13. 
вијеку, па је сасвим природ-
но његово крунисање у Миле-
шеви у којој су до спаљивања 
биле мошти Светог Саве, при 

чему не треба заборавити и 
то да је на гробу Светог Саве 
титулу херцег узео и Стефан 
Вукчић Косача чија је кћер-
ка управо краљица Катарина.

– Нећу рећи посљедња 
краљица, како се мисли, јер 
је посљедња краљица била Је-
лисавета Бранковић супруга 
Стефана Томашевића, најста-
ријег сина Стефана Томаша – 
појашњава Самарџија.

Ако се већ гради споме-
нична култура краља Стефа-
на Твртка, истиче она, онда 
свакако треба да пише и ње-
гова пуна титула коју је он ја-
сно истицао – Стефан, Божјом 
милошћу, краљ Срба, Босне, 
Приморја, и Западних страна.

САРАЈЕВА НЕМА У 
СРЕДЊЕМ ВИЈЕКУ?!

Она прихвата ошту сви-
јест, према којој је данас мно-
го шта допуштено, као и да је 
историја постала метод по-
литичког дјеловања, али не 
види велику повезаност кра-
ља Твртка са Сарајевом које 
није ни постојало у средњем 
вијеку, осим утврђења Ходи-
ђед који се налазио источно 
од данашњег Сарајева.

– Ако се већ жели дати 
значај средњем вијеку и пред-
ставити то у Сарајеву требало 
би размислити о споменичкој 
скулптури Павла Раденови-
ћа и властелинској породици 
Павловић која је имала утвр-
ђења и управљала источним 
дијеловима БиХ. Говорим 
то, јер споменичких склуп-
тура Стефана Твртка имамо 
у БиХ, поставља се питање 
зашто баш сада? Зашто Са-
рајево? Одговор и сами зна-
мо, а повезан је са системат-
ским затирањем Срба – ис-
тиче Самарџија.

PIX
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ЛИНТА ТРАЖИ ДА НОВА 
ВЛАДА  ПРИЗНА РАТНИ СТАЖ 
КРАЈИШКИМ БОРЦИМА
Предсједник Савеза Срба из реги-

она Миодраг Линта тражи од но-
ве Владе да се свим припадници-

ма војске и полиције Републике Српске 
Крајине коначно призна ратни стаж за 
читаво вријеме рата у двоструком тра-
јању. Постојећим Законом о правима 
бораца, војних инвалида, цивилних ин-
валида рата и чланова њихових породи-
ца крајишки борци су признати само до 
27. априла 1992. године када је преста-
ла да постоји СФРЈ односно до 19. маја 
1992. године када се ЈНА повукла што 
представља кршење члана 21. Устава 
Републике Србије, који забрањује сва-
ки вид дискриминације.

Припадници Српске војске Крајине 
и Министарства унутрашњих послова 
Републике Српске Крајине су се часно и 
храбро борили за очување суверенитета 
и територијалног интегритета Југосла-
вије и слободу свог народа. Због тога Ср-
бија има уставну, националну и морaл-
ну обавезу да призна крајишке борце све 
до 12. новембра 1997. године када је по-
дручје Источне Славоније, Барање и За-
падног Срема враћено Хрватској. Велика 

је неправда да је крајишким официрима 
и подофицирима тј. бившим припадни-
цима ЈНА признат ратни стаж за читаво 
вријеме рата у двоструком трајању, а њи-
ховим борцима није признат ратни стаж 
послије 27. априла 1992. године. Поста-
вља се питање с ким су ти крајишки офи-
цири и подофицири командовали када је 
њима у цијелости признат стаж, а њихо-
вим борцима није.

Посебан проблем јесте чињеница 
да крајишки борци не могу у пракси да 
остваре право на ратни стаж који им је 
формално признат наведеним законом 
барем до 27. априла 1992. године односно 
до 19. маја 1992. године. Наиме, центри 
министарства одбране, на захтјеве краји-
шких бораца, доносе негативна рјешења 
са срамним и скандалозним образложе-
њима крајишки штабови и јединице Те-
риторијалне одбране и МУП РСК који су 
учествовали на страни ЈНА и бранили Ју-
гославију и српски народ од проусташког 
режима Фрање Туђмана нису тобоже би-
ли у организацијском саставу ЈНА. Даље, 
у срамним и скандалозним образложењи-
ма стоји да су крајишки штабови и једи-

нице Територијалне одбране биле изван 
територије Републике Србије и због то-
га центри Министарства одбране у Ср-
бији, цитат, „нису могли бити надлежни 
за вођење евиденције за припаднике ТО 
у Р. Хрватској”. Дакле, за Министарство 
одбране крајишки борци су припадници 
ТО Хрватске што је апсолутно увредљи-
во и понижавајуће.

Линта тражи да Министарство од-
бране поштује Закон о правима бора-
ца, војних инвалида, цивилних инвали-
да рата и чланова њихових породица и 
да коначно почне да крајишким бор-
цима издаје рјешења о признању рат-
ног стажа до 27. априла 1992. године. 
Уставом СФРЈ је јасно дефинисано да 
је ЈНА представљала једну компонен-
ту оружаних снага СФРЈ које су чини-
ле јединствену цјелину и састојале се 
од ЈНА и Територијалне одбране. Ми-
нистарство одбране није узело у обзир 
неспорну чињеницу да у то вријеме ни-
је постојала Хрватска као држава, и да 
су штабови и јединице Територијалне 
одбране на крајишком подручју били 
дио СФРЈ.

ЛИНТА ЧЕСТИТАО ВЕЛИКИ ПРАЗНИК – ДАН ПРИМИРЈА 

Чувати народно јединство
Предсједник Савеза Срба из 

региона Миодраг Линта 
свим грађанима Србије и Срби-
ма у региону и дијаспори чести-
та велики празник – Дан при-
мирја у Првом свјетском рату. 

Славна српска војска је да-
ла велики допринос побједи 
Савезника у величанственим 
побједама на Церу, Гучеву, 
Мачковом камену и Колуба-
ри, као и пробојем Солунског 
фронта, што је имало пресу-
дан значај за исход Великог 
рата. Српски народ се није у 
Првом свјетском рату, као и 
никада у својој историји, бо-
рио за доминацију и освајање 
туђих територија већ је водио 
праведну борбу за слободу и 
ослобођење Србије и Срба од 
страног поробљавања.

Огроман допринос по-
бједи српске војске у Првом 
свјетском рату дали су пре-
чански Срби као добровољци. 
Пречански Срби су за врије-
ме рата као аустроугарски 
држављани жртвовали своје 
животе и пријављивали се у 
српску војску знајући да ће 
сносити тешке посљедице у 
случају заробљавања, као и 

њихове породице. Добровољ-
ци су у највећој мјери били 
Срби родом са подручја дана-
шње Хрватске, Босне и Хер-
цеговине и АП Војводина ко-
ји су били аустроугарски др-
жављани. Међу добровољци-
ма је било и Срба са подручја 
Црне Горе.

Данас се са посебним по-
штовањем и захвалношћу 
сјећамо свих жртава, ратни-
ка и цивила, који су херојски 
страдали за слободу свог на-
рода и ослобођење отаџбине.  

Такође, важно je да његу-
јемо успомену на јуначке по-
двиге српских ратника и пре-
носимо је будућим генераци-
јама јер је први корак ка гу-
битку слободе управо заборав. 

Посебно је важно да чува-
мо народно јединство и ради-
мо на унапређивању међусоб-
них односа јер се налазимо 
пред великим историјским и 
политичким изазовима. 

На овај дан треба са по-
носом на својим грудима да 
носимо Наталијину рамон-
ду као симбол страдања на-
шег народа, али и васкрсну-
ћа српске војске и државе.

САСТАНАК У КОМЕСАРИЈАТУ ЗА ИЗБЈЕГЛИЦЕ

Линта тражи 50 милиона 
евра за рјешавање 
стамбених проблема 
породица прогнаних Срба
У Комесаријату за избјеглице одр-

жан је 15. новембра састанак на 
којем су присуствовали комесарка 
Наташа Станисављевић и њене са-
раднице Љиљана Ракић, Душица По-
повић и Ивана Ћурко, с једне стра-
не и народни посланик и предсјед-
ник Савеза Срба из региона Миодраг 
Линта, чланови Одбора за рјешавање 
стамбеног питања прогнаних Срба 
из Хрватске и Федерације БиХ Дра-
гица Бабић (предсједница), Ирена 
Аџић, Давор Деврња и Душан Пи-
липовић и предсједник Коалиције 
удружења избјеглица Миле Шапић, 
с друге стране.

ЗАВРШИТИ РЕГИОНАЛНИ 
СТАМБЕНИ ПРОГРАМ 

Линта је тражио од комесарке 
Станисављевић да се што прије за-
врши Програм рјешавања стамбе-
ног питања прогнаних Срба са про-
цјеном трошкова који припремају 
запослени у Комесаријату за избје-
глице с циљем да га у што краћем 
року усвоји Влада.

На основу усвојеног Програма 
Влада би требало да одобри средства 
за реализацију, а Комесаријат да об-
јави Јавне позиве на којима би кон-
курисала избјегла и прогнана лица 
из Хрватске и Федерације БиХ који 
су у стамбеној потреби и која то до-
сад нису учинила. Тренутно у Срби-
ји, према процјени Комесаријата, 
има 5.911 прогнаничких породица 
које су остале испод црте за стано-
ве, сеоска имања, материјал и мон-
тажне куће и које би, према Линти, 
требало да се рјешавају послије Но-
ве године.

Линта је истакао да се за десе-
так дана очекује сједница Скупшти-
не која ће бити посвећена усвајању 
буџета за сљедећу годину. Он је на-
гласио да је веома битно да се што 
више средстава у буџету за 2023. го-

дину обезбиједи за стамбено рјеша-
вање прогнаничких породица. Лин-
та је рекао да ће тражити да се у бу-
џету за сљедећу годину опредијели 
барем 6 милијарди динара (око 50 
милиона евра) за стамбене потре-
бе и да очекује подршку комесарке 
Станисављевић.

Он је посебно нагласио да ће по-
слије овог састанка упутити звани-
чан допис премијерки Брнабић у ко-
ме ће је замолити за хитан састанак. 
Ако се не усвоји његов приједлог о 
обезбјеђивању барем 6 милијарди 
динара (око 50 милиона евра) у бу-
џету за 2023. годину Линта сматра 
да ће то бити показатељ да сљедеће 
године нема ништа од  рјешавања 
стамбеног питања прогнаничких по-
родица у значајнијем обиму.

БРИГА ОКО СТАНОВА  
НА НОВОМ БЕОГРАДУ 

Поред тога, Линта је посебно го-
ворио о проблему 133 прогнанич-
ке породице које више од четири 
године чекају да се изграде станови 
у Улици др Ивана Рибара на Новом 
Београду. Он је рекао да ће поново 
тражити да се у буџету за 2023. го-
дину опредијели 800 милиона ди-
нара (око 6.5 милиона евра) за из-
градњу наведена 133 стана и да, та-
кође, очекује подршку комесарке 
Станисављевић.  

Ако Линтин приједлог буде усво-
јен било би реално да се већ у јану-
ару објави јавна набавка и изабере 
извођач радова. Град Београд и да-
ље стоји на становишту да неће об-
јавити коначну листу и да неће би-
ти усељења у 250 станова у насељу 
Овча, који су фактички завршени, 
док год се не нађе рјешење за Но-
ви Београд.

Такође, Линта је скренуо пажњу 
на велики број прогнаничких поро-
дица које су конкурисале за грађе-

вински материјал, али су одбијене 
јер објекти нису легализовани, иако 
су поднијели захтјев за легализацију. 
На ту легализацију чекају и по 10 и 
више година, не својом кривицом, и 
због тога не пролазе на конкурсима. 
Он је замолио комесарку Станиса-
вљевић да подржи његов приједлог 
да прогнаничке породице добију ма-
теријал за завршетак кућа на осно-
ву поднијетог захтјева за легализа-
цију како је то било до 2018. године.

Линта је посебно нагласио да има 
око 1.000 прогнаних лица који фор-
мално нису никада имали избјеглич-
ки или прогнанички статус из раз-
них оправданих разлога и да их због 
тога одбијају на Јавним позивима за 
рјешавање стамбеног питања. Он је 
тражио да комесарка Станисавље-
вић подржи његов приједлог да Вла-
да донесе уредбу којом би наведене 
породице добиле право да конкури-
шу на Јавним позивима.

Поред тога, Линта је споменуо 
проблем 16 прогнаничких породи-
ца из Сремске Митровице које ви-
ше од двије године чекају да им се 
испоручи материјал, као и низ дру-
гих проблема.

ЉУДИ РАЗОЧАРАНИ
Предсједница Одбора Драгица 

Бабић је скренула пажњу комесар-
ки Станисављевић да људи који су 
остали испод црте за станове, гра-
ђевински материјал, сеоска дома-
ћинства се осјећају заборављено и 
разочарано. Она је посебно тражи-
ла да Комесаријат уради ревизију 
досад додијељених станова и дру-

ге помоћи јер на терену има доста 
злоупотреба.

Чланица Одбора Ирена Аџић је 
рекла да није више оптимистична 
да ће се обезбиједити кров над гла-
вом свим избјеглим лицима који су 
у стамбеној потреби и апеловала 
на комесарку Станисављевић да се 
стамбено питање ријеши барем нај-
угроженијим породицама.

Члан Одбора Душан Пилиповић 
је нагласио да је 27 година подста-
нар и да полако губи стрпљење а и 
посљедњу наду да ће ријешити своје 
животно питање. Он је подсјетио да 
је неколико пута конкурисао и уви-
јек био испод црте.

УЗДАЈУ СЕ У  
ПРЕМИЈЕРКИНО ОБЕЋАЊЕ

Члан Одбора Давор Деврња ка-
же да се нада да ће премијерка Бр-
набић одржати обећање које је да-
ла на састанку 11. марта да ће свакој 
прогнаничкој породици бити обез-
бијеђен кров над главом. Он је ре-
као да очекује да ће Влада обезби-
једити средства за наставак стамбе-
ног програма.

Комесарка Станисављевић је по-
двукла да је обезбјеђивање трајних 
стамбених рјешења избјеглицама ко-
је су у потреби приоритет Комесари-
јата за избјеглице и миграције и да 
се у том правцу настављају напори 
да што више избјегличких породи-
ца буде стамбено збринуто.

Она је рекла да још увијек нису 
завршили Програм рјешавања стам-
беног питања са планом трошкова и 
да он треба да буде готов у наредних 

мјесец дана, а до сада имају 9.000 по-
родица који су у стамбеној потреби.

Станисављевићева је нагласила 
да је приоритет рјешавање 133 по-
родице које су биле на листи за Но-
ви Београд и нада се да ће изград-
ња тих станова што прије почети. С 
обзиром да истиче рок за спровође-
ње Регионалног стамбеног програ-
ма, средства за ту зграду мораће се 
обезбиједити или из буџета или пре-
ко неких других донаторских сред-
става. На питање присутних да ли 
ће и они који су добили станове у 
Овчи, и који су изграђени, морати 
чекати да се изграде станови на Но-
вом Београду она је рекла да то ни-
је у њиховој надлежности већ Гра-
да Београда.

Такође, комесарка је рекла да 
проблем нелегализованих кућа чи-
ји власници су били одбијени на јав-
ним позивима не може да се рије-
ши у Комесаријату већ је потребно 
да се промијени Закон о планирању 
и изградњи ако се ради о већем бро-
ју породица. Али она не зна да ли се 
ради о већем броју породица.

Такође, она је нагласила да ће се 
изаћи у сусрет гдје год има просто-
ра да признају статус избјеглице ли-
цима која га до сада нису формал-
но имала, али само у случају да се 
не крши закон.

Станисављевић је истакла да Ко-
месаријат не може дати сагласност 
за повећање средстава за рјешавање 
16 прогнаничких породица у Срем-
ској Митровици које чекају испору-
ку грађевинског материјала више од 
двије године. ДРАГАНА БОКУН

 » Ивана Ћурко, Љиљана Ракић, Наташа Станисављевић, Душица Поповић,  
Душан Пилиповић, Давор Деврња, Драгица Бабић, Миодраг Линта, Ирена Аџић и Миле Шапић
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СИРИГ: ОДРЖАНА ТРИБИНА О ПОСТОЈАЊУ  
И СТРАДАЊУ ЛИВАЊСКИХ СРБА

У суботу 5. новембра, у препуној сали ОШ Данило Зеле-
новић у Сиригу, публици из овог мјеста и околине пред-
стављена је изложба Срби Ливањског поља – Трагови 
кроз вијекове, те одржана трибина о страдању ливањ-
ских Срба у Другом свјетском рату. Скуп, коме је прису-
ствовало мноштво Ливњака колонизованих у Сириг и 
околна мјеста, као и њихови потомци, организовали су 
Удружење Видовдан из Сирига и Удружење Огњена Ма-
рија Ливањска из Београда.
Поздравним говором и представљањем учесника изло-
жбе и трибине, скуп је отворила потпредсједница Удру-
жења Видовдан, Биљана Ђуричић.
О мотивима организовања и приказивања изложбе 
присутне је упознала Гордана Достанић, из Удружења 
ОМЛ, а потом је дала кратак пресјек српско-хрватских 
односа кроз историју, као увод за централну тему три-
бине посвећене страдању Срба на подручју Ливна ље-
та 1941. године.
Вриједи посебно нагласити да је након Првог свјетског 
рата у Сириг колонизовано четрдесетак породица Срба 
из Ливањског поља који су били солунски добровољци. 
Одмах након избијања Другог свјетског рата, већина 
њих се морала вратити у Ливањско поље, гдје су мно-
ги од њих потом и страдали.
О трагичним догађајима у данима око Огњене Мари-
је 1941. године, највјеродостојнија су свједочења пре-
живјелих, сабрана у књизи Буда Симоновића Огњена 
Марија ливањска, па је о настанку и садржају књиге са 
аутором, Будом Симоновићем, разговор водио Милош 
Дамњановић. На тај начин представљено је страдање, 
али и ексхумација и сахрана страдалника, која је усли-
једила 50 година након страдања.
Завршним ријечима скупу се обратио предсједник Удру-
жења ОМЛ, Никола Петровић, позивајући присутне да 
прате рад Удружења и прикључе се акцијама које сма-
трају вриједним њихове пажње и труда. Такође, Нико-
ла Петровић уручио је Буду Симоновићу Плакету Удру-
жења ОМЛ додјељену поводом обиљежавања десето-
годишњице рада Удружења. УДРУЖЕЊE ОМЛ

 
РАДИВОЈША: СРПСКА ДЈЕЦА У ГЛАМОЧУ  
И ОВЕ ГОДИНЕ БЕЗ МАТЕРЊЕГ ЈЕЗИКА

Српској дјеци у Гламочу, локалној заједници у саставу 
Ливањског кантона у ФБиХ, ускраћено је Уставом зага-
рантовано право да у школи уче српски језик, изјавио 
је Срни начелник Небојша Радивојша.
– Ни ове године српска дјеца у Гламочу у школи не из-
учавају матерњи језик, а то право је Уставом загаран-
товано – напоменуо је Радивојша.
Група родитеља из Гламоча, која већ двије деценије 
тражи своја права да њихова дјеца изучавају матерњи 
језик, Срни је рекла да је разочарана, јер бројне ини-
цијативе, разговори и обећања годинама уназад нису 
уродили плодом.
Родитељи су напоменули да је Гламоч једина општина 
у БиХ гдје су Срби већина, а немају своја основна пра-
ва загарантована Уставом.
У Гламочу је прије рата живјело 12.500 становника, од 
којих 10.000 Срба. Према посљедњем попису, ова оп-
штина има 4.200 становника, а 2.500 Срба.

 
АСФАЛТИРАЊЕ ПУТА ПРЕМА ГЛАМОЧУ 
ПОДСТАКЛО БИ ПОВРАТАК СРБА

Душан Лукајић из села Роре, које припада општини Гла-
моч, изјавио је Срни да би асфалтирање пута који пове-
зује Дрвар и Гламоч олакшало живот повратницима и 
подстакло становништво да се више враћа на своја ог-
њишта. Према његовим ријечима, мјештани годинама 
уназад чекају на асфалтирање овог пута, који је у веома 
лошем стању. Мјештани села Роре муку муче и са водом, 
јер немају ни водоводну мрежу, а како каже Лукајић, пут 
и вода су основ за нормалан живот.
– Људи би се враћали на своја огњишта, обнављали ку-
ће, враћале би се породице. Надамо се да ће доћи и то 
вријеме када ће се ријешити наши проблеми и да ин-
ституције БиХ, Србије и Српске помогну повратницима 
у овом дијелу – каже Лукајић.
Дрвар и Гламоч једине су двије општине у ФБиХ које 
су спојене макадамским путем дужине двадесетак ки-
лометара, а асфалтирање ове дионице је од изузетног 
значаја јер се ту налазе српска повратничка села, ре-
као је раније Срни предсједник Одбора за заштиту пра-
ва Срба у ФБиХ Ђорђе Радановић. СРНА

УДРУЖЕЊА ПРОГНАНИХ И ИЗБЈЕГЛИХ СРБА СЕ БОРЕ ДА САЧУВАЈУ СВОЈУ ДЈЕДОВИНУ

УЈЕДИЊЕНИ СА ЦИЉЕМ 
ДА СЕ ЗАШТИТИ ИМОВИНА 
СРБА ИЗ ФЕДЕРАЦИЈЕ БиХ
Састанак на тему очува-

ња и заштите имови-
не Срба из Федераци-

је БиХ одржан је у Београду 
19. новембра у организацији 
Удружења Срба из општина 
Босанске Крајине у Федера-
цији БиХ Београд уз подршку 
25 удружења која су се уједи-
нила са једним циљем – да 
избјегли и прогнани Срби са 
ових простора не би остали 
без својих посједа што прије 
и у што већем броју поднесу 
захтјеве за повраћај имовине 
на коју имају право.

Скупом је предсједавао 
предсједник Удружења Ср-
ба из Босaнске Крајине у Фе-
дерацији БиХ Драган Дивјак, 
а међу учесницима ријеч су 
узели и директор Фонда за 
избјегла и расељена лица АП 
Војводина Александар Ђедо-
вац, координатор канцела-
рија за правну помоћ Владе 
Републике Српске Ђорђе Ра-
дановић, из Комесаријата за 
избјеглице и миграције Р. Ср-
бије Ивана Ћурко, предсјед-
ник Савеза Срба из региона 
Миодраг Линта, начелник у 
Републичком секретаријату 
за расељена лица и миграци-
је Р. Српске Радован Грајић, 
координатор за утврђивање 
стања српске имовине на по-
дручју Федерације БиХ Гојко 
Кличковић, помоћник градо-
начелника Грахова Мирослав 
Бирчак, као и представници 
Удружења која се боре за за-
штиту имовинских права Ср-
ба у Федерацији БиХ.

ДИВЈАК: ПРОБЛЕМ ДАТИРА 
ЈОШ ОД 1946. ГОДИНЕ

Према ријечима Драга-
на Дивјака удружења чине 
све што је у њиховој моћи, 
одржавају састанке и у дру-
гим градовима, по Војводи-
ни, Федерацији и Р. Српској 
попут недавног састанка у 
Приједору,  али се пуно не 
може учинити ако се држава 
Србија не укључи у заштиту 
имовине Срба у овим дије-
ловима БиХ.

– Ми смо ту са циљем да 
наставимо да чувамо нашу 
имовину, коју су наши стари 
стекли и очували. Нисмо на 
вријеме рјешавали оставин-
ске расправе и од 1946. љу-
ди нам се расељавају, а земља 
остаје пуста. Они су ставили 
шапу на имовину из 1946. 
узели карте из Аустроугар-
ске и позивају се на отоман-
ске карте и тако одузимају 
ту земљу. Молимо руковод-
ство Србије и Српске да нам 
помогне и подржи нас у ра-
ду како бисмо још више ути-
цали на наше људе да прија-
ве и поднесу захтјеве за по-
враћај имовине. Потребно је 
да се људима који су се вра-
тили пружи већа сигурност, 
да се обезбиједе бољи усло-
ви живота, јер многа села и 
општине немају ни струје ни 
воде, нема учитеља, доктора, 
продавнице – рекао је Дивјак.

Он је додао да данас нема 
српских представника у ин-

ституцијама у Санском Мо-
сту, Кључу, Крупи, Кладуши, 
Бихаћу. 

– Да би се то промијенило, 
потребно је прво олакшати 
начин добијања двојног др-
жављанства људима из тих 
крајева који живе у Србији, 
такође и личних докумената, 
како бисмо 2024. на локал-
ним изборима у Федерацији 
направили преокрет – пору-
чио је Дивјак подсјећајући 
да је прије рата у Федераци-
ји живјело 542 хиљаде Срба, 
2013. десетоструко мање, а 
данас, процјењује, ни 40 хи-
љада. Дивјак је истакао да ће 
се закључци са овог састанка 
упутити представницима ин-
ституција Србије и Српске.

ЂЕДОВАЦ: СРАМОТА ЈЕ ДА 
ИНСТИТУЦИЈЕ НЕ ПОМОГНУ

Директор Фонда за избје-
гла и расељена лица и сарад-
њу са Србима у региону Вој-
водине Александар Ђедовац 
истакао је да пружа подршку 
раду удружења и да ће акце-
нат убудуће ставити на раз-
говор са представницима ис-
тих, јер жели да чује шта је 
то што Фонд може да учини и 
помогне када су прекодрин-
ски Срби у питању.

– Институције треба да 
присуствују оваквом скупу 
и сматрам да је срамота да 
не дођу, а Удружења треба 
да се сложе око овог питања 
јер ово није питање ко кога 
воли или не воли, него је ово 
питање опстанка. Морамо да 
се ујединимо и да заједно ра-
димо – закључио је Ђедовац.

РАДАНОВИЋ: АЖУРИРАТИ 
МАТИЧНЕ КЊИГЕ

О томе шта је у оквиру 
владиних канцеларија Срп-
ске урађено у вези са зашти-
том имовинских права Ср-
ба у Федерацији БиХ од маја 
2018. године говорио је коор-
динатор канцеларија Ђорђе 
Радановић и позвао још јед-
ном све који имају имовину 
у том дијелу Босне и Херце-
говине да поднесу захтјеве за 
повраћај имовине или да се 
јаве Канцеларијама за прав-
ну помоћ Републике Српске.

– Рјешење је могуће и за 
оне којима је имовина већ 
одузета. У наше канцелари-
је стигло је више од 10.000 
предмета до сада. Најважни-
је је да сваки Србин који има 
право на непокретност поша-
ље захтјев у надлежни суд. 
Важно је рећи да постоји за-
конска могућност на основу 
члана 60 и члана 41 Закона 
о земљишним књигама да се 

поднесе приговор и исправи 
грешка. Пошто суд по слу-
жбеној дужности усклађује 
књиге, по службеној дужно-
сти може и да исправи гре-
шку. Неопходно је ажурира-
ти матичне књиге, а врло ва-
жно је информисати људе. 
Ми радимо на томе и зато 
имамо канцеларије у Београ-
ду и Новом Саду гдје се људи 
могу такође обратити за по-
моћ –  указао је Радановић 
и навео да је након конфе-
ренција одржаних у Требињу 
2021. и Бањалуци ове године 
закључено да треба настави-
ти и учврстити координаци-
ју органа Србије, Републике 
Српске и Федерације БиХ у 
складу с надлежностима ра-
ди планирања и остварива-
ња континуитета дјеловања.

КЛИЧКОВИЋ: НАПУШТЕНА 
ЗЕМЉА НАЈУГРОЖЕНИЈА

Колико је стање на тере-
ну забрињавајуће упозорио 
је Гојко Кличковић, коорди-
натор за утврђивање стања 
српске имовине на подруч-
ју Федерације БиХ наводе-
ћи да усклађивањем земљи-
шних књига и катастарских 
података са стварном ситуа-
цијом на терену, велики број 
избјеглих би могао да оста-
не без посједа. Напуштена 
земља коју деценијама вла-
сници не обрађују, неискр-
чене шуме, али и некретни-
не могле би да добију нове 
власнике уколико се избје-
гли Срби не јаве на вријеме. 
Тренутно је у таквој опасно-
сти 6.500 катастарских једи-
ница само у Унско-санском и 
Ливањском кантону.

– Сад се користе тренут-
ни закони да се та имовина 
узурпира, довољно је да не 
нађете човјека на адреси или 
оставите на огласној табли у 
општини и да послије одре-
ђеног рока та имовина бу-
де укњижена у шумска га-
здинства или неку недефи-
нисану имовину – навео је 
Кличковић.

ГРАЈИЋ: БОЉА САРАДЊА 
СРПСКЕ И СРБИЈЕ

Оперативну ситуацију 
изнио је и начелник у Репу-
бличком секретаријату за ра-
сељена лица и миграције Р. 
Српске Радован Грајић који 
је напоменуо да је неопход-
но да се сарадња између ин-
ституција Српске и Србије 
подигне на виши ниво, да су 
потребна средства у буџету 
за ова питања и њихово рје-
шавање, као и одговорност 
људи који руководе.

– Морамо направити ис-
корак јер је залеђе Републике 
Српске српска земља у Феде-
рацији. Докле постоји српска 
имовина у Федерацији дотле 
ће и РС постојати – закључио 
је Грајић.

ЛИНТА: ВАЖНО 
НАЦИОНАЛНО ПИТАЊЕ

Предсједник Савеза Ср-
ба из региона Миодраг Лин-
та рекао је да питање Срба у 
региону Србија треба да де-
финише као једно од најва-
жнијих државних и нацио-
налних питања.

– То конкретно значи да 
је потребно основати једну 
посебну државну институци-
ју, тачније Министарство за 
Србе у региону које би имало 
озбиљна буџетска средства 
из године у годину. У окви-
ру Министарства требало би, 
између осталог, да постоје 
двије снажне правне службе 
за Хрватску и БиХ које би 
пружале стручну, правну и 
сваку другу помоћ прогна-
ним Србима и другим оште-
ћеним грађанима у борби за 
имовинска, стечена и друга 
права и имале директну ко-
муникацију са надлежним 
инстутуцијама у наведене 
двије државе.   

У име Комесаријата за из-
бјеглице и миграције Србије 
обратила се Ивана Ћурко и 
понудила помоћ Комесари-
јата и предложила да се по-
крене медијска кампања по 
питању информисања људи 
о имовинским правима у Фе-
дерацији БиХ, гдје би се пу-
тем спота у медијима људи 
покренули и позвали да тра-
же своју имовину назад.

О ситуацији у Грахову го-
ворио је помоћник начелни-
ка Мирослав Билчар који је 
казао да се проблем рјешава-
ња имовинских права мора 
обухватити у цијелости што 
подразумијева и обнову имо-
вине која је девастирана, што 
је случај на простору Грахо-
ва, а све у складу са Дејтон-
ским споразумом.

Састанку су присуствова-
ли испред Представништва 
РС у Србији Борислав Макси-
мовић,  представници Удру-
жења која су се укључила у 
рјешавање имовинских пита-
ња у Федерацији БиХ попут 
Удружења Корени – Милан 
Гутић, у име Удружења Све-
тионик из Бањалуке Славко 
Грбић, у име Удружења Срп-
ски крајеви Славиша Рујевић, 
у име Удружења РВИ прогна-
них Срба из Хрвaтске Винка 
Вученовић итд.  ВЕСНА ПЕШИЋ

 » Гојко Кличковић, Ивана Ћурко, Борислав Максимовић, Ђорђе Радановић, Јово Добријевић, Драган Дивјак, 
Александар Ђедовац, Славиша Рујевић



ПИШЕ: ТРИФКО ЋОРОВИЋ

Кукујевце нисмо бирали, 
али јесте оно нас!

Овако би се у једној 
реченици могла описати по-
рука данашњих житеља Ку-
кујеваца, углавном прогна-
них Срба из Славоније, ко-
ји нису ни сањали да ће јед-
ног дана управо њиховим тру-
дом ово мјесто постати једно 
од најперспективнијих села 
у Срему.

НАЈУСПЈЕШНИЈЕ СЕЛО
Ово мјесто данас нема не-

запослених, у 700 кућа живи 
нешто мање од 2.000 станов-
ника. Прије пет година Куку-
јевци су проглашени за нај-
успјешније село у Србији у 
оквиру манифестације Сусре-
ти села Србије које је органи-
зовала Културно-просвјетнa 
заједницa Србије.

Историја Кукујеваца била 
би потпуно другачија да се у 
периоду од 30. октобра до 4. 
новембра 1991. године ни-
је десила злочиначка акција 
Откос у којој су припадни-
ци хрватске полиције и пара-
војске за пет дана протјерали 
више од 4.000 људи из 40 за-
паднославонских села српске 
националности. У овој акцији 
убијено је 30 људи, углавном 
старијих од 50 година живота.

ГОСТОЉУБЉЕ У СРПСКОЈ
Поучени искуством из 

Другог свјетског рата у коме 
су страдали од стране усташа, 
као и чињеницом да се на том 
простору налазила најсвире-
пија фабрика смрти логор Ја-
сеновац, Срби из тог дијела 
Славоније су напустили сво-
ја огњишта, прешли Саву и 
своје прво уточиште прона-
шли на простору данашње Ре-
публике Српске. Како је био 
сам почетак сукоба Срби из 
Западне Славоније су били 
први прогнаници, па се сти-
че утисак да су можда и боље 
прошли од оних које је иста 
судбина чекала неколико го-
дина касније.

– У вријеме наше избје-
гличке голготе нико нас није 
тако топло и искрено дочекао 
као српска браћа са простора 
тадашње СР БиХ у којој тада 
није било рата. Провели смо 
неколико дана у бањалучкој 
дворани Борик. Долазили су 
ту бројни људи од ауторите-
та, међу њима и Брана Црн-
чевић, тадашњи предсједник 
Матице исељеника Србије, са 
намјером да нас наговори да 
се стационирамо негдје на 
простору БиХ. Међутим, сви-
ма нама је било у глави, ако 
смо већ морали да одемо из 
свог дома да је Србија једина 

нова адреса – прича за Срп-
ско коло Рајко Црнобрња, ро-
дом из славонског мјеста Ће-
ралије на Папуку, које је тада 
административно припадало 
општини Подравска Слатина.

У хладним децембарским 
ноћима се само из овог села 
350 породица на тракторима 
упутило за Србију. Идеја је би-
ла да се стигне до побратим-
ског мјеста Чортановци, ме-
ђутим, успут су неки мијења-
ли планове одлазећи код по-
родица, пријатеља или кумо-
ва по Србији.

ТРИ ИЗБОРА
Они који се нису могли 

на тај начин снаћи живјели 
су у колективним избјеглич-
ким центрима. Временом је 
постојала могућност избора 
или да остану у колективним 
избјегличким центрима или 
да се врате на подручје Хр-
ватске и уселе у неку од пра-
зних хрватских кућа на про-
стору Славоније, Барање и 
Западног Срема. Између та 
два избора појавила се и тре-
ћа могућност, а то је размјена 
кућа са житељима Кукујева-
ца. Наиме, ово насеље које се 
налази недалеко од границе 
са Хрватском, у саставу оп-
штине Шид, било је етнички 
чисто хрватско село.

Ратна дешавања су доније-
ла бројна искушења, па су та-
ко и тадашњи житељи Куку-
јеваца закључили да је у њи-
ховом интересу пресељење у 
матичну Хрватску. Оно што 
им је ишло у прилог јесте чи-
њеница да је број избјеглих 
Срба био далеко већи, па су 
имали велики избор у одаби-
ру новог мјеста пребивали-
шта и некретнине у којој ће 
наставити живот.

Кукујевци као пасивно на-
сеље уз саму границу нису би-
ли атрактивни. Међу размије-
њеним кућама било је и оро-
нулих страћара, па се може 
закључити да су новопридо-
шли становници ово мјесто 
изабрали из нужде.

– У то вријеме био сам у 
Товарнику и покушавао сам 
своју кућу да замијеним са 
неком другом, али једностав-

но није се дало. Имао сам ви-
ше позива из Кукујеваца које 
сам одбијао, јер ми се овдје 
није долазило. Надао сам се 
да ћу наћи нешто ближе Бео-
граду или Новом Саду. Међу-
тим, једна породица из Ку-
кујеваца, која је већ обишла 
моје имање у Славонији, је 
била упорна у настојању да 
своје некретнине замијени 
са мојим. Видјевши да ври-
јеме пролази, а да се ништа 
не дешава, већ се свака кућа 
за коју сам заинтересован бр-
зо замијени, са супругом сам 
дошао у Кукујевце. Плашећи 
се да ће временом избор бити 
све лошији пристао сам да се 
овдје трајно преселим   
прича Црнобрња.

Он се нашао међу првих 
десетак Срба који је свој но-
ви дом пронашао у Кукујев-
цима. Уговор је закључен 9. 
маја 1993. године.

СКЛОПЉЕНО 600 УГОВОРА О 
РАЗМЈЕНИ НЕКРЕТНИНА

Многи прогнани Срби су 
долазили на невиђено, не зна-
јући ни гдје долазе ни каква 
их некретнина чека. Неки су 
били и обманути, јер би им 
била потурена фотографи-
ја неке туђе куће пристојног 
изгледа, док су их у реално-
сти сачекала стара трошна 
здања – навели су наши са-
говорници.

Према њиховим тврдњама 
хрватске власти су спрјечава-
ле да се замијени пољопри-
вредна земља с власницима 
који су били војни обвезни-
ци. Упркос свим проблемима, 
статистички подаци говоре да 
се након хрватске злочиначке 
акције Олуја у Кукујевце до-
селио велики број прогнаних 

Срба из више од 100 мјеста из 
Лике, Кордуна, Баније, Дал-
мације, Славоније, док је ма-
њи дио пребјегао са просто-
ра данашње Федерације БиХ.

У насталим сеобама најви-
ше су профитирале агенције 
за промет некретнина. Наи-
ме, у том периоду је у Куку-
јевцима склопљено око 600 
уговора о размјени кућа, зе-
мље и локала.

Тако је ово село потпуно 
измијенило своју демограф-
ску слику, а нови становни-
ци су се суочили са новим 
изазовима. Поред сређива-
ња крова над главом, треба-
ло је наћи запослење, одшко-
ловати дјецу, саградити нову 
цркву, основати православно 
гробље које до тада није ни 
постојало.

ПОЗНАТИ ПО ДУВАНУ 
 И АГРОПАПУКУ

Мада су многи село дожи-
вљавали као недођију знали 
су добро да од кукњаве не-
ма вајде. Засукали су рукаве 
и кренули вриједно да раде. 
Данас су Кукујевци познати 
као највећи узгајивачи дувана 
у Србији, а поред тога веома 
је развијена месна индустри-
ја. Сеоска домаћинства су се 
бавила ратарством и сточар-
ством, а регистроване су и пр-
ве породичне фирме. Једну од 
њих је основао и кум новои-

зграђене цркве и велики до-
бротвор овог села Братислав 
Брацо Богатић.

Можда се на његовом при-
мјеру најбоље може прими-
јенити изрека „(през)име је 
знамење”. Обилазећи село, 
могли смо запазити и играли-
ште за дјецу, обновљене про-
сторије ФК Обилић, а по ри-
јечима мјештана тешко би се 
ишта урадило нешто „да није 
било Браце”...

Као што је камен темељац 
уградио у Храм Успенија Пре-
свете Богородице у Кукујев-
цима из истоимене цркве свог 
села Лисичине код Подрав-
ске Слатине, Богатић је пре-
нио своје навике и знања из 
старог завичаја. Ослонивши 
се на породичну традицију у 
којој је одувијек сточарство 
било примарно занимање, 
основао је предузеће Агропа-
пук које се временом разви-
ло у препознатљив бренд срп-
ске месне индустрије, са више 
од 500 запослених радника.

СЛОГОМ ПРОТИВ ПРОБЛЕМА
У овој компанији ради и 

велики број мјештана. Једна 
од њих је и Драгана Марић. 
Мајка је четворо дјеце, а по-
ред посла као одборница, уз 
Радмилу Бобић, представља 
интересе села у локалној са-
моуправи општине Шид.

– У Кукујевцима живе ври-
једни домаћини који се из го-
дине у годину труде да створе 
нешто ново. Зато смо у локал-
ној заједници препознати као 
сложно село које увијек смог-
не снаге да се само избори са 
својим проблемима.

Мада општина Шид знача-
јан дио буџета остварује упра-
во у Кукујевцима веома нас је 
изненадило сазнање да у селу 
у коме нема незапослених не-
ма банке, па чак ниједног бан-
комата. Да би подигли своју 
зараду или пензију мјештани 
Кукујеваца морају да се упу-
те до Шида.

Село још од средине два-
десетог вијека има амбулан-
ту, али за разлику од неког 
ранијег периода кад је љекар 
био доступан сваки дан, сада 
ординира три дана у недјељи.

СВЕТЛАНА СМОЛИЋ: ВРТИЋ  
КОРИСТИ ПРОСТОР ШКОЛЕ 

Оптимизам за будућност 
овог села доноси све већи 
број дјеце. Према ријечима 
директорке подручног одје-
љења вртића Јелица Стани-
вуковић Шиља Светлане Смо-
лић у двије просторије борави 
око 70 дјеце.

– Подстанари смо у школ-
ској згради. Користимо двије 
просторије, у којима имамо 
групу од 29 дјеце у цјелоднев-
ном програму и двије групе од 
по двадесетак дјеце за пред-
школски програм. За разли-
ку од осталих села у којима 
се вртићи затварају, Кукујев-
ци имају константан прира-
штај. У нашем вртићу грави-
тирају и малишани из обли-
жњих села попут Кузмина и 
Бачинаца. Постоји потреба за 
већим капацитетима, било би 
добро да имамо своју засебну 
зграду, али за сада жеље су 
једно, а реалност друго – ка-
же Смолићева.

Мјештани су веома по-
носни на даровиту дјецу ко-
ја тренирају фудбал, одбојку, 
карате. Имају и фолклорно 
друштво, ту је и фитнес секци-
ја за жене. Као најприоритет-
нији проблем истичу потре-
бу за градњом спортске сале.

У постојећој сали МЗ Kу-
кујевци трошан плафон и 
лош под са ламинатом који 
се стално крпи је разлог да 
неки родитељи радије дјецу 
остављају код куће, него да 
их укључе у неке активности.

За градњу нове спортске 
сале урађен је пројекат ко-
ји предвиђа да буде саграђен 
поред школе, а чија проције-
њена вриједност износи око 
300 хиљада евра.

Пројектом је предвиђено 
да спортска сала буде поред 
основне школе у Кукујевцима

Кукујевчани оцјењују да је 
Закон о локалној самоуправи 
који је ступио на снагу још 
2011. године умањио значај 
мјесних заједница и тако не-
повољно утицао на развој ма-
лих средина. Ипак, вјерују да 
ће од општине или надлежног 
министарства добити подр-
шку за овај пројекат.
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Како су прогнани Срби из Славоније 
препородили сремско село Кукујевце

•  Кукујевци се налазе 
на магистралном 
путу 12 км од Шида 
према Сремској 
Митровици и на 
три километра 
удаљености од 
ауто-пута  
Београд-Загреб.

•  На званичној презентацији општине Шид наводи се 
да катастарска општина Кукујевци има 3.270 хектара 
земље, од чега је 2.200 хектара приватно власништво 
а 1.070 државна својина. Виногради и воћњаци 
заступљени су на 110 хектара, а шуме у приватном 
власништву на 60 хектара. Око 70 домаћинстава је 
опремљено монтажним објектима у којима се суши 
дуван сорте свијетла Вирџинија који је засијан на 300 
хектара ораница.  

ОЧЕКУЈЕМО ПРЕДСЈЕДНИКА ВУЧИЋA

Сретко Јовановић нам кажe да се годинама прича како 
ће Србија Дан сјећања на жртве злочиначке акције Олуја 
обиљежити у Кукујевцима, али то никако да се деси. Нада се 
да ће се остварити наредне године.
– За наше село била би велика част да угостимо 
предсједника Александра Вучића, патријарха Порфирија и 
остале црквене великодостојнике и државне функционере. 
Уједно, то би била прилика да се и они упознају са животом у 
нашем селу и да конкретном подршком помогну даљи развој 
наше заједнице.

 » Симо Ђукић, Дарио Марић, Братислав Брацо Богатић, Драгана Марић, Деан Ускоковић, Рајко Црнобрња, Борислав Бодражић и Сретко Јовановић

ПОТРЕБЕ СЕЛА
•  Изградња  

спортске сале 
•  Изградња вртића
•  Ђачки превоз  

за средњошколце 
•  Банкомат 
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Село живи за фудбал
Предсједник ФК Обилић 

1993 из Кукујеваца Деан 
Ускоковић је шест година на 
челу овог клуба који је рани-
је носио назив Фрушкогорац.

Фудбалски терен се налази 
на крају села, иза пруге, а по 
ријечима нашег саговорника 
Кукујевчани су веома привр-
жени клубу који се такмичи 
у Другој сремској лиги, гдје 
је тренутно на четвртој пози-
цији. Tакмичарске амбиције 
су улазак у виши ранг у коме 
су некад били стабилни лига-
ши. У томе имају свесрдну по-
дршку навијача који их бодре 
не само код куће, већ и на сва-
ком гостовању. У селу се још 
препричава чувена утакмица 
одиграна у Јамени на коју су 
стигли сa 24 аутомобила из 
Кукујеваца и послије које је 
изборен пласман у садашњи 
ранг такмичења.

Деан Ускоковић испред 

реновираних клупских про-
сторија

– Од 23 регистрована игра-
ча првог тима половину чине 
рођени Кукујевчани, а остали 
су из оближњих мјеста. Међу 
кадетима од 2004. до 2008. го-
дишта имамо 15 играча, док у 
школи фудбала која обухвата 
генерације од 2009. до 2014. 
годишта тренира 40 дјеце. Ве-
ома се успјешно такмиче на 
турнирима и наше простори-
је су пуне њихових трофеја. 
Средином априла Кукујевци 
су домаћини турнира за овај 
узраст. Посљедњи пут смо оку-
пили чак 48 екипа. Долазиле 
су екипе из Београда, Новог 
Сада, Зрењанина, Суботице. 
Турнир је трајао два дана, а 
на њему се окупило више од 
хиљаду људи.

Поред Ускоковића управу 
клуба чине још потпредсјед-
ник Игор Тргић, Бојан Бра-

тић, Мирослав Медић и Не-
мања Болић. Тренер првог ти-
ма Драган Јандрић има и уло-
гу играча.

Ускоковић је изразио ве-
лику захвалност Братиславу 
Браци Богатићу који је спон-
зорисао реновирање клупских 
просторија. Од некад трошне 
и запуштене зграде фудбале-
ри су добили веома функци-
оналан и лијепо уређен про-
стор у коме се налазе свла-
чионице за први тим, млађе 
категорије, судије и службе-
не просторије.

Као посебну занимљивост 
Ускоковић је навео и ревијал-
ну божићну утакмицу.

– Прије двадесетак годи-
на успостављена је тради-
ција да се за Божић у ври-
јеме ручка окупимо, без об-
зира на временске прилике 
и међусобно одиграмо фуд-
бал. Након тога се дружимо 
у ресторану Голф. Ријеч је о 
локалу који уз помоћ спон-
зора из дуванске индустрије 
реновирамо, а план је да га 
заједно са Удружењем жена 
користимо.

И ДАМЕ МЕЂУ ЛОВЦИМА

Дарио Марић предсједник Ловачког друштва 
Фазан Кукујевци каже да ово Удружење функ-
ционише од 1992. године и окупља 36 чла-
нова.
Друже се у свом ловачком дому и имају до-
бру сарадњу са осталим ловачким друштви-
ма, посебно са Ердевиком и Шидом. Чланство 
чине људи средње и старије животне доби, 
док подмлатка скоро да и немају. Занимљи-
во је да су међу чланством донедавно биле 
и три жене. Једна од њих се недавно пресе-
лила у Београд.
– Ловиште се простире на 3.500 хектара, али 
је шума заступљена на свега 150 хектара. Због 
тога нема бројне дивљачи. Од штеточина нај-
заступљенији су шакали и лисице, док су ди-
вље свиње и јелени у пролазу – каже Марић.
Он је додао да је амбиција да се уреди ловач-
ки дом који се налази на обронцима Фрушке 
горе, али због скромних финансијских сред-
става та обнова тече доста успорено.

•  На подручју Кукујеваца 
налази се око двадесетак 
фирми, између осталог и 
надалеко позната кланица 
и прерада меса Агропапук, 
породична фирма Братислава 
Браца Богатића која 
запошљава више од 500 
радника 

•  У селу се још налази бензинска пумпа 
са пратећим садржајем, двије фирме за 
прераду дрвета и друге дјелатности. Ту је 
и десетак продавница мјешовите робе и 
кафе барова.  У Кукујевцима  уз здравствену 
станицу постоји и стоматолошка ординација 
и народна апотека. Како је у селу веома 
развијено сточарство, постоје  чак три 
ветеринарске амбуланте.

СОЊА ВИДОВИЋ: ПОТРЕБНА НАМ 
ЈЕ НОВА СПОРТСКА САЛА

Потребу за градњом спортске сале исти-
че и директорка ОШ Бранко Радичевић из 
Кукујеваца.
– Сала МЗ Кукујевци је неусловна и налази се ван круга шко-
ле. Свакако би градња спортске сале увелико допринијела 
квалитету како наставних, тако и ваннаставних активности 
наших ученика – каже Видовићева.
Она истиче да је школа, у датим околностима, максимално 
функционална и опремљена готово исто као и она матична у 
Шиду. Школа се налази у самом центру са једне стране окру-
жена је са лијепо уређеним парком, дјечјим игралиштем, клу-
пама за одмор, дрвећем и уређеним стазама.
– Основну школу похађа око 150 ученика. С обзиром да смо 
двије просторије уступили вртићу, настава се одвија у двије 
смјене. Радимо на побољшању инфраструктуре. Потребно је 
замијенити канализационе цијеви, а бринемо и о безбједно-
сти наших ученика и очекујемо да ће ускоро бити уведене и 
камере – каже Видовићева.
Пуна је хвале за родитеље који су веома кооперативни и који 
активно учествују у друштвеним активностима.
С друге стране родитељи средњошколаца су нам се пожали-
ли да су укинуте ђачке аутобуске линије за Шид и Митрови-
цу. Да би похађали наставу дјецу морају возити у неком при-
ватном аранжману или изнајмити стан у Шиду или Сремској 
Митровици, што изискује додатне трошкове, а омладини већ 
у раној фази живота ствара навику да одлазе из свог мјеста.

 
СРЂАН ТОДОРОВИЋ: ДОБРА  
САРАДЊА СА ОПШТИНОМ ШИД

Предсједник МЗ Кукујевци Срђан Тодоро-
вић припада ријеткој старосједилачкој по-
пулацији у селу. Сагласан је у оцјени да Ку-
кујевцима недостаје спортска сала и згра-
да за вртић, али је изразио забринутост за 
демографску слику.
– Годинама уназад имамо негативан прира-
штај. Годишње се роди око 15-20 беба, док 
је број умрлих око 35-40. Готово сви жите-

љи Кукујеваца поред српског имају и хрватско држављанство, 
па су се неке породице иселиле у западне европске државе 
у којима су пронашли боље плаћене послове – каже Тодоро-
вић и истиче да је сарадња са општином Шид веома добра.
– У посљедњих неколико година на територији Кукујеваца је 
асфалтирано осам километара пута, међу којима су три ули-
це које су биле макадамске.

Kарате одсликава прави крајишки менталитет
У Кукујевцима је веома по-

пуларан карате, а једна 
од најтрофејнијих и најта-
лентованијих каратисткиња 
овог клуба била је Алексан-
дра (Јовановић) Хорина ко-
ја је више пута проглашава-
на за најбољу спортисткињу 
општине Шид. Међу њеним 
највећим успјесима је треће 
мјесто на Европском првен-
ству у Украјини, као и осво-
јено прво и друго мјесто (по-
јединачно и екипно) у ката-
ма на првенству у Мађарској.

Данас је мајка троје дјеце 
и од удаје живи у Сремској 
Митровици, али са ностал-
гијом се присјећа времена 
када је освојала медаље на 
татамију.

– Карате клуб Шид осно-
ван је 1993. године, а са ра-
дом у Кукујевцима је започео 
почетком овог вијека. Тре-
нер Милан Стојшић из Бер-
касова је одржавао три пу-
та недјељно тренинге који су 

трајали по два сата. Било је 
двадесетак активних члано-
ва и отприлике петнаестак 
који су ишли на такмичења. 
Наш клуб је имао нешто ви-
ше дјевојчица него дјечака. 
Постизали смо завидне ре-
зултате како на домаћим та-
ко на иностраним такмиче-
њима.

Александра истиче да је са 
клубом обишла цијелу Срби-
ју и да је тадашња генераци-

ја каратиста из Кукујеваца 
представљала „страх и тре-
пет за противнике”.

– Наш темперамент смо 
најбоље представили кроз 
карате. Као посљедица све-
га онога што су преживјели 
наши родитељи васпитава-
ни смо тако да вјерујемо са-
мо у себе и свој рад. Заиста 
смо били веома конкурент-
ни. С обзиром да смо у од-
носу на друге клубове има-

ли мање чланова постизали 
смо изузетне резултате. Ка-
рате захтјева татами подло-
гу, а ми смо тренирали на 
голим плочицама. Зими ни-
је било гријања, па смо тре-
нирали у зимским јакнама. 
Упркос тако суровим усло-
вима ништа нас није спри-
јечило да будемо редовни и 
дисциплиновани на тренин-
зима. Природно је да тако 
добар и посвећен рад доне-
се одличне резултате – у да-
ху прича Александра.

Да крв није вода потврђу-
је и њена ћерка Катарина ко-
ја данас у много бољим усло-
вима тренира карате у Срем-
ској Митровици.

Карате клуб још увијек 
постоји у Кукујевцима, а 
Александра која је одавно за-
вршила каријеру прижељку-
је да младе генерације доби-
ју адекватне услове за трени-
рање и на тај начин надмаше 
њу и њену генерацију.

ДРУЖЕЊА 
ПЕНЗИОНЕРА

Симо Ђукић је на челу 
Удружења пензионера 
из Кукујеваца које оку-
пља око 170 чланова. Ка-
ко нам је рекао број ак-
тивности није превели-
ки, јер све сами финан-
сирају.
– Наше активности смо 
ускладили са програ-
мом Удружења пензио-
нера из Шида. Са њима 
понекад идемо на излете 
по Србији. Једном годи-
шње организујемо заба-
ву. Трудимо се да у окви-
ру наших скромних мо-
гућности уприличимо 
што више дружења.

 » УСПОМЕНА ИЗ РУМЕ: Александра Хорина, прва у горњем реду
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ЕПИСКОП СРЕМСКИ ВАСИЛИЈЕ ОСВЕШТАО ХРАМ УСПЕНИЈА ПРЕСВЕТЕ БОГОРОДИЦЕ 

ЈУБИЛЕЈ: 30 година од оснивања Српске 
православне црквене општине Кукујевци
У недјељу, 20. новембра 2022. 

године, уочи Аранђеловдана, 
епископ сремски Василије је, 

са свештенством и вјерним наро-
дом, извршио троносање – велико 
освештање Храма Успенија Пре-
свете Богородице у Кукујевцима, 
чиме је заокружен процес, који је 
отпочео прије равно тридесет годи-
на, када је основана Српска право-
славна црквена општина Кукујевци 
у овом мјесту.

– Oвим чином освећења дали 
смо печат у нашој светој цркви. У 
часну трпезу поставили смо дио мо-
штију Светога цара Уроша, подви-
жника и великога светитеља благо-
родне лозе светих Немањића. Нека 
је на здравље и на спасење – пору-
чио је владика Василије у бесједи 
након освећења храма и дана који 
ће остати уписан златним слови-
ма у историју Кукујеваца и Српске 
православне цркве.

СЛАВОНЦИ И КРАЈИШНИЦИ 
ПОСТАЛИ СРЕМЦИ

Да би се разумио историјски 
контекст и околности у коме је из-
никао православни храм у Кукујев-
цима неопходно је вратити се три 
деценије уназад.

Наиме, бурних деведесетих го-
дина, у ово село надомак Шида је 
пристигло више од 500 српских по-
родица, које су протјеране са сво-
јих вјековних огњишта са просто-
ра Славоније, Лике, Кордуна, Ба-
није и Далмације. Такође, у село је 
пристигао и мањи број протјераних 
Срба са простора БиХ. У Кукујев-
цима су до тада великом већином 
живјеле породице хрватске наци-
оналне мањине, па је уз обострано 
разумијевање постигнут споразум 
о размјени непокретности. Тако су 
Славонци и Крајишници постали 
Сремци, а породице хрватске на-
ционалне мањине су нови завичај 
пронашле у својој матичној држави.

Судбину српског народа дијелио 

је и свештеник Душан Чавка. Рођен 
је у Новом Селу код Доњег Вакуфа, 
а своју прву парохију је, по рукопо-
ложењу, примио од тадашњег епи-
скопа славонског Лукијана 1987. го-
дине у селу Лисичине код Подрав-
ске Слатине. Ту је постао отац си-
нова Александра и Слободана. Ме-
ђутим, умјесто мирног живота, ње-
га и његову породицу је, као и све 
парохијане и сународнике, доче-
као егзодус. Прст судбине и Божја 
промисао су допринијели да разу-
мијевање у новонасталој ситуацији 
добије од владике сремског Васи-
лија, који га поставља на службу у 
Цркву Светог Николе у Бачинцима, 
која је у том тренутку била саборна 
и за житеље Кукујеваца.

ПРВА ЛИТУРГИЈА 
ПОД ВЕДРИМ НЕБОМ

Како је дошло до промјене ет-
ничке структуре становништва ука-
зала се потреба за оснивањем срп-
ске православне Црквене општине 
Кукујевци, која до тада није ни по-
стојала у овом селу.

На приједлог досељених мјешта-
на епископ сремски Василије је бла-
гословио да слава овог мјеста буде 
Велика Госпојина. На тај празник 

1992. године, под ведрим небом, на 
травнатој површини поред школе у 
центру села, свештеник Душан Чав-
ка је одслужио прву свету литурги-
ју у овоме мјесту.

– Срби своју прошлост треба да 
знају и цијене, не да би је у односу 
на прошлост других народа истица-
ли као бољу, већ да би чували свој 
национални и вјерски идентитет, 
одржали име и државу – ријечи су 
оца Душана Чавке изговорене у бе-
сједи која ће означити почетак но-
ве духовне ере Кукујеваца.

У објекту старе напуштене шко-
ле оспособљена је најприје једна 
просторија у којој се почело са бого-
служењем, а набавком печата, ма-
тичних књига, благајничког днев-
ника, оживљен је црквени живот 
по православном обреду у овоме 
мјесту. Временом се од три просто-
рије направио пристојан простор за 
богомољу, који је попуњен потреб-
ним инвентаром и скромним ико-
ностасом, што је било довољно да 
се достојанствено прослави и прва 
храмовна слава Велика Госпоји-
на. У исто вријеме је формирано 
и православно гробље на коме је 
1994. године освештан централни 
крст. Дванаест година касније, са-
грађена је и гробљанска капела по-
свећена Благој Марији, а црквене 
књиге свједоче да је у периоду од 
30 година ту сахрањено 805 лица.

Од 1995. године свештеник Ду-
шан Чавка се преселио са породи-
цом у Кукујевце, а ускоро је дози-
дан звоник, па се 1997. године у Ку-
кујевцима први пут чуо звук звона 
православне цркве.

ОДЛУКА О ГРАДЊИ НОВОГ ХРАМА
Одлука о градњи новог велелеп-

ног храма донијета је уочи Лучин-
дана 2010. године. Услиједио је пе-
риод добављања потребне докумен-
тације и прикупљања средстава, да 
би на празник Благе Марије 2013. 

године владика Василије освештао 
темеље у којима је симболично по-
ложено камење од Храма Рожде-
ства Пресвете Богородице из сла-
вонског села Лисичине, манастира 
Хиландар, Беочина са Фрушке горе 
и Липље из Републике Српске, као 
и из славонских храмова Будима-
ца и Дијелкe. За само двије године 
Кукујевчани су изградили диван 
храм и парохијски дом.

Међутим, рад на цјелокупном 
уређењу храма и парохијског дома 
наставили су се до данашњих дана.

Јубилеј оснивања црквене оп-
штине био је уједно и прилика да 
се изрази захвалност појединци-
ма који су помогли градњу храма, 
а први међу њима су били кумови 
овог храма. Тако је, овога пута, Ор-
ден Светог Арсенија Сремца уру-
чен Братиславу Богатићу, а Орден 
Светог владике Максима Слобода-
ну Лазићу.

Епископске грамате су додије-
љене предсједнику општине Шид 
Зорану Семеновићу, Удружењу же-
на Златно срце, Радивоју Маркови-
ћу, Ненаду Босићу, Милану Миља-
новићу, Славену Бубићу, Љубинки 
Докић, Родољубу Трбојевићу, Бран-
ку Дробњаку, Дејану Лазићу.

У порти цркве под шатором при-
ређена је трпеза љубави. Поздра-
вљајући вјерни народ и окупљене 
госте домаћин сабрања свештеник 
Душан Чавка изразио је захвалност 
владици Василију, свештенству и 
вјерном народу истичући да је чин 
великог освећења храма круна за-
једничког рада у претходне три де-
ценије. Он је истакао да су кумо-
ви Братислав Богатић и Слободан 
Лазић  највећи приложници и за-
дужбинари овог храма, додајући и 
покојног великог донатора Јована 
Рајшића.

– Наш велики задужбинар, по-
којни Јован Рајшић није с нама тје-
лесно, али свакако душа његова у 

царству небеском се заједно с нама 
радује – поручио је прота Душан.

„НЕ БОЈ СЕ, ЧЕДО, САМО ВЈЕРУЈ!”
Кум храма Братислав Богатић 

је, у своје и у име Слободана Лази-
ћа, поздравио окупљени народ ис-
тичући да 30 година православља 
у Кукујевцима није мали период. 
Свјестан да је градњом храма учи-
њен подвиг по Христову закону, у 
својој краткој бесједи, подсјетио је 
на ријечи Светог Николаја Жичког 
„Не бој се, чедо, само вјеруј!”

Окупљене је поздравио ректор 
карловачке богословије, отац Јо-
ван Милановић, који је подсјетио 
да свако мјесто тежи да буде до-
бро организовано, па се тако гра-
де општине, поште, школе, спорт-
ски клубови…

– Само једно мјесто везује про-
шлост и будућност, а садашњост 
увијек постаје извјесна – то су наши 
храмови. Кажу да када је митропо-
лит Амфилохије долазио да обна-
вља неке цркве осјећао je да тамо 
гдје је била јака молитва – тамо су 
били храмови. Желим да овај храм 
буде мјесто јаке молитве.

Ово сабрање је поздравио и на-
родни посланик Миодраг Линта, ко-
ји је истакао да Кукујевци предста-
вљају велико охрабрење за државу, 
јер је, кроз трагедију која је задеси-
ла наш народ у ратним дешавањима 
деведесетих година, Србија добила 
вриједне, радне и честите грађане.

– Прогнани Срби су показали 
огромну енергију, снагу, вољу да 
се боре за своје мјесто под сунцем 
у новом завичају, да обезбиједе се-
би и својим породицама егзистен-
цију, а при том чувајући своју вје-
ру, традицију и национално опре-
дјељење нису заборавили ко су, шта 
су, одакле су, а то свједочи и осве-
ћење Храма Успења Пресвете Бо-
городице.

Присутнима се надахнутим и 
дирљивим говором обратио госпо-
дин Бранко Радунковић, умјетник 
из Славоније. Мали Бранко је иста-
као значај изградње новога храма и 
насушне потребе да се храм посје-
ћује и у њему тражи утјеха и осна-
жење за све тешкоће.

У склопу програма наступили 
су Србски православни појци, ре-
цитатори Хелена Миљевић и Ана-
стасија Поповић, а народно весе-
ље је настављено уз оркестар Дро-
би бенд и пјесму.

Међу бројним гостима био је 
бивши министар пољопривреде 
Бранислав Недимовић, представ-
ници локалне власти, као и пред-
ставници римокатоличке цркве.

ТРИФКО ЋОРОВИЋ

МОШТИ ЦАРА УРОША

Током бесједе владика Василије је подсјетио да је првобитно цар 
Урош био сахрањен у Неродимљу, код Урошевца, града који је по ње-
му и добио име, гдје је два вијека касније канонизован као светитељ.
У Стари Јазак, најмлађи манастир на Фрушкој гори мошти Светог 
цара Уроша су пренијете током српских сеоба 1705. године, да би 
1741. биле премјештене у новоизграђено манастирско здање. За-
хваљујући чувеном професору Радославу Грујићу за вријеме Другог 
свјетског рата, мошти овог светитеља су пред налетом усташа 1942. 
биле пренијете у окупирани Београд заједно с моштима кнеза Ла-
зара из манастира Бешеново и Светог Стефана Штиљановића из 
манастира Шишатова.
Том приликом је констатовано да су усташе прије него што су мо-
шти бациле по цркви, опљачкале све драгоцјености које су се на-
лазиле са њима. На празник Светих Јоакима и Ане, 22. септембра 
2001. године, из београдске Саборне цркве мошти цара Уроша вра-
ћене су у Јазак.

ДУХОВНИ ПАСТИР И ХРОНИЧАР

Вријеме је показало да је животна мисија духовног пасти-
ра протојереја-ставрофора Душана Чавке нераскидиво 
уткана у историју Кукујеваца. Он није само вриједно радио 
на изграђивању православне заједнице у Кукујевцима, 
већ је све педантно биљежио, па се са сигурношћу може 
рећи да се у будућности историја овог мјеста не може из-
учавати без његових записа. Ове године публикована је 
монографија СПЦО Кукујевци Јубилеј, тридесет година оснивања 1992–2022.
Уз обиље докумената и фотографија у монографији су хронолошки пред-
стављене радње и догађаји од оснивања Црквене општине до данашњих 
дана. Поводом прве деценије рада објављен је Летопис СПЦО Кукујевци 
2002. године, као и Парохијска писма. За свој предан рад Душан Чавка је 
добио сва признања која може да добије један свештеник. Тако је 1997. 
године одликован црвеним појасом, 2002. године звањем протонамје-
сника, 2013. године чином протојереја и 2015. године одликован правом 
ношења напрсног крста.

ПРОБЛЕМИ СА ОТКУПОМ ПЛАЦА

Велики замајац за градњу храма била је одлу-
ка школског одбора ОШ Бранко Радичевић да 
се ЦО Кукујевци уступи плац за градњу хра-
ма. Касније је дио плаца на коме је саграђен 
храм и парохијски дом откупљен од општине 
Шид за 5.000 евра. 
Како се наводи у монографији, требало је да 
се дио плаца откупи од Земљорадничке за-
друге Шид, али како је у међувремену спро-
ведена њена приватизација дио земљишта, 
потребан за градњу храма и парохијског до-
ма доспио је у власништво мјештанина Мла-
дена Милановића. 
Тако је након дугих преговора Епархија 
сремска од њега откупила плац по цијени 
од 12.500 евра.  

 » Владика Василије са свештенством, кумовима цркве и заслужним приложницима
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zzОРДЕН СВЕТОГ САВЕ: Слободан Лазић,  
Братислав Богатић, Јован Рајшић.

zzОРДЕН СВЕТОГ АРСЕНИЈА СРЕМЦА: Слободан Лазић, 
Радивоје Марковић, Синиша Рекић, Милан Рајаковић,  
Душко Митровић.

zzОРДЕН МАЈКЕ АНГЕЛИНЕ: Драгана Марић, Ива Зарић, 
Славиша Јовановић, Милка Бакић, Снежана Старчевић.

zzЕПИСКОПСКЕ ГРАМАТЕ: Братислав Богатић два пута, Агро-
папук Кукујевци, Јован Рајшић два пута, ЗЗ Рит Шид, ЗЗ Ра-
тар Шид, Слободан Лазић два пута, Горан Родић Нови Сад, 
Општина Шид два пута, Винко Чајић, Александар Чајић, 
Слободанка Вуковић Шид, Синиша Рекић, Рајко Косијер, Зо-
ран Плавшић, Перо Брдар, Жарко Трошић, Лазар Тадић, МЗ 
Кукујевци, Душко Митровић, Миливој Џајић, Борислав Ћућа, 
Ђорђе Радуловић, Срето Богатић, Мирослав Вујнић, Жељ-
ко Веселиновић, Растко Ђукић Бршац, Милан Огњеновић, 
Здравко Гелић, Милорад Марчетић, Војко Митрић Шипово, 
Бошко Личина, Оливере Спасојевић, Жељко Зељковић, Ми-
ливој Карабува, Драган Докић.

zzЦРКВЕНИ ОДБОРНИЦИ: Радивоје Марковић предсјед-
ник, Милан Миљановић тутор, Ненад Босић одборник, 
Милорад Марчетић одборник, Славен Бубић одборник, 
Бранко Дробњак одборник.

zzСАРАДНИЦИ У СВЕТОМЕ ХРАМУ: Босиљка Чавка цркве-
њак, Радмила Станивуковић појац, Грозда Босић појац, 
Славојка Панц појац, Зора Дражић појац, Милка Јанус по-
јац, Веселка Васиљевић појац, Никола Лакић помоћник 
појац, Душан Врховац помоћник појац, Ненад Врховац по-
моћник појац, Матеја Цветковић помоћник.

zzРАЗНЕ ЗАСЛУГЕ: Александар Чавка свештеник Угриновци, 
Слободан Чавка свештеник Сурчин, Удружење жена Златно 
срце Кукујевци, Жељко Јованић, Душан Медош Ердевик, На-
таша Цвјетковић Шид, Жељко Брестовачки Ердевик, Горан 
Орлић Алгор Шид, Фото Сека Шид, Илијанум Шид, ЗЗ Грани-
чар Шид, Бранислав Мауковић Шид, Бранко Секулић Шид, 
Далибор Фарбаш Шид, Драгослав Кораћ Шид, Зоран Се-
меновић предсједник Општине Шид, Ђуро Јоргић Лисичи-
не, Горан Новковић Беркасово, Горан Ђукић Вршац, Мла-
ден Јовановић Шид, Милан Џамбас, Перо Митровић, Драги-
ша Крњајић, Милан Микић, Мирослав Стојчевић, Срђан То-
доровић, Горан Шопаловић, Душан Познановић, Стево Ба-
кић, Евица Брдар, Сретен Суботић Београд, Љубинко Докић, 
Ненад Цветковић, Драган Радић, Никола Косијер, Радо Пе-
рић Шид, Милан Рудић, Богдан Миљановић, Слободан Об-
радовић Шид, Далибор Радуловић Цевовод, Недељко Ши-
мић, Љубинко и Санела Шнајдер, Петар Ковачевић, Зоран 
Илић, Јовица Халер, Милорад Манојловић, Војислав Петро-
вић, Радован Врућинић, продавница Тања Кукујевци, Давор 
Вајагић, Драган Марјановић, Миливој Кајчић, Никола Чича, 
Миодраг Тепшић, Душан Јанић, Бошко Јелић, Воислав Ву-
кајловић, Миодраг Чаврић, Раде Павличевић, Милан Војво-
дић, Драгана Дробњак, Биљана Ђукић, Мира Бјелић, Мил-
ка Поповић, Рада Братић, Биљана Суботић, Миланка Узелац, 
Мира Опачић, Анђелка Шопаловић, Драгана и Данијел Ма-
рић, Небојша Јовановић С. Митровица, Александар Лукић, 
Момчило Миливојевић, Милан Стојановић, Дејан Лазић, Ђу-
ро Сворцан, Предраг и Милош Савковић Шид, Александар 
Савковић, Јована и Јелена Гегић, Жарка Жарковић и Јован 
Ердевик, Зора Галијаш, Цвико Манојловић, Звездан Мрко-
ња, Влајко Вукмановић, Зденко Старчевић, Стево Милано-
вић, Остоја Врањеш, Саша Амановић, Радољуб Трбојевић, 
Динко Добрић, Љубиша Црнобрња, Предраг Царић, протоје-
реј-ставрофор хаџи Ђорђе Воларевић, ђакон Бранислав Ри-
стић, Мирјана Трошић, Мита Аврамов, Здравко Миљевић, 
Бранко Ћалић, Љубинка Теодоровић, Милан Кубота, Милан 
Болић, Гојко Вукшић, Милан Вукшић, Данко Теодоровић, Зо-
ран Стојковић, Игор Спасојевић.

zzИмена појединаца уписана су у Књигу прилога  
која се чува у архиви СПЦО Кукујевци. 

ЗАПИС ИЗ 1702. ГОДИНЕ

„Православно село од давнина”
Предсједник МЗ Кукујевци Срђан Тодоровић 
је историчар који је о свом селу написао и ма-
стер рад на Филозофском факултету у Београ-
ду под менторством проф. др Мире Радојевић.  
У њему наводи да се Кукујевци у историјским 
изворима први пут спомињу у 13. вијеку, а у 
каснијем периоду наводе се разна имена (Ku-
kurkudbel, Chuturtuchel, KukoyeWez, Kukey, 
Kwkwyewcz, Kukuyofci). Село је дуго било под 
угарском управом да би у периоду од 1536. до 
1688. било под влашћу Турака. Под утицајем 
аустријско-турских ратова, село је опустјело, 
а у запису из 1702. године се наводи како је 
„село Кукујевци од давнина било насељено 
православним рашанима”.
Велике демографске промјене дешавају се 
1713. године када се у село досељава като-
личко становништво. Према попису из 1887. 
године у Кукујевцима је живјело 1.761 станов-
ник од чега само два православца. Пред Пр-
ви свјетски рат увећава се њемачко станов-

ништво. Подаци из 1910. године говоре да од 
2.287 становника њемачким матерњим јези-
ком говори 378.
Хроничари су забиљежили да је игром слу-
чаја крајем 1919. регент Александар Кара-
ђорђевић посјетио Кукујевце и да му је том 
приликом приређен срдачан дочек. У ме-
ђуратном периоду број становника се не-
знатно увећао.
Према попису из 1931. године од 2.510 ста-
новника у селу је живјело 2.415 римокатолика, 
док је православаца било 70. Већина њемач-
ког становништва напустило је село по завр-
шетку Другог свјетског рата, а нове власти су 
населиле углавном српско становништво из 
околине и из Босне.
Највећи број становника у Кукујевцима је за-
биљежен 1948. године – 2.671. Од тада се број 
становника стално умањује. Према попису из 
2011. године број становника је 1.905, док се 
резултати овогодишњег пописа очекују.

Захваљујући помоћи римокатоличке цркве 
Хрвати профитирали у размјени некретнина
Како су нам рекли наши 

саговорници Хрвати из 
Кукујеваца су у материјал-
ном смислу веома добро про-
шли. Наиме, приликом раз-
мјене имали су подршку ри-
мокатоличке цркве која им је 
доставила на стотине адреса 
некретнина прогнаних Срба.

Тако су прије било каквих 
преговора о размјени имали 
могућност да прикупе све ре-
левантне информације и да 
се лично увјере какву ће не-
кретнину добити у замјену. 
Због велике тражње имали су 
повлашћенију преговарачку 
позицију што су јако добро 
искористили.

ЖИВКОВИЋИ  
УМЈЕСТО ЖИВКОВИЋА

У размјени су добијали ве-
ћу површину кућа, локала 
или земље, а десило се и да 
је један од мјештана Куку-
јеваца у замјену за своју ку-
ћу, добио некретнину на мо-
ру и то у једном од највећих 
хрватских градова – Ријеци.

Занимљивост је да се при-
ликом размјене кућа десило 
да се умјесто хрватске поро-
дице Живковић у Кукујевце 
насели српска породица ис-
тог презимена.

Према тврдњама мјешта-
на то је посљедица миграција 
током периода НДХ, када је 
Павелић у Кукујевце довео 
одређен број покатоличених 
породица са простора запад-
не Херцеговине.

ЦРКВА ПРЕДВИЂЕНА  
ЗА ВИНКОВЦЕ САГРАЂЕНА  
У КУКУЈЕВЦИМА

Некадашњи мјештани хр-
ватске националне мањине 
повремено долазе у село ка-
ко би обишли гробове сво-
јих предака. Римокатоличко 
гробље се редовно одржава, 
док се римокатоличка црква 
Светог Тројства у Кукујевци-
ма обнавља уз подршку Вла-
де Србије. За ово мало мјесто 
ријеч је о неуобичајено ве-
ликом објекту (919,84 ква-
драта).

Према неким изворима, 
на бечком двору, случајно 
или намјерно, дошло је до 
замјене планова. Тако је про-
јекат винковачке катедрале 
доспио у Кукујевце и по ње-

му је захваљујући ангажова-
њу Марије Терезије 1772. го-
дине саграђен овај импреси-
ван објекат.

Ова црква је током Другог 
свјетског рата доста оште-
ћена (минирана новембра 
1944. од стране Нијемаца 
вјероватно да се високи то-
рањ цркве не би користио као 
митраљеско гнијездо).

Категорисана је као кул-
турно добро од великог зна-
чаја, а уз подршку надлежних 
институција Републике Ср-
бије у току је њена обнова.

– Кад год пожеле бивши 
житељи овог мјеста дођу и 
не могу да се ишчуде коли-
ко је нових кућа изграђено 
и којим темпом се развија-
ју Кукујевци. Село се шири, 
али ниједно обиљежје није 
дирано од њиховог одласка.

Да је то заиста тако свједо-
чи и спомен-табла подигну-
та на Дан борца 1961. године, 
која се налази у центру Куку-
јеваца, на којој су исписана 
имена палих жртава у НОБ.

 » Црква Светог Тројства у  
Кукујевцима обнавља се уз  
подршку Владе Србије

 » ДОБИТНИЦИ ОРДЕНА СВЕТОГ САВЕ: Кумови храма  
Братислав Брацо Богатић и Слободан Златић

ЧАСНИ КРСТ  
У ЦЕНТРУ СЕЛА

У центру Кукујеваца постављен 
је Часни крст као симбол пра-
вославља, а на спомен плочи 
пише да је постављен 28. aв-
густа 1992. године. Код њега је 
служена прва света литургија 
на Велику Госпојину те године.
Поводом десетогодишњице 
оснивања ЦО и парохије Ку-
кујевачке овај крст је реста-
урирала и подигла на посто-
ље Мјесна заједница Кукујев-
ци. Освећење крста обавио је 
епископ сремски Василије 17. 
11. 2002. године.
Испод крста је постављена 
спомен плоча са, по азбуч-
ном реду, исписаним имени-
ма страдалих житеља Кукује-
ваца у посљедњем рату, а то 
су: Алексић Радован, Алексић 
Жељко, Бјеливук Миле, Буза-
џић Јовица, Брешки Саша, 
Видић Љубомир, Вучковић 
Миле, Галијаш Зоран, Жар-
ковић Жарко, Зарић Чедо-
мир, Зарић Владимир, Капе-
лац Богдан, Новаковић Дра-
гољуб, Продановић Чедомир, 
Полиманац Радомир, Суботић 
Јовица, Самарџић Јово, Узе-
лац Миле, Цвијетић Раде и 
Шкорић Стеван.
Спомен плоча је поклон ка-
меноресца Тадић.

Вриједне и хумане Кукујевчанке
У Кукујевцима је веома ак-
тивно Удружење жена Мајке 
златног срца које предводи 
Николина Тупенарац, а јед-
на од најактивнијих чланица 
је Драгана Марић.
– Трудимо се да организу-
јемо што више хуманитар-
них акција на којима при-
купљамо новац за обољелу 
дјецу. Поносни смо што смо 
за помоћ малој Јани преко 
Фондације Буди хуман при-
купили и уплатили 310.000 
динара. Организујемо раз-
не креативне радионице са 
најмлађима. На Велики пе-

так заједно фарбамо јаја, а 
најљепша уз симболичне на-
граде проглашавамо на Ва-

скрс. За празнике учествује-
мо у декорисању центра се-
ла, приређујемо новогоди-
шњи вашар на коме уз при-
прему хране организујемо 
представе за дјецу и друже-
ње. Скупљени новац прила-
жемо као помоћ онима који-
ма је то најпотребније у ло-
калној заједници – каже Ма-
рићева.
Поред овог Удружења од 
1992. године у Кукујевци-
ма постоји и Удружење же-
на Вретено којим руководи 
Милка Поповић, а које се ба-
ви очувањем народне тради-
ције и рукотворина. » Мајке златног срца уче дјецу православној традицији и обичајима
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ВЕЛИКИ ЈУБИЛЕЈ СЕЛА КОД ШОДОЛОВАЦА

СТО ГОДИНА ЖИВОТА У АДИ
zzУ Друштвеном дому 
у Ади, 19. новембра 
одржан је програм за све 
мjештане и госте који 
су дошли да прославе 
једновjековно постојање 
овог села у општини 
Шодоловци

На пола пута између 
Осијека и Винковаца, 
двадесетак километа-

ра удаљено од ова два града 
налази се село Ада које пре-
ма посљедњем попису ста-
новништва броји свега 142 
становника и једно је од ма-
њих насеља у општини Шо-
доловци. 

Као и већина села у источ-
ној Хрватској и Ада се бори 
са исељавањем младог ста-
новништва, напуштеним ку-
ћама и веома малим бројем 
дјеце. Какав је живот био 
прије у овоме мјесту, сазна-
ли смо од старијих Адачана.

ФУДБАЛЕРИ ЗВЕЗДЕ 
БИЛИ У ГОСТИМА

– Први становници су по-
чели да се досељавају 1920. 
године, ту је један краљевић, 
аустријанац, имао млин и за-
пошљавао људе како је ко до-
лазио. Долазили су Босанци, 
Личани и Кордунаши, фами-
лија по фамилија, брат брата 
је повукао и село се проши-
рило. Послије је краљевић 
отишао за Аустрију и млин 
је пропао. Мост у селу је пра-
вљен 1946–1947. године чак 
смо и ми као дјеца учество-
вали у изградњи, а тих година 
направљен је и дом. Мигра-
ција је била невиђена, Осијек 
нам је био сједиште, из Аде 
је доста људи радило и шко-

ловало се у Осијеку. Имам 
слику када сам ишао у шко-
лу и на слици је први и други 
разред, нас 50. Данас се љу-
ди чуде како је толико дјеце 
било, а још нам ту фали тре-
ћи и четврти разред. Свако је 
имао бар четверо дјеце, био 
је развијен спорт и рибарење. 
Данас је све другачије, стар-
ци умиру, младих нема, дјеце 
је све мање, тако да не знам 
како ће то изгледати у будућ-
ности – са великом сјетом 
прича нам осамдесеттрого-
дишњи Борислав Јовановић 
који се радо сјећа прошлих, 
љепших времена.

– Имали смо веома успје-
шан Фудбалски клуб Мла-
дост у којем је играло неко-
лико момака из Ернестино-
ва, Ласлова, а остало су све 
били Адачани. Велики ста-
дион је направљен са помоћ-
ним просторијама, гостовала 
нам је Црвена звезда и ствар-
но смо били успјешни, али 
је сада то све замрло. Клуба 
нема, терен је обрастао ко-
ровом, школа је укинута, то 
је наша данашњица – додаје 
Јовановић.

Без обзира на веома ма-
ли број становника, још има 

младих који више цијене жи-
вот на селу него у граду. Јед-
на од њих је и тридесетого-
дишња Наташа Малбаша, ро-
ђена Адачанка која са поро-
дицом живи у Ади и не пла-
нира да пресели у град, без 
обзира на веће могућности 
које градови пружају.

– Запослена сам, радим у 
Осијеку, путујем на посао и 
веза је јако лоша. Морам ићи 
у Ласлово и онда имам ауто-
бус за Осијек. Без обзира на 
то нисам размишљала да се 
преселим негдје ближе граду. 
Тренутно у селу имамо дваде-
сетак дјеце, аутобус их вози у 
школу у Маркушицу, док за 
вртић, такође у Маркушици, 
морамо сами да организује-
мо превоз. Проблем је што је 
мало дјеце у мјесту, али они се 
и поред тога не друже, већ су 
затворени у кућама на игри-
цама – каже Наташа.

ПРОГРАМ 
ПРЕДВОДИЛА ДЈЕЦА

Удружење Сеоска идила 
које дјелује у Ади већ девет 
година, поводом сто година 
постојања села, организова-
ло је програм у којем су уче-
ствовала дјеца из КУД-а Срем 

из Маркушице, прочитане 
су пјесме Адачанина Мила-
на Бабића и присутни су од-
гледали кратак филм са фо-
тографијама села и његових 
становника.

– Наше удружење је осно-
вано 2013. године и ових да-
на дјелујемо тачно девет го-
дина. Циљ нам је очување 
традиције и културе нашег 
народа, квалитетније прово-
ђење слободног времена и 
дружење. Састајемо се два 
до три пута недјељно, имамо 
радионице, израђујемо ручне 
радове, дружимо се и одла-
зимо у посјету другим удру-
жењима. Тренутно имамо 13 
чланова, најмлађа чланица 
има 22 године, а најстарија 
преко 70 година – рекла је 
предсједница Удружења Се-
оска идила Радмила Коваче-
вић Чалошевић.

Село Ада територијално 
припада општини Шодолов-
ци која у свом саставу има се-
дам насеља и броји око 1.200 
становника.

– Боримо се да задржи-
мо људе кроз оваква и слич-
на удружења и окупљања, те 
настојимо да их зближимо и 
скупимо енергију за будућ-
ност. Наша идеја је да уре-
димо центар у сваком насељу 
кроз социјални и друштве-
ни сектор, да унаприједимо 
спорт, жеља нам је да сва-
ко мјесто има бар минимум 
за нормалан живот. Ставили 
смо у приједлог буџета и на-
дам се да ће се изгласати по-
моћ за студенте и 10.000 куна 
за свако новорођенче – рекао 
је начелник Општине Шодо-
ловци Драган Зорић. 

МАЈА МИЛАНОВИЋ/ СРБИ. ХР

У ВУКОВАРУ ОБИЉЕЖЕНА СТОГОДИШЊИЦА ТРГОВАЧКОГ ДРУШТВА БАТА 
У Српском културном центру у Вукова-

ру одржано предавање о стогодишњици 
трговачког друштва Бата и 90 година фа-
бричке штампе.

Двојица врсних познавалаца историје Ба-
тине фабрике у Борову и уопште стварања 
својеврсног феномена Борова, Ивица Жабић 
и Славко Бубало, одржали су предавање о два 
јубилеја – стогодишњици трговачког друштва 
Бата и 90 година фабричке штампе.

Уводничар у ово предавање био је Ивица 
Жабић чија је тема била стогодишњица при-
суства Бате на просторима бивше Југослави-
је и 90 година од почетка изградње фабрике 
и фабричког насеља.

– Ово предавање сам припремао неколи-
ко година, али је оно због пандемије у неко-
лико наврата одгођено. Бата је на подручју 
Југославије званично присутан од 1920. го-
дине, а 1921. године је регистрован у Земуну. 
Фабрика се, мање-више зна, градила од ав-
густа 1931. године па све до 1991. године од 
када је готово више и нема. Напросто, остао 
је тај жал за прошлошћу и отуда и жеља за 
оваквим предавањем – истакао је Жабић.

Бата је била мултинационална компани-
ја готово од својих почетака, али чим је по-
стала јавно предузеће од 1900. године кре-
нула је широм свијета. Као таква, ова ком-
панија појавила се и на простору Краљевине 
Срба, Хрвата и Словенаца, потоње Краљеви-
не Југославије.

– Сам долазак Бате у Борово је чудна ко-
инциденција која се десила приликом Батине 
посјете у јулу 1930. године када је са Томом 
Максимовићем обилазио терен за изградњу 
фабрике на подручју бивше краљевине. Онда 
је стицајем околности боровски парох Бог-
дан Дејановић на жељезничкој станици срео 
Тому Максимовића и Томаша Бату и тако се 

десило да је Борово врло брзо постало нај-
просперитетнији дио можда и цијеле Краље-
вине Југославије – каже Жабић.

Фабрика је на одређен начин радила и то-
ком Другог свјетског рата у Независној Др-
жави Хрватској, а у социјалистичкој Југо-
славији Борово постаје својеврсни југосло-
венски бренд.

– Борово би вјероватно опстало да није 
било рата деведесетих година прошлог ви-
јека, али и под другим околностима и дру-
гачије организовано. Данас је у њој запосле-
но негдје око 600 људи, са многим погони-
ма који не раде, а интересантно је да је за 
вријеме рата, у Крајини, радило око 2.500 
људи који су у свим погонима настојали да 
одржавају и производњу и производне хале. 
Након реинтеграције са Боровом се дешава 
исто оно што се десило и у цијелој држави, 
пљачкашка приватизација која је довела до 

свега овога што имамо данас. Игром случа-
ја био сам прије три године у Злину и тамо 
у свакој Батиној хали неко нешто ради и за 
разлику од Борова нема хале која је празна 
– нагласио је Жабић.

Други дио предавања био је посвећен фа-
бричкој штампи, односно јубилеју од 90 го-
дина штампања првог броја новина Борово, 
а излагање на ову тему изнио је вуковарски 
новинар и публициста Славко Бубало.

– Ми смо са овим боровским темама мо-
жда мало и досадни, али Борово није био са-
мо наш бренд, Борово је било југословенски па 
и свјетски бренд. Један дио тог Борова биле су 
и његове новине, а ево ових дана поклопило се 
управо да су Боровске новине први пут изашле 
15. новембра 1932. године. Осим тих новина 
Борово је имало и многа друга издања и то су 
издања која нису била читана само у Борову 
јер нпр. лист Избор излазио је у облику књиге 

и садржавао је у себи најбољи избор из свјет-
ске штампе. За вријеме Другог свјетског рата 
новине носе назив Ново Борово које је издава-
ла власт Независне Државе Хрватске. По завр-
шетку рата излазио је Трудбеник, а лист Боро-
во излази од 1953. године. У периоду Крајине 
излази Борово које је на ћирилици и српском 
језику. Данас оне више нажалост не постоје – 
истакао је Бубало који је прије четири године 
издао књигу под називом Борово – сумрак јед-
ног свитања чије је друго допуњено издање за-
вршио управо ових дана.

– Ова нова књига је много обимнија, го-
тово двоструко већа и садржи нека нова по-
главља, уз она стара од којих су многа допу-
њена јер сам у међувремену наишао на неке 
нове податке. Очекујем да ћу почетком сље-
деће године ту књигу успјети и да објавим – 
закључио је Бубало.

Након предавања присутнима се обратио 
и Божидар Маркотић, који је на мјесту глав-
ног уредника листа Борово био од 1954. па 
све до 1991. године. Он је најтоплије захва-
лио организаторима на позиву и прилици да 
каже неколико ријечи. Истовремено је изра-
зио и своју тугу што о Борову данас говори 
само неколицина посвећених ентузијаста.

– Требало би да превазиђемо прошлост и 
да заборавимо оно што нас раздваја јер сви 
смо ми пролазни на овом свијету, а Борово 
је нешто што нас је све повезивало и ми смо 
дужни да чувамо ту успомену – рекао је Мар-
котић који је прије свог обраћања позвао све 
присутне да минутом ћутања одају пошту 
свим умрлим радницима Борова.

Публика је након програма имала прили-
ку да види и неколико изложених примјера-
ка боровске штампе која се налази у архи-
ви вуковарског Српског културног центра.
 СРЂАН СЕКУЛИЋ / СРБИ. ХР

Дани СКД Просвјете у Осијеку
У оквиру традиционалне ма-

нифестације Дани културе 
СКД Просвјета који се органи-
зују широм Хрватске у Оси-
јеку је 26. новембра одржан 
концерт Ансамбла народних 
игара из Вуковара и Ансамбла 
народних игара и пјесама Ве-
селин Маслеша из Бањалуке.

Заједнички наступ два 
фолклорна ансамбла, вуко-
варског и бањалучког, оду-
шевио је публику окупљену 
у Дјечјем казалишту Бран-
ка Михаљевића у Осијеку. 
Живахне игре из Славоније, 
крајева Републике Српске и 
Србије никога нису остави-
ле равнодушног па је коре-
ографије публика често ис-
праћала бурним и топлим 
аплаузима. 

– Ову манифестацију за-
почели смо још прије пан-
демије али све до ове године 
није била толико видљива – 
рекао је испред организато-
ра члан Главног одбора СКД 
Просвјета Дејан Јеличић.

Ансамбл народних ига-
ра СКД Просвјета из Вуко-
вара основан је 2001. годи-
не, а 2019. је проглашен ан-
самблом од посебног значаја 
за Србе у Хрватској. За своје 
наступе награђен је бројним 
признањима а сачињен је од 

најбољих играча са подруч-
ја истока Хрватске.

Сцену у Дјечјем казалишту 
богатим и динамичним насту-
пом загријао је и Ансамбл на-
родних игара и пјесама Весе-
лин Маслеша из Бањалуке који 
је сарадњу са АНИ-јем из Ву-
ковара започео током прет-
ходне године када су имали 
неколико заједничких насту-
па. Ово је први заједнички на-
ступ који је резултат њиховог 
међусобног договора.

– Наш ансамбл је такође 
институција од републичког 
значаја, наравно за Републи-
ку Српску, а његујемо првен-
ствено игре из Босне и Хер-
цеговине као и игре из бив-
ших југословенских земаља. 
Зависно од потребе и прили-
ка прилагођавамо и наш ре-
пертоар. Када су у питању 
гостовања ван наше државе 
увијек се представљамо игра-
ма карактеристичним за наш 
крај. Ово је наш први наступ 
у Осијеку, па иако смо раније 
наступали у јужним дијело-
вима Хрватске уназад неко-
лико година ту прилику ни-
смо имали, па нас вечера-
шњи наступ изузетно раду-
је – истакао је директор ба-
њалучког ансамбла Немања 
Кнежевић.

 » Ивица Жабић  » Божидар Маркотић
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Обнављају  село и вјерују у бољу будућност
На свега шест киломе-

тара удаљени од Бен-
ковца, тик уз држав-

ну саобраћајницу која води 
ка Биограду на мору, налазе 
се Запужане. Мјесто у којем 
мир и природу наоко не ре-
мети ништа осим редовног 
саобраћаја на поменутој це-
сти. Тек код првих кућа, или 
заласком мало дубље у село, 
чују се први звукови меха-
низације, трактори у даљи-
ни или бушилице у двори-
штима. Знакови су то да има 
живота.

Иако малобројни, користе 
Запужанци ове неочекивано 
топле јесење дане да оберу 
маслине, припреме поља за 
зиму, дораде још понешто на 
кућама и окућницама прије 
него што дан постане краћи 
и вријеме се промијени. У 
једном таквом радном ам-
бијенту затекли смо нашег 
првог саговорника, Роберта 
Масникосу, у дворишту у ко-
јем атмосфера наликује пче-
лињаку у којем медоноснице 
марљиво и посвећено раде 
свој посао. Кроз засаде мла-
дих стабала маслина назиру 
се палете камена, неколико 
радника испред старог каме-
ног објекта у поновној фази 
оживљавања, Робертова су-
пруга и родитељи у пролазу 
одвећ заокупирани вишком 
обавеза да би имали време-
на за дангубљење.

– Обнављамо стару каме-
ну кућу, зидамо конобу, про-
стор за ватру, ражањ и пеку, 
уређујемо простор у којем 
ћемо опет моћи сви поро-
дично да уживамо макар кад 
одемо у пензију – кроз шалу 
нам каже Роберт.

Шала се односила на пен-
зију, јер радови у којима их 
прекидамо дјелују озбиљни-
ји и обимнији од онога што 
скромно наводи. Све оно што 
нас окружује у тренутку раз-
говора, до прије неколико го-
дина било је пусто и девасти-
рано. Након рата његова по-
родица живјела је на више 
адреса, а онда су одредили 
да породичном имању вра-
те живот у новом руху. Није 
то, каже нам, случај само у 
његовој фамилији, јер слич-
не судбине проживјели су и 
остали људи из села. За крат-
ко вријеме тешко је чак и на-
бројати државе у којима не-
кадашњи Запужанци данас 
живе. Ипак, има нешто што 
им је свима заједничко.

– Запужанци су нераски-
дивим везама везани за свој 
крај и своје село, и то није са-
мо пука прича. Иако у већи-
ни кућа тренутно нико не жи-
ви, видјећете да се готово на 
свакој нешто радило. Људи 
живе и раде у иностранству, 
али овдје улажу у своју имо-
вину, обнављају куће, купују 
оно што је на продају, праве 
апартмане, базене. Нико то 
не ради зато што има пре-
више новца или слободног 
времена, напротив, ради се 
управо из разлога да ово се-
ло једног дана поново зажи-
ви као некада. Када дође ље-
то већина њих је овдје, долазе 
са свих континената, доводе 
дјецу, друже се и окупљају и 
то је нешто што нам је свима 
важно – каже Роберт.

У прилог овоме што го-
вори, наводи како му је жао 
што дашак те атмосфере ни-
смо видјели и забиљежили 
љета за нама. Само једне ве-
чери окупило их се онолико 
колико је у Запужанима љу-
ди живјело прије рата, и у то 
име окренули вола на ражњу. 
Чак ни то не без повода.

– Прије пар година оку-
пили смо се око иницијати-
ве да заједно направимо јед-
но игралиште у селу, и ове 
године смо то заједно завр-
шили. Уредили смо терен за 
фудбал, кошаркашко игра-
лиште и игралиште за дјецу, 
али и балотану за ове мало 
старије генерације. Средства 
смо међусобно сакупили у 
најкраћем року, чистили и 
радили сложно за добробит 
читавог села, и мало је рећи 
да сам поносан на све Запу-
жанце који су учествовали 
у томе. Довољно је рећи да 
су људи који примају соци-
јалну помоћ, живе више не-
го скромно, одвајали и сами 
давали прилог за игралиште. 
Радили смо то за наше се-
ло, за нашу дјецу, и ако уз-
мете у обзир колико то све 
кошта, да се у данашње ври-
јеме код многих води борба 
за сопствену егзистенцију, да 
нисмо имали помоћ од неких 

институција и да већи градо-
ви немају овако нешто, онда 
вам је јасно колико овом на-
роду значи његов крај. И не-
мамо намјеру стати на томе, 
јер нам је циљ да оспособи-
мо још неке од објеката који 
би могли бити у служби сви-
ма, а ово село је прије рата 
имало чиме да се похвали у 
односу на многа – појашња-
ва нам Роберт.

За вријеме кратког разго-
вора пажњу су нам упорно 
одвлачили камиони препу-
ни шљунка који су, као у ко-
лони, свако мало пролазили 
кроз село. Прашњави траг ко-
ји су остављали за собом са-
мо је један од проблема, са-
знајемо, са којим Запужанци 
не могу изаћи на крај.

– Кроз село пролази не-
разврстана цеста, сеоски пут, 
којим свакодневно прође не-
бројено камиона са обли-
жњег каменолома. По за-
конским регулативима до-
звољен је превоз терета но-
сивости максимално до 5,5 
тона, док се овдје превози то-
нажа бар пет-шест пута ве-
ћа од дозвољене. Некада је 
на улазу у село био поста-
вљен саобраћајни знак који 
је на то указивао, али је не-
давно промијењен и прила-
гођен потребама оних који 
све ово раде или дозвољава-
ју. Кроз село се вози брзо и 
бахато, а овдје већином жи-
ви старији народ, уништава 
се приватна имовина, загађу-
је пољопривреда. Десила се 
ситуација да су једном мје-
штанину прије двије године 
погажене овце. Иако посто-
је алтернативни путеви који 
би заобишли превоз кроз се-
ло, и то у два смјера, то се на-

мјерно игнорише. Мост пре-
ко којег се могло саобраћа-
ти сумњамо да је намјенски 
уништен, баш да би камио-
ни ишли кроз село. Жалили 
смо се свим надлежним ин-
ституцијама, али изузев јед-
не забране која је трајала на 
дневном нивоу, ништа ни-
смо постигли, па је логично 
да постоји сумња и у законо-
давство и институције ове др-
жаве која би требала имати 
европске стандарде – огор-
чено ће Роберт.

КАМИОНИ СВАКОДНЕВНО 
ПРОЛАЗЕ КРОЗ СЕЛО

У једном дану овим путем 
прође и до педесет-шездесет 
камиона под недозвољеним 
теретом. У граду Бенковцу 
Мјесни одбор је прошле го-
дине аплицирао за средства 
намијењена адаптацији ал-
тернативног пута. Из град-
ског буџета издвојено је око 
30.000 евра, наведено за ко-
ју сврху, али су Запужанци-
ма недавно рекли да од тих 
средстава нема ништа јер су 
преусмјерена у друге сврхе.

– Из Хрватских вода из 
Сплита послали су нам допис 
како су вољни да нам помог-
ну, да се санира девастирани 
мост, али то је због поменуте 
ситуације остало на чекању. 
Људи више не знају шта да ра-
де ни коме да се жале, чак и 
страхују да о томе јавно гово-
ре јер гдје се не поштује закон 
свако, види се, може радити 
шта хоће – каже нам Роберт, 
додајући да је страх и најче-
шћи разлог зашто се овакви 
проблеми гурају под тепих.

Путем који поред приват-
ног каменолома води даље у 
село, и сами смо се увјерили 
о негативним посљедицама 
на пољопривреду који ками-
они за собом остављају. Дуго 
ишчекиване кише тешко да 
ће лако скинути све слојеве 
пијеска, прашине и масноће 
која се накупила на стаблима 
и засадима у пољу. Најбоље 
то знају они који су недавно 
убирали јесење плодове по-

пут смокава, грожђа или ма-
слина, навикли да са њима 
госте дочекују. Са огрлицом 
нанизаном сувим смоквама 
сачекао нас је Миленко Јова-
новић, који је прије двије го-
дине из Ријеке дошао на сво-
ју старину у Запужане.

– Након што ми се супру-
га упокојила напустио сам 
Ријеку и дошао овдје гдје сам 
рођен. Ту ми је сто пута бо-
ље него тамо. Град је град, 
а природа је природа. Ври-
јеме проводим са људима, 
а не са телевизором. Сваки 
дан прошетамо, бацимо ко-
ју балоту, обиђемо гробље 
или засједнемо под кошће-
лом, али је важно да се увијек 
нешто дешава. Има и оних 
који живе теже, имају мале 
пензије или примају соци-
јалну помоћ, али тако је сву-
да, не само у Хрватској него 
у свијету. Нама овдје ништа 
не фали, али ето имамо тај 
проблем са каменоломом, 
односно с тим одвозом пи-
јеска кроз село. Људи сада 
беру маслине, а оне умјесто 
зелене буду бијеле. Како да 
направите чисто уље за своје 
потребе ако се природа зага-
ђује. Ево ове смокве када сам 
брао, то се није могло очи-
стити од прашине, а треба их 
сушити. Грожђе исто, повр-
ће, ма све. А није да се то не 
може другачије направити, 
па да народу буде боље, али 
ми не можемо и нас нико ни-
шта не пита – каже Миленко.

ПОНОСНИ НА СВОЈЕ МЛАДЕ
За кратко вријеме у хла-

ду поменуте кошћеле за час 
се окупила неколицина Запу-
жанаца код којих су гости, али 
они који сврате добром намје-
ром, више су него добродо-
шли. Миленко је већ носио 
огрлицу од сувих смокава, 
очишћене језгре бадема, до-
маћу ракију од вишања коју је 
сам правио јер, како нам тада 
одаде, дошли смо му баш на 
рођендан, а и да нисмо, код 
њих се гости тако дочекују и 
испраћају. Његов осамдесет-
четворогодишњи брат увели-
ко се већ нудио да скува и ка-
фу, док је комшија напустио 
и њиву и маслине да нам се 
придружи уз чашицу разгово-
ра. Сви они рекоше нам исто, 
како су поносни на нове ге-
нерације својих сумјештана 
који све чешће долазе у село, 
раде и граде за добробит свих.

– Заузели се млади људи 

да се нешто направи и свака 
им част на томе. Долазе че-
сто, доводе овдје дјецу, дру-
же се, па и нас подмладе и 
дају нам неку нову енергију. 
Ето ја волим балоте, па сам 
прије ишао пјешке у сусједну 
Јагодњу да бацимо коју пар-
тију. Они кад су то видјели, 
одмах се организују да нам 
направе балотану, и ето сад је 
имамо у селу бољу него што 
имају други. Некад и изгу-
бимо од њих на балоте, али 
добро, они су млађи па су у 
снази – кроз шалу нам ода-
је Миленко, признајући не-
вољно да стара гарда зна и 
изгубити партију балота. То 
је пораз који се, само Дал-
матинци знају зашто, иначе 
најтеже признаје па смо га и 
разумјели.

– Ја сам ту од 2005. годи-
не, и поносан сам на мjесто 
у којем живим. Оно што ради 
наша омладина, њихова сло-
га и посвећеност крају, мало 
гдjе се данас може наћи. Нас 
је зими овдjе око педесетак, а 
љето кад дође опет нас је де-
сет пута више. Плодно је ово 
тло, богат крај јер све што се 
сади то и рађа, само је ма-
ло нас који смо ту стално и 
још увијек у снази да може-
мо радити. Ипак, нас то не 
обесхрабрује јер гдје год да је 
старих људи, биће и омлади-
не, увијек има ко коме доћи. 
Важно је да дјеца уче и зна-
ју одакле су, да знају ко су 
им преци, да воле кућу и ко-
мад земље одакле им се лоза 
ширила, а наша омладина то 
зна и вреднује, поштују туђе 
и воле своје – задовољно ће 
Рајко, којем се баш тога да-
на припремало изненађење 
у виду доласка сина, само он 
то није могао ни наслутити.

Много је утисака који се у 
том малом мjесту сакупише 
у једном дану, и то не само 
као пука прича, већ истински 
доживљај, енергија, срдач-
ност, јединство и одлучност 
нажалост ријетки за ововре-
мене прилике. И зато им вје-
рујемо да на томе неће ста-
ти, и да ће некадашњу трго-
вину, угоститељски објекат 
или чак зграду некадашње 
основне школе у селу, сво-
јом посвећеношћу макар по-
кушати реновирати. Многи-
ма служећи за примјер, чак 
и онима који немају слуха 
за теретне камионе који им 
штету наносе. 
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Колонисти из Босне и 
Херцеговине, из око-
лине Цазина, Босан-

ског Петровца, Гацка и Би-
леће, на мајурима Алпар, 
Марија и Дуга Бара на ве-
лепосjеду Марије Сечењи у 
Вајској надjељени су земљом 
24. маја 1921. године. Земљу 
су одмах дали у закуп до-
маћем становништву, а пр-
ва насељавања догодила су 
се у прољеће 1922. године. 

У Вајској на мајурима бо-
равило је 1923. године 72 по-
родице, а 1926. године 104 
породице. Међутим, до пре-
сељења у Сириг 1926. годи-
не на овим мајурима коло-
нисти нису изградили куће. 
Колонисти су живјели у ма-
јурским зградама, у врло те-
шким хигијенским услови-
ма, а колонистима на мају-
ру Алпар у Вајској комисија 
је већ 19. јуна 1922. године 
одредила мјеста за подизање 
колоније. На мајуру је одре-
ђено свега 12 к. ј. јутара зе-
мље за подизање кућа и за 
кућне плацеве, требало је 16 
добровољачких парцела ко-
је су обрађиване у околини 
мајура одредити за градњу 
кућа, а добровољцима да-
ти земљу на другом мјесту 
што Жупанијски аграрни 
уред из Суботице до 1926. 
године није урадио.

ПОПЛАВЕ И СУША 
ЗАГОРЧАЛИ 
ЖИВОТ КОЛОНИСТИМА

Велике поплаве 1924. и 
1926. године, када се излио 
Дунав, сасвим су материјал-
но упропастиле колонисте у 
Вајској, а пропаст је појача-
ла суша 1925. године.

„Изливањем Дунава пре-
ко земаља наших чланова во-
да је прешла те су наши чла-
нови потпуно упропаштени 
тако да немају парче хљеба 
себи и својој дјеци”, писао је 
предсједник аграрне зајед-
нице из Вајске, Милан Зе-
леновић 2. децембра 1924. 
године. „Скоро сви чланови 
су остали без игдје ишта”, 
Митар Суботић је обавије-
стио Савез аграрних зајед-
ница 14. августа 1926. годи-
не послије двије поплавне 
и једне сушне године. Ми-
нистарство аграрне рефор-
ме зато је 1926. године одо-
брило насељавање колониста 
из Бођана и Вајске у Сириг.

Расељавање колоније Ал-
пар Вајска услијед попла-
ва 1926. године изазвало је 
промјене у аграрним одно-
сима на имању Марије Се-
чењи. Велепосједница је по-
слије тог догађаја у општи-
ни Бођани ушла у посјед 337 
к. ј. земљишта, а у општини 
Вајска 558 к. ј. земље, а по 
тврдњи Аурела Пејжа прав-
ног заступника Марије Сече-

њи од 17. марта 1933. годи-
не остало земљиште је оста-
ло под водом или је узурпи-
рано од мјештана Дероња, 
Вајске, Бођана, Плавне и од 
стране добровољаца који су 
послије поплаве остали на 
мајуру Алпар у Вајској. Ве-
лепосјед Сечењи у Вајској 
током 1937. године такође 
је доживио промјене јер 20. 
новембра 1937. године у по-
вршини од 274 хектара у ду-
жини 6 км. дуж Дунава про-
глашен је заштићеним шум-
ским појасом.

КУЋЕ ОД ЦИГЛЕ
Формирање колоније у 

Вајској до 1941. године би-
ло је под сjенком поплава из 
1924. и 1926. године и расе-
љавања колоније 1926. годи-
не тако да се колонија није 
у потпуности формирала до 
1941. године када је њено 
формирање било прекину-
то окупацијом Југославије 
и протјеривањем колониста 
од стране мађарских окупа-
ционих власти. Поплавe су 
оставиле колективну трауму 
колонистичкој популацији 
која се није раселила са Ал-
пар мајурa у правцу Сирига 
у јесен 1926. године, осjећа-
ли су страх поводом градње 
кућа у колонији Вајска јер је 
страх од воде био доминан-
тан. Питање како градити 
куће и од каквог материјала 
оптерећивало је колонисте. 
Зато је Сава Старовић пред-
сједник аграрне заједнице у 
Вајској 10. марта 1931. годи-
не тражио за насељенике из 
Херцеговине помоћ и невео: 

„Овдје увијек пријети 
опасност од поплава те је по-
требна цигла за кућне зидове 
пошто се грађа на земљине 
набоје не би смјела метати.

Примијећено је да су 
сви мјештани села Вајске, 
Швабе, Мађари и Шокци на-
кон катастрофалне поплаве 
1926. године, када су своје 
домове видјели у гомили ру-
шевина, пошто су од самога 
земљаног набоја зидани, без 
изузетка подигли куће са ци-
гленим зидовима уз помоћ 
Црвеног крста.

Зар да ми будемо једини 
изузетак у овом селу. Ако 
се куће од тврдог материја-
ла подигну био би човјек си-
гуран без бојазни грађу ста-
вити.Да нам зар опет сјутра 
оно сиротињског покућства 
(намјештаја) топе таласи Ду-
нава.”

Градња кућа у колонији 
Вајска текла је постепено и 
била је везана за надиобу ку-
ћишта колонистима и пред-
стављала је процес. Године 
1929. експропирисана су ку-
ћишта на велепосједу Ма-
рије Сечењи у Вајској и Бо-
ђанима за 359 добровољаца 
колониста и мјесних аграр-
них интресената из околних 
села. 17. марта 1930. године 
додијељено је 107 плацева 
аграрној заједници што зна-
чи да је то био број колони-
ста предвиђених за насеља-
вање. Ревизија кућишта, очи-
гледно услијед ненасељава-
ња била је извршена 23. мар-
та 1931. године. Опуномоће-
ник велепосједнице грофи-
це Марије Сечењи, др Аурел 
Пајж комуницирао је са ко-
лонистима и аграрним вла-
стима и 10. маја 1930. године 
поднио је молбу на одобрење 
купопродајног уговора гдје 
су експропирисана кућишта 
купили Стеван, Ристо и Ва-
сиљ Ушћумлић, Блажо Оки-
љевић и Лазар Сворцан на-
сељеници из околине Гацка. 

ПРЕВИСОКЕ КИРИЈЕ 
Године 1930. „послије 

жетве” колонисти су при-
мили грађе за кућу. Општи-
на Вајска према свом иска-
зу од 26. новембра 1930. го-
дине тврдила је да је у коло-
нији изграђено свега 27 ку-
ћа што значи да је интезив-
на изградња кућа од стра-
не дијела насељеника била 
у љето-јесен 1930. године. 
Према подацима аграрне 
заједнице и њеног предсјед-
ника Васиља Ушћумлића од 
17. септембра 1934. године 
колонија је имала 45 насе-
љених породица, а „има се 
још населити 75 породица.” 
Како је текао ток насељава-
ња и у којим условима су 
живјели насељени колони-
сти до градње кућа у коло-
нији свједочи писмо којег 
је 21 добровољац – „ново-
насељени у колонији у по-
сљедње двије године” упу-
тио кнезу намјеснику Павлу 
Карађорђевићу 2. фебру-
ара 1937. године са тврд-
њом да су их „аграрне вла-
сти присилиле да се населе 
под пријетњом да ће им од-
узети земљу” и да „никакву 
помоћ нису добили.”

„Скитамо од немила до 
недрага по шупама и шта-
лама мађарских и њемачких 
колониста од бивше Аустро-
угарске гдје плаћамо скупе 
и неподношљиве кирије који 
нас уцјењују и сладе се на-
шим недаћама и немашти-
ном”, наведено је у писму.

„По нездравим станови-
ма породице су нам почеле 
подлегати разним болести-
ма и у више случајева самој 
смрти. Да дјецу нашу очува-
мо и васпитавамо у духу па-
триотизма у чему овај крај 
умногоме оскудијева. До са-

да смо били третирани од 
стране овдашњих власти и 
овдашњих мјештана као гра-
ђани другог реда јер смо без 
кућа и на голој улици.”

Тражени кредит тек до-
сељени добровољци из око-
лине Гацка нису добили ни 
до љета 1937. године. Према 
подацима аграрне заједнице 
у Вајској од 15. јула 1937. го-
дине 21 породица из Херце-
говине још није изградила 
куће у колонији. Према из-
вјештају аграрне заједнице 
Алпар Вајска и њеног пред-
сједника Ристе Старовића од 
28. септембра 1938. године у 
колонији Вајска било је по-
дигнуто 50 кућа. 

ПОТРАЖЊА ЗА БИКОМ  
Социјална позиција ко-

лониста била је изузетно 
тешка. Томо Кошутић из 
аграрне заједнице Алпар 
Вајска извjештавао је 18. 
марта 1931. године Савез 
аграрних заједница за Ба-
нат, Бачку и Срем да су љу-
ди у колонији „сиромашног 
стања.” Аграрној заједници 
1933. године одузет је па-
шњак којег је она уживала 
од 1928. године због непла-
ћених пореза. Васиљ Уш-
ћумлић 2. јула 1933. годи-
не упутио је допис Савезу 
аграрних заједница за Ба-
нат, Бачку и Срем у којем 
је навео:

„Финансијска управа из 
Оџака тражи од нас државни 
и бановински порез 37.000 
динара што по свим прави-
лима ове земље неће нас до-
паднути више од 8.000. Вла-
сти треба да донесу порез 
према законима и правили-
ма нове земље.”

Економска позиција ра-
није насељених колониста 

јачала је у другој полови-
ни 30-тих година 20. вијека. 
Аграрна заједница из Вајске 
6. марта 1937. године тра-
жила је од Пољопривредног 
одјељења Дунавске банови-
не да им се додијели бик јер 
је колонија имала 80 кра-
ва. Она је била посљедица 
изградње колоније и бољег 
прилагођавања колониста 
обради земље, као и веће 
пажње која је посвећива-
на колонистима од стране 
државних власти, али тек 
насељени колонисти који 
су били у тешкој матери-
јалној позицији чинили су 
колонију дисхармоничном 
јер се њихова животна по-
зиција разликовала од ко-
лониста који су на простор 
Вајске били досељени још 
1922. године. 

ОБУКЕ КАО РЈЕШЕЊЕ
Колонисти су се труди-

ли да побољшају свој мате-
ријални положај и да се бо-
ље прилагоде обради земљи-
шта и уз помоћ власти орга-
низовали су течејаве. Према 
подацима Пољопривредног 
одјељења КБУ од 10. фебру-
ара 1932. године на колони-
ји Алпар Вајска у простори-
јама Прве аграрне заједнице 
одржаваће се Пољопривред-
ни течај два пута недјељно, 
недјељом и четвртком и тра-
јаће шест недјеља. Предава-
ња би започела 12. фебруара 
1932. године, а предавачи би 
били Сава Гајић срески по-
љопривредни референт ко-
ји би предавао теме из ра-
тарства, сточарства, вино-
градарства, воћарства и за-
другарства, Анте Стефанчић 
срески ветеринарски рефе-
рент који би предавао вете-
рину, срески љекар др Ал-
фред Трауб који би преда-
вао хигијену, судија Стојан 
Максимовић који би преда-
вао право и Драгомир Јере-
мић историју и земљопис. 

У извјештају аграрне за-
једнице из Алпар Вајске од 
17. септембра 1934. године 
дјелимично је видљива по-
зиција колоније у односу на 
старо насеље али и ослања-
ње на институције формира-
не у старом насељу. Дјеца из 
колоније (њих 30) похађала 
су школу у Вајској, љекар и 
бабица из старог насеља по-
сјећивали су колонију, поли-
ција из старог дијела насе-
ља вршила је службу и у ко-
лонији. Међутим, колонија 
није имала изграђен арте-
ски бунар, није имала цркву 
јер су колонисти живјели у 
окружењу несрпског станов-
ништва (Мађари, Нијемци, 
Шокци) и није била под бри-
гом православне цркве јер 
у колонију свештеник није 
долазио.

14  ФЕЉТОН

У сjеверним крајевима (Банат, Бач-
ка, Срем, Барања, Славонија) у колони-
зационом процесу 1920-1941. године 
формирана је 201 колонија у којимa је 
уочи Другог свjетског рата живjело око 
100. 000 људи. Основну колонистичку 
масу чинили су српски ратни ветера-

ни – добровољци из динарских краје-
ва Краљевине Југославије, српски оп-
танти из Мађарске и дjелимично Срби 
из Баната – безземљаши. Колоније 
су настајале као сасвим нова насеља, 
обично око мајура бивших велепосjе-
да  или на ободима старосjеделачких 

насеља. Колоније су могле бити изра-
зито велике попут Александрова и Ба-
натског Карађорђева које су уочи Дру-
гог свјетског рата имале 4. 500–5. 000 
становника, или сасвим мале попут 
колоније Мали Жам код Вршца која 
се састојала од осам кућа. 

КОЛОНИСТИЧКА  
НАСЕЉА  
(1920-1941)

 » Пише: др Милан Мицић 42. 
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ВАЈСКА – СЕЛО БЕЗ АРТЕСКОГ БУНАРА, 
ПРАВОСЛАВНОГ СВЕШТЕНИКА И ЦРКВЕ

 » Вајска 1909, са лијеве стране грофовски каштел а са десне зграда мјесне заједнице
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ОКРУГЛИ СТО ПОВОДОМ 30 ГОДИНА ОД 
ОБНОВЕ РАДА СКД ПРОСВЈЕТА

У дворани библиотеке Просвјете у Загребу 28. новембра, 
одржан је округли сто поводом 30. годишњице обнове 
рада СКД-а Просвјета након што је почетком 70-их го-
дина прошлог стољећа забрањена.
– Иницијатива за ревитализацију Просвјете дошла је 
из Српског демократског форума – рекао је Велимир 
Секулић који је на Скупштини у фебруару 1993. изабран за 
првог предсједника обновљеног друштва, да би касније 
низ година био водитељ њене централне библиотеке.
– За потпредсједнике су изабрани Лазо Мамула из Го-
мирја и Миодраг Милошевић из Ријеке, док је Глав-
ни одбор био пун угледних људи, од министра у Влади 
Чедомира Павловића до универзитетских професора и 
бројних интелектуалаца. Суочавали смо се с оптужбама 
да смо колаборационисти, а покушавали су нам и 
узурпирати имовину. Укратко, била је намјера да се 
Просвјета развласти. Настојали смо развијати друштво 
као аутономну културну институцију и стварати услове 
за формирање музеја, научних и културних центара, 
библиотеке која је почела с радом 1996, као и развити 
мрежу пододбора и омасовити чланство – рекао је 
Секулић.
Милорад Пуповац говорио је о Станку Кораћу који је 
од забране рада Просвјете био својеврсни чувар њене 
баштине. Подсјетио је и на први покушај обнове рада 
1989. кад је за предсједника изабран Душан Старевић 
из Бенковца који се с развојем сукоба нашао одсјечен од 
друштва. Истакао је значајну улогу Душана Радаковића 
који је 1993. па до смрти обављао функцију генералног 
и Слободана Узелца, који је најзаслужнији за ширење 
пододбора широм Хрватске.
Чедомир Вишњић говорио је о покретању часописа 
Просвјета 1994. нагласивши улогу уредника Милорада 
Новаковића. По ријечима актуелног потпредсједника 
Синише Таталовића, Просвјета данас има више од 2.000 
чланова у више од 50 одбора, а друштво проводи бројне 
културне и просвјетне активности.  ПОРТАЛ НОВОСТИ

САВЕЗ КРАЈИШКИХ УДРУЖЕЊА ОДРЖАО 
ИЗБОРНУ СКУПШТИНУ: НОВИ МАНДАТ 
ПОВЈЕРЕН РАНКИ СРДИЋ МИЛИЋ

Савез крајишких удружења одржао је Изборну скупштину 
24. новембра 2022. године у Конгресном центру Мастер 
Новосадског сајма уз присуство предсједника Покрајинске 
владе Игора Мировића, директора Представништва 
Републике Српске у Србији Млађена Цицовића, директора 
Фонда за избјегла, расељена лица и за сарадњу са Србима 
у региону Александра Ђедовца, савјетнице градоначелника 
Новог Сада Љиљане Коковић, начелнице Општине Дрвар 
Душице Рунић и начелника Општине Босанско Грахово 
Уроша Ђурана. Мировић је истакао да ће Покрајинска влада 
преко Фонда за избјегла, расељена лица и за сарадњу 
са Србима у региону наставити са подршком крајишким 
удружењима која имају значајну улогу на пољу очувања и 
његовања српске традиције и културе. 
Директор Представништва Републике Српске у Србији 
Млађен Цицовић изјавио је да је Савез крајишких 
удружења активно укључен у развој заједнице у којој живи 
и даје велики допринос подстицању сарадње Републике 
Српске и Републике Србије.
За предсједника Савеза крајишких удружења поново је 
изабрана Ранка Срдић Милић. За предсједника Скупштине 
Лука Божић, а за његовог замјеника Перо Матић. Усвојена 
је измјена Статута Савеза крајишких удружења према 
којој се број чланова повећа на 22. Повећан је и број 
потпредсједника са три на шест и одређено је да секретар 
не буде члан Управног одбора. Управни одбор сада има 22 
члана, који се бирају на период од двије године. 
– Савез ће сарађивати са свима који имају слуха за 
наше активности. Уважаваћемо једни друге и узајамно 
се помагати – истакла је Ранка Срдић Милић.
Након тога програм је настављен у ресторану Златна 
дворана на Новосадском сајму. Здравицу је одржао Гојко 
Нинковић, а потом су гости могли да уживају у културно-
умјетничком програму у којем су учествовали мушка 
пјевачка група КУД-а Младен Стојановић из Бачког Јарка, 
гуслар Витомир Вулин и етно пјевачица Сара Хамовић 
и група Синови Мањаче. ДРАГАНА ШИПОВАЦ

УДРУЖЕЊЕ ВЕТЕРАНА ЦРВЕНЕ БЕРЕТКЕ ДОСТОЈНО СЕ ОДУЖИЛО КРАЈИШКОМ ХЕРОЈУ

Испред Цркве Светих 
Ћирила и Методија у 
земунском насељу Бу-

сије 19. октобра 2022. годи-
не  откривен је споменик Ни-
коли Симићу Циги, који је 
преминуо у фебруару про-
шле године због комплика-
ција изазваних корона виру-
сом. Откривању споменика 
присуствовао је велики број 
чланова породице, његових 
пријатеља и сабораца.

Иницијатор и организа-
тор прикупљања средстава за 
подизање споменика Николи 
Симићу Циги јесте Удруже-
ње ветерана Црвене беретке.   
Средства за подизање спо-
меника је прикупила српска 
дијаспора (Канада, САД, Ау-
стралија, Енглеска...), заједно 
са саборцима, пријатељима и 
поштоваоцима из Србије, па 
се може слободно рећи да је 
споменик хероју Николи Си-
мићу Циги подигао српски 
народ. Импресиван споме-
ник рад је академског ваја-
ра Бојана Микулића.

Откривању је претходио 
помен који су служили је-
реј Мићо Ристић и протоје-
реј-ставрофор Миле Јокић.

СРБИН ПУШКУ УЗИМА 
САМО КАДА СЕ БРАНИ

Симићева супруга Ђурђа 
Вуковић се захвалила свима 
који су несебичним радом и 
залагањем омогућили да се 
овим спомеником сачува сје-
ћање на Николу.

– Захваљујући вама Нико-
ла опет држи стражу и опет 
пази на нас. Није стигао, а 
да јесте поручио би будућим 
генерацијама да Србин пу-
шку у руке узима само ка-
да се брани, да се отаџбина 
брани по сваку цијену, а не-
пријатељ поштује, да су нај-
јаче оружје једног народа му-

дрост и знање. Мили мој, би-
ла је част бити уз тебе и пра-
тити те свих ових година.

ПОМЕН СРПСКОМ ОБИЛИЋУ
Протореј-ставрофор Ми-

ле Јокић је у свом обраћању 
Николу Симића назвао но-
вим српским Обилићем.

– Нисам имао ту част и 
прилику да га упознам лич-
но, али због свега оног што се 
могло чути, може се закључи-
ти да је био добар човјек. Па-
тријарх српски Павле говорио 
је: „Будимо људи.” Какав је не-
ко био види се и на смртном 
часу, како би Његош рекао: 
„Куку оном омраженом, ко 
ће га оплакати?” Ви не забо-
рављате овог дивног човјека и 
изборили сте се да му нађете 
мјесто, и израдите овај споме-
ник који ће бити траг у време-
ну и свједочити покољењима 
ко је и какав је био. Никола 
Симић Цига био је пријатељ 
Бога и људи!

ЗА ОБИЧАН НАРОД 
БИО ЈЕ ХЕРОЈ

Момчило Лежаја обратио 
се у име Удружења ветера-
на Црвене беретке и навео 
да је овај споменик подигао 
српски народ јер су средства 

прикупљена у врло кратком 
року што говори колико је 
Никола Симић био познат и 
поштован у Крајини. Рођен 
је 1957. године у далматин-
ском селу Орлић.

– Био је припадник једи-
нице Црвене беретке од пр-
вог дана, био и остао поно-
сни јунак Крајине. Прошао 
је сва ратишта у РСК, Репу-
блици Српској, а учество-
вао је и у борбама на Косо-
ву, током 1998/1999. Био је 
један од командира Једини-
це за посебне намјене МУП-
-а РСК. Са Капетаном Дра-
ганом оснива 1993. године 
Наставни центар Алфа и по-
стављен је за командира за 
специјалне операције при 
наставном центру Алфа. По 
наредби 1994. године осни-
ва посебну борбену групу Ци-
гини вукови која је била под 
ингеренцијом МУП-а РСК. 
Командант јединице за по-
себне намјене Поскок МУП-а 
РСК која је формирана 1995. 
године. Книнџа, Црвена бе-
ретка, командант ЈПН-а, 
ПОСКОК, припадник ЈСО-
-а, припадник Жандармери-
је, припадник ПТЈ, пензиони-
сан из ПТЈ као официр за бе-
збједност. Одликован је више 

пута. Био је први предсједник 
Удружења ветерана Црвених 
беретки.

Миле Боснић наводи да је 
споменик баш тамо гдје тре-
ба да буде, у крајишком насе-
љу, поред споменика страда-
лом крајишком народу.

– Нема нас у Крајини, али 
нас има у Црној Гори, у Ре-
публици Српској, има нас по 
цијелом свијету. Крајина је 
тамо гдје смо ми и докле год 
нас буде, биће Крајине. То је 
стање нашег духа. Овај спо-
меник нас подсјећа на све 
борце, и да требамо памти-
ти, треба да негдје буде улица 
Рашуа, и Вукова са Вучјака…

Боснић каже да овај спо-
меник треба да буде мјесто 
гдје ће дјеца долазити и учи-
ти о српској историји.

– Свако дијете, из сваке 
школе у Србији треба да дође 
и овдје учи о Крајини и стра-
дању српског народа. Циги-
ни саборци треба свуда са по-
носом да се појављују у сво-
јим униформама, јер ниједну 
битку нису изгубили.

Пригодну пјесму о срп-
ском јунаку Циги коју је на-
писао Зоран Тодоровић, про-
читао је Невен Лака.

ДРАГАНА БОКУН

Откривен споменик команданту 
Книнџи — Николи Симићу Циги

 » НА ВЈЕЧНОЈ СТРАЖИ: Чланови Удружење ветерана Црвених беретки испред споменика Николе Симића Циге

ЛИНТА: СИМИЋ ЈЕ БИО ИСКРЕНИ РОДОЉУБ
Откривању споменика присуствовао је и народни посланик 
Миодраг Линта који је у изјави за Српско коло истакао да је 
Никола Симић Циго био један од великих српских патриота 
чије ће име бити трајно уписано у историју Републике Српске 
Крајине. 
– У Одбрамбено-отаџбинском рату часно је са својим саборцима 
стао у одбрану српског народа у Крајини који је нападнут од 
стране проусташког режима Фрање Туђмана. Дао је велики 
допринос борби српског народа за слободу у Републици Српској 
и током НАТО агресије 1999. године. Остаће упамћен као 
искрени родољуб који је храбро и неустрашиво предводио своје 
борце у многим биткама – рекао је Линта. 

 » Симићева супруга Ђурђа Вуковић  » Миле Боснић

 »  Александар Ђедовац, Љиљана Коковић, Млађен Цицовић, Игор 
Мировић, Ранка Срдић Милић, Душко Ћутило, Душица Рунић, 
Урош Ђуран, Славиша Рујевић
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Студенти из Лепосавића посјетили Сомбор
Педагошки факултет у 

Сомбору угостио је десет 
студената братског Учитељ-
ског факултета у Призрену 
са измjештеним сjедиштем 
у Лепосавићу. Они су од 20. 
до 26. новембра боравили у 
Сомбору и гдје су похађали 
предавања заједно са студен-
тима сомборског Факултета. 

– Циљ посјете студент-
киња Учитељског факултета 
у Лепосавићу Педагошком 
факултету у Сомбору је раз-
мјена студената, искустава 
и идеја у оквиру споразума 
о сарадњи који имају двије 
високообразовне установе. 

Студенткиње призренског 
Учитељског факултета које бо-
раве у Сомбору су током по-
сјете Новом Саду, осим Покра-
јинске владе, обишле и Музеј 
Војводине, Галерију Матице 
српске и Матицу српску. 

Примио их је покрајински 
секретар за високо образова-
ње и научно-истраживачку 
дјелатност Зоран Милоше-
вић који је за њих приредио 

свечани пријем у Покрајин-
ској влади. 

Том приликом им је рекао 
да се понашају као своји на 
своме гдје год да се налазе у 
Призрену, Лепосавићу, Сом-
бору или Новом Саду. 

Према ријечима декана 
Педагошког факултета у Сом-
бору Саше Марковића, идеја 
је да током идућег семестра 
студенти тог факултета посје-
те колеге у Лепосавићу. Оци-
јенио је да васпитачи и учи-
тељи, уз породицу, дају фун-
даменталан допринос очува-
њу идентитета сваког народа. 

– Сарадња ових институ-
ција са југа и сјевера Срби-

је које се баве тим питањем 
представља мост који спа-
ја цјелокупан српски народ 
– рекао је декан Марковић. 

Поред академског дијела 
посјете, гости су имали при-
лику да се упознају и са зна-
менитостима Сомбора, а тим 
поводом посјетили су и згра-
ду Жупаније гдје су им до-
маћини били градоначелник 
Сомбора Антонио Ратковић 
и начелник Западнобачког 
управног округа Горан Нон-
ковић, који су их упознали са 
културом, историјом и тра-
дицијом Сомбора. 

У Великој сали студентки-
њама је представљено чувено 

уметничко дјело које краси ово 
градско здање, слика Битка код 
Сенте Ференца Ајзенхута, кроз 
историју њеног настанка, карак-
теристике и значај за Сомбор, а 
такође су представљене и оста-
ле знаменитости Велике скуп-
штинске сале. 

Ова посјета групе студе-
ната Учитељског факултета 
у Лепосавићу факултету у 
Сомбору, дио је успоставља-
ња боље сарадње између два 
факултета, при чему ће се 
остварити могућност за под-
стицање и оснаживање прија-
тељства и размјене искуста-
ва између студената и изме-
ђу њихових професора.  С. Ђ.

СВЕЧАНОМ АКАДЕМИЈОМ ОБИЉЕЖЕН ДАН ОПШТИНЕ ЛЕПОСАВИЋ

ТОДИЋ: ЈАКА СРБИЈА НАМ 
ОМОГУЋАВА БОЉИ ЖИВОТ
У сали Центра за култу-

ру Сава Дечанац Лепо-
савић, одржана је све-

чана академија поводом Да-
на општине Лепосавић. Оп-
штина Лепосавић прослави-
ла је свој дан, обиљежавају-
ћи датум када је 1912. године 
ослобођена од Турака.

Свечаној академији при-
суствовали су замјеник ди-
ректора Канцеларије за Ко-
сово и Метохију Борислав Та-
јић и помоћница директо-
ра Душица Николић, пред-
сједник Српске листе Горан 
Ракић, потпредсједник Игор 
Симић, начелник Косовско-
-митровачког управног окру-
га Вучина Јанковић, пред-
сједници општина са сјеве-
ра Косова и Метохије, све-
штенство, представници при-
јатељских и братских општи-
на, представници институ-
ција, добитиници овогоди-
шњих признања, награда и 
захвалница као и велики број 
грађана.

Предсједник општине 
Лепосавић Зоран Тодић се у 
име домаћина, захвалио го-
стима што су својим прису-
ством увеличали славље.

– На овај дан сјећамо се 

наших славних предака ко-
ји извојеваше слободу нашем 
народу, али и свих настрада-
лих у ратовима на простору 
бивше Југославије. Наша је 
дужност да се сјећамо њихо-
ве жртве и да то сјећање пре-
несемо на будуће генераци-
је. Иако смо суочени са вели-
ким притисцима и изазови-

ма, обавеза нам је да чувамо 
нашу свету земљу, како због 
наших предака тако и због 
потомака. Велику захвалност 
дугујемо и држави Србији, 
предсједнику Александру Ву-
чићу, Влади Републике Срби-
је и Канцеларији за Косово 
и Метохију на помоћи и по-
дршци. Наша држава је као 

никада до сада присутна на 
овим просторима, економ-
ски јака, стабилна и пошто-
вана у свијету. Самим тим тај 
бољитак осјећамо и ми Срби 
на простору Косова и Мето-
хије – рекао је Тодић.

Oн je честитао свим до-
битницима овогодишњих 
признања уз захвалност за 
достојно представљање оп-
штине Лепосавић широм зе-
мље и свијета.

Поводом Дана општине, 
општина Лепосавић највише 
признање Октобарску награду 
додијелила je директору Кан-
целарије за Косово и Метохије 
Владе Републике Србије. 

Из оправданих разлога, 
директор Петковић није при-
сутан при уручењу признања. 
У његово име, признање је 
примио његов замјеник Бо-
рислав Тајић.

Општина Лепосавић на-
градила је и мајке са четворо 
и више дјеце, ђаке генерација 
основних и средњих школа, 
најбоље студенте завршних 
година, појединце из области 
привреде, образовања, пољо-
привреде, културе, спорта, а 
уручено је и признање за по-
себне заслуге.

ЈУБИЛЕЈ: Одржан 20. фестивал домаћег филма 
Већ двадесету годину у Ле-

посавићу се одржава Фе-
стивал домаћег филма, који 
обједињује најновија оства-
рења. Мада се ова манифе-
стација годинама одвијала у 
посљедњој седмици новем-
бра ове године фестивал је 
одржан у периоду од 14. до 
18. новембра. Да је публика 
жељна оваквог садржаја свје-
дочи и сала Центра за култу-
ру Сава Дечанац која је била 
пуна свих пет вечери.

Фестивал је отворио ди-

ректор Центра за културу Са-
ва Дечанац у Лепосавићу, Гој-
ко Миливојевић.

Публика је током фе-
стивалског програма могла 
да погледа филмове Света 
Петка крст у пустињи, Ала 
је леп овај свет, Страхиња Ба-
новић, На три спрата.

Фестивал домаћег филма 
у Лепосавићу одржан је под 
покровитељством Министар-
ства културе Владе Републи-
ке Србије и СО Лепосавић.

  В. ВУКОЈЕВИЋ/ ЈЕДИНСТВО

 » Признање канцеларији за Ким: Борислав Тајић и Зоран Тодић

ЛИНТА: ПОДРШКА ОДЛУЦИ ПРЕДСТАВНИКА 
СРБА СА СЈЕВЕРА КОСОВА И МЕТОХИЈЕ ДА 
НАПУСТЕ ПРИШТИНСКЕ ИНСТИТУЦИЈЕ

Предсједник Савеза Срба из региона Миодраг Линта 
даје апсолутну подршку одлуци представника Срба са 
сјевера Косова и Метохије да напусте привремене ин-
ституције самоуправе у Приштини. Наведена одлука је 
посљедица безакоња и константног насиља и терора 
који Срби трпе у јужној српској покрајини, а повод је 
апсурдна и једнострана одлука приштинских власти да 
насилно пререгиструју таблице Срба.
Захтјеви представника Срба да се поштује међународно 
право и потписани споразуми у Бриселу су минимални 
и потпуно оправдани. То, између осталог, значи да при-
штинска власт коначно формира Заједницу српских оп-
штина и одустане од насилне промјене таблица. У том 
случају би дошло да смиривања ситуације и до обнове 
дијалога с циљем проналажења рјешења које би било 
прихватљиво за обје стране иако договор о Косову и 
Метохији није ни на видику.
Линта истиче да привремене приштинске институције 
на челу са Аљбином Куртијем воде у континуитету не-
разумну и опасну политику мржње чији је циљ застра-
шивање, подизање тензија, изазивање сукоба и про-
тјеривање Срба са Косова и Метохије. Србија се суоча-
ва са огромним изазовима и притисцима од западних 
центара моћи да призна лажну државу Косово и њено 
чланство у Уједињеним нацијама што је апсолутно не-
прихватљиво.
Српско руководство треба да настави политичку и дипло-
матску борбу за очување мира и стабилности у региону, 
за одбрану међународног права и спровођење потписа-
них споразума, као и да настави да снажно и чврсто бри-
не о нашем народу на Косову у сваком тренутку. Такође, 
веома је важно да се у овој посебно тешкој ситуацији за 
Србију и Србе оставе по страни све политичке подјеле и 
да се постигне јединство о најважнијем државном и на-
ционалном питању.

ИКОНЕ НАСТАЛЕ ДЈЕЧЈОМ РУКОМ 

Прва ликовна изложба дjечјих радова насталих у духов-
ној радионици у организацији Центра за културу Сава 
Дечанац у Лепосавићу, показала је велико умијеће и та-
ленат дјеце која су била укључена у њен рад. У оквиру 
пројекта организован је и обилазак цркава и манастира, 
како би се дјеца упознала са иконописањем.
Ликовна умјетница и ментор у духовној радионици Јо-
вана Јевтић, на отварању изложбе истакла је да је је-
данаесторо дјеце, колико их је учествовало, показало 
изузетно ликовно умијеће, а да је она сама, као ментор 
радила са оптималном групом полазника, којима је мо-
гла да се посвети. Ученици су на изложби били поносни 
на оно што су успјели да пренесу на платно у неколико 
дана трајања радионице и истичу да им је ово било ли-
јепо искуство. На завршној изложби свим полазницима 
уручене су захвалнице.  В. В. / ЈЕДИНСТВО 

ДОКУМЕНТАРНИ ФИЛМ СРПСКО КОЛО 
СНИМАН И У ЛЕПОСАВИЋУ 

Серијал Српско коло је ове јесени сниман на Космету и 
то на Газиместану, у манастиру Грачаница, у Великој Хо-
чи, Пећкој патријаршији, у манастиру Високи Дечани, 
у Призрену у Цркви Христа Спаса, у Манастиру Свети 
Архангели и Призренској богословији, као и у Север-
ној Митровици испред Цркве Светог Димитрија и у Ле-
посавићу испред храма Свети Василије Острошки и на 
другим локацијама.
– Српско коло је постало дио Унескове нематеријалне 
баштине 2017. године. Ово је прича о традицији и иден-
титету српског народа, о његовању среће кроз игру – ка-
зао је редитељ и продуцент филма др Жељко Мирковић.
– Са великим ишчекивањем очекујемо емитовање филма 
да у једној цјелини сагледамо све што смо направили кроз 
овај пројекат – казао нам је Ђорђе Лакушић, кореограф и 
умјетнички директор Културно-умјетничког друштва Ко-
паоник у Лепосавићу које се представило у овом серијалу. 
Иначе, документарни серијал Српско коло реализује се 
у сарадњи са Српском академијом наука и уметности, 
Националним ансамблом Коло, Етнографским музејем у 
Београду, Националним ансамблом Венац из Приштине 
– Грачанице и Туристичком организацијом Србије. Про-
јекат је подржан од стране Министарства културе Репу-
блике Србије и градова и општина гдје су снимани се-
ријали.   В. В. / ЈЕДИНСТВО
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 ДЕЈАН КОСТАДИНОВИЋ ПОМОЋНИК ПРЕДСЈЕДНИКА ОПШТИНЕ БОЉЕВАЦ

Бољевац мора 
да искористи 
свој туристички 
потенцијал   
Мало је средина у Србији ко-

је се могу похвалити тако 
великим туристичким по-

тенцијалима какве има општина 
Бољевац која је окружена планина-
ма Ртањ, Самањац, Тумба, Слемен, 
Тупижница и  Малиник.

У распону надморске висине ко-
ји се креће од 260 до чак 1.600 ме-
тара, на обалама Црног Тимока, 
смјештена је општина Бољевац која 
представља административни цен-
тар за 24 мјесне заједнице подије-
љене у 19 катастарских општина. 

У разговору за Српско коло, по-
моћник предсједника општине Бо-
љевац Дејан Костадиновић истиче 
да је у сталном порасту потражња 
за смјештајним капацитетима, па 
је будућност општине усмјерена 
ка развоју туризма.
zzШта Бољевац може да понуди 
инвеститорима?  
– Бољевац нуди заиста велике 

могућности за развој туризма с об-
зиром да се налази испод чувене 
планине Ртањ, а у посљедње три 
године цијена земљишта је у на-
глом порасту. Све је већа потра-
жња за смјештајним капацитети-
ма. Општина Бољевац се простире 
на 825 км2, па има велики потен-
цијал и у сировинама. Поред тури-
зма, постоје могућности за бавље-
ње прерадом, али и производњом 
здраве хране.
zzУ којој мјери су искоришће-
ни туристички потенцијали Бо-
љевца?
– Број смјештајних капацитета 

је из године у годину све већи, али 

и даље недо-
вољан да по-
крије по-
тражњу. Ни-
је само Ртањ 
туристичка 
атракција, ов-
дје се налази и 
Боговинска пећи-
на, једна од највећих у 
Србији. Веома је атрактивно и ет-
но село Илино у коме се осим вре-
ла налази завичајна кућа вајарке 
Љубинке Савић Граси. Портрет 
Николе Тесле у Бољевцу, Ђорђа 
Симеоновића у Подгорцу, Ђуре 
Јакшића у Сумраковцу и спомен-
-чесма у Кривељу најважнији су 
радови које је поклонила завичају. 
Имамо богато културно-историј-
ско насљеђе међу којима је Музеј 
Тимочке буне у Бољевцу и обли-
жњи манастири Лозица, Крепи-
ћевац и Лапушња.
zz  Који су највећи инфраструк-
турни пројекти који су заврше-
ни или се раде у Бољевцу?
– Можемо да се похвалимо да 

смо доста урадили на пољу енер-
гетске ефикасности. Санирали смо 
објекте двије школе, предшколске 
установе, културно-образовног 
центра. У току су радови на самој 
згради општине. Завршена је за-
мјена комплетне јавне расвјете лед 
рефлекторима. У току је изградња 
примарне и секундарне водоводне 
мреже за наше највеће село Под-
горац. Изградили смо ново дјечје 
игралиште у Бољевцу које посје-
дује комплетан мобилијар за нај-

млађе, као и терене за кошар-
ку, тенис и мали фудбал. 
zzКолики је број досељених про-
гнаних Срба из бивших југосло-
венских република и интерно 
расељених лица са Космета на 
територији општине Бољевац?
– Са територије бивших репу-

блика се деведетих година смјести-
ло у колективном центру на Ртњу 
више стотина избјеглих и прогна-
них лица. Међутим, након гашења 
центра на територији наше општи-
не се задржао мањи број – око три-
десетак породица. Они су се у пот-
пуности интегрисали у нову среди-
ну и данас више немамо ниједно 
лице са статусом избјеглог лица. 
Постали су држављани Републи-
ке Србије, нашли су послове у ло-
калним фирмама и дијеле судбину 
својих суграђана. Кадa говоримо о 
интерно расељеним лицима након 
гашења центра, на територији на-
ше општине задржало се двадесе-
так породица од којих је 13 и даље 
у истом статусу. Они су углавном 
данас корисници социјалне помо-
ћи, радећи повремено неке посло-
ве уз дневну накнаду.
zzДа ли је у општини Бољевац 
спроведен Регионални стамбе-
ни програм?

– Пошто смо ми мала општина, 
кроз регионални стамбени програм 
смо добили могућност да конкури-
шемо за куповину сеоских домаћин-
става. На тај начин смо стамбено ри-
јешили три избјегличке породице, 
остало је ријешено најприје кроз са-
моградњу осам објеката, односно 16 
стамбених јединица. Кроз разне ино-
стране донације и из буџета Репу-
блике Србије купили смо сеоска до-
маћинства за још десетак породица. 
zzКолика је стопа незапослено-
сти?  
– Стопа незапослености на тери-

торији општине Бољевац је јако ни-
ска у посљедњих пар година. Данас 
је свега око 5% незапослених. Под-
сјетићу да је прије десетак година 
тај проценат био 12%. На већу за-
посленост је утицао са једне стра-
не развој локалне привреде, али и 
могућност да се наши суграђани, 
уз надокнаду трошкова превоза, за-
после у околним већим градовима 
Бору и Зајечару.
zzКаква је здравствена заштита 
на територији Ваше општине? 
– Као општина са малим бро-

јем становника немамо могућност 
додатног запошљавања медицин-
ског особља специјализоване стру-
ке. Наш дом здравља пружа услуге 

примарне здравствене заштите, а за 
остале услуге се обраћамо здрав-
ственом центру у Зајечару. Управо 
из тих разлога на конкурсу код Ми-
нистарства за бригу о селу добили 
смо минибус намијењен потребама 
превоза пацијената до здравственог 
центра у Зајечару. 
zzКако бисте оцијенили стање 
културе, спорта и образовања у 
Вашој општини?
– Општина Бољевац је кроз ИПА 

пројекте прекограничне сарадње 
успјела да обезбиједи средства за 
комплетно реновирање Културно-
-образовног центра са биоскопском 
салом, а из другог пројекта наба-
вили смо опрему за теретану која 
се налази у спортском комплексу 
Вртић. Крајем 2021. године осно-
вали смо Установу за спорт, која се 
бави одржавањем спортских обје-
ката и креирањем спортских садр-
жаја. Циљ је да се окупе дјеца, ка-
ко би имали здравије одрастање у 
вријеме дигиталног свијета и дру-
штвених мрежа. Такође, захваљу-
јући Министарству културе приба-
вљен је простор у новоградњи вели-
чине 400м2 за потребе Библиотеке 
која ће поред основне дјелатности 
понудити модерне садржаје за све 
кориснике.  Т. ЋОРОВИЋ

ПОРОДИЦА РАДОСАВЉЕВИЋ ИЗ ОКОЛИНЕ ЛЕПОСАВИЋА БАВИ СЕ УЗГОЈЕМ И ПРЕРАДОМ НЕВЕНА

Учитељица из Горње Сочанице – ветеран у узгоју и преради невена
zzВећ двадесет година по-
родица Радосављевић на 
свом имању у Горњој Со-
чаници узгаја невен и по-
степено проширује асор-
тиман производа од ове 
биљке. У понуди имају и 
сушени програм воћа и 
биља, јер сада посједују и 
сушару.

Продужено михољско љето 
ове године, погодује по-

љопривредницима да уберу 
летину, а високе температу-
ре крајем октобра још уви-
јек маме на цветање невена, 
који се још увијек може наћи 
на пољима Светланe Радоса-
вљевић у Горњој Сочаници.

Ова вриједна и упорна же-
на је прије свега просвјетни 
радник, запослена у школи у 
свом мјесту, као учитељица, 
а њена велика љубав из мла-
далачких дана била је узгој 
невена. Храбро се упустила 
у овај посао прије двије деце-
није и како каже, остварила је 
свој сан и са једнаким ентузи-
јазмом наставља свој посао. 

Недавно је своје прои-
зводе представила на штан-
ду на малом сајму домаћих 
производа поводом Дана оп-
штине Лепосавић, гдје је њен 

цвјетни штанд изазвао посеб-
ну пажњу.

– Ја сам већ ветеран у 
овом послу и са једнаким 
жаром настављам ову прои-
зводњу, јер то испуњава мене, 
а у томе имам и велику подр-
шку моје породице, супруга 
и дјеце. Сви моји производи 
су чисто природни, на бази 
биљке невена који такође са-
ми узгајамо, традиционално 
на породичном газдинству – 
каже Светлана.

Као у сваком послу, није у 
почетку било лако, али из го-
дине у годину проширивали 
су производњу и асортиман 
производа, а самим тим и тр-
жиште. У производном про-
граму издвајају се маст и уље 
од невена, сапуни и чајеви.

– Најбоља препорука за 
моје производе су задовољни 
купци. Сви који су користили 
моје производе, сушени не-
вен за чај, невенову маст или 
уље, било шта из нашег про-
грама, увијек наручују но-
ве количине јер су осјетили 
њихове благодети на орга-
низам. И даље сам заговор-
ник мишљења да је најбољи 
маркетинг од уста до уста и 
од уха до уха. То потврђу-
је наше трајање, већ дваде-

сет година правимо природ-
не препарате од невена. На 
надморској висини од хиља-
ду метара, невен има једин-
ствен мирис, изглед и ква-
литет. Производе од невена 
правимо на традиционалан 
начин без употребе хемиј-
ских супстанци, сасвим при-
родно, и то је наша најбоља 
препорука – наглашава Све-
тлана. Посао прераде невена 
породица Радосављевић ба-

зирала је на почетку на прои-
зводњи невенове масти, а ка-
сније је проширивала.

– Невенова маст је при-
родно средство за његу коже, 
опекотина, умањује ожиљ-
ке, ублажава упалне проце-
се проширених вена и сани-
ра попуцале капиларе. Уље 
невена, које се све више тра-
жи, због обиља антиоксида-
наса добро је за лијечење ек-
цема, псоријазе и дерматити-

са, а такође повољно дјелује 
код проширених вена и по-
пуцалих капилара. У козме-
тичком програму доминант-
ни су сапуни, који на приро-
дан начин чисте и не исушу-
ју кожу. Ипак чај од невена је 
препарат број један, јер је у 
најширој примјени, а кори-
сти се за спољашњу и унутра-
шњу употребу. Неке од њего-
вих употреба су за бол у грлу, 
његу бебине коже, уморне и 
иритиране очи, користи се 
код обилних менструација, 
код чира на желуцу, упаље-
них десни и других болних 
стања организма – каже Све-
тлана, представљајући нам 
производе из њихове понуде.

Породица Радосављевић 
сада посједује и сушару, што 
је умногоме олакшало и оса-
временило посао, а уједно су 
проширили и свој производ-
ни програм.

– Програм сушења невена 
је убрзао производни процес, 
а поред невена сушимо и во-
ће са овог подручја. У понуди 
је шумско и гајено воће, као 
што су суве шљиве, трњине и 
друго воће – каже Светлана. 

Ова амбициозна жена има 
и нове планове у овој обла-
сти. Потребно је увијек оса-

времењивати производњу, а 
технолошка достигнућа то 
убрзано диктирају. Како би 
остали конкуренти, а самим 
тим и повећали квантитет и 
квалитет производа недоста-
је им преса за хладно ције-
ђење.

– То је наш сљедећи зада-
так, да обезбиједимо пресу за 
хладно цијеђење уља невена. 
Поред креме, све је траже-
није невеново уље, које је за 
многе наше кориснике прак-
тичније за употребу, па нам је 
за његову производњу у ци-
јелој сезони потребна преса 
за хладно цијеђење уља, ка-
ко не бисмо чекали да невен 
сазри да би га циједили – об-
јашњава Светлана.

Породица Радосављевића, 
једина је на овом подручју, 
која се упустила у овај посао 
и сви они истичу, да су задо-
вољни како се посао развија. 
Потребан је велики рад, као и 
иначе у пољопривредној про-
изводњи, али се не жале, то 
их испуњава, јер су спојили 
рад и задовољство, а познато 
је кад радиш оно што волиш 
то даје резултате, а на овом 
примјеру сложне и задовољ-
не породице то се и види.  

 В. ВУКОЈЕВИЋ/ ЈЕДИНСТВО
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Нова књига Милоша 
Кордића о Банији
Послије књиге Било једном на Банији, ових дана из 
штампе је изашла нова књига о Банији књижевника 
Милоша Кордића, истог наслова, као књига 2.  
У књизи „осјенчених сјећања и благих подсјећања”, 
како их је назвао аутор (рођен 1944, у Комоговини, 
на Банији), бројни су новинарски, литерарни, 
публицистички записи о некадашњој Банији. Записи о 
многим банијским крајевима и мјестима, о догађајима и 
људима, о много чему што је некад било и патно и ратно, 
а данас је тек никад истражена и истином бар донекле 
исписана историја... Па је у књизи, између осталог:
– сјећање на прославу једне од давних годишњица осни-
вања 7. банијске ударне дивизије у Доњем Класнићу;
– подсјећање на учитељске курсеве у Глини, с 
именима свих полазника и предавача; 
– сјећање на обиљежавање годишњице Прве 
партизанске гимназије у Рујевцу, са цртицама и о 
поријеклу имена тог мјеста; 
– о књигама Маје Кљаић Вејновић и Николе Д. Турај-
лића о страдању становништва Стрмена, Црквеног 
Бока и Ивањског Бока у 20. вијеку и Милоша Бајића 
о страдању Банијаца у логору Маутхаузен (с презиме-
нима свих заточеника);
– дужи или краћи записи, с описима неких мје-
ста, лијепих пејзажа и „као срце угротуљених угло-
ва банијских”: Горичка, Меченчани, Комоговина, 
Петриња, Костајница, Блиња, Горњи Бјеловац, 
Јавница, Доњи Класнић, Горња Велешња, 
Дреновац, Јошавица (петрињска), 
Кобиљак, Доња Млинога, Горња 
Млинога, Ловча, Горња Пастуша, 
Жељезничка станица Краљевчани, 
Мајданци (петрињски), поједини 
предјели Кордуна и многа друга;  
– о рјечици Бручини, уз 
спомињање и других банијских 
ријека и рјечица; о воденицама; 
– о шуми Шашави, Калинама, 
уз спомињање Трговске горе, 
Шамарице и других шума и брда; 
– о орању са дједом Дамјаном Кладарином и старим 
кумом Пајом Корасићем; 
– о конопљи, кетену, липи, бујади, питомом кестену, 
Гавриловићевим говедима, лубеницама на Женском 
плацу у Петрињи, о купању на ријеци Уни код Костај-
нице, о одласку на сајам у Костајницу, о чекању на 
Жељезничкој станици Глина; 
– о старим и најстаријим банијским сортама јабука 
каквих више нема на пијацама и у продавницама, 
осим у понеком банијском воћару (американка, 
бановка, брњеушка, видушевка, жунка, зуквача, 
каламбура, кожара, колачара, петровача, слаткача, 
тањурача, хађерка, црљенка, чешкоселска и друге); 
– неколико десетака страница о путовањима бициклом 
по Банији (о историји бицикла и другим појединостима 
везаним за то и данас све популарније превозно 
средство); 
– о хљебу из некадашње Лекића пекаре у Глини, о 
чутурици обљајске ракије; 
– о банијско-кордунском ћири и првом аутобусу на ре-
лацији Петриња-Костајница;  
– о сусретима са државним и републичким 
руководиоцима, високим војним лицима, књижевни-
цима, сликарима, карикатуристима, спортистима, а 
прије свега и о сусретима, познанствима и пријатељ-
ствима с многим именом и презименом наведеним 
Банијцима; 
– ту су стихови и прозни одломци, најчешће као илу-
страције уз текстове, писаца из Србије и свијета, 
писаца рођених на Банији, те неколико литерарних 
радова тадашњих ђака из Меченчана, Брђана 
Шамаричких...; 
У књизи су и бројни други записи о некадашњој Банији.  
На крају су азбучним редом исписана презимена, у 
ствари допуњен списак презимена банијских Срба 
из прве књиге, као и Рјечник мање познатих старих 
банијских ријечи и израза који се појављају у овој књизи. 
Издавач књиге је Завичајно удружење Банија Нови 
Сад, а њено штампање подржао је Фонд за избегла, 
расељена лица и за сарадњу са Србима у региону. 
Главна уредница је Сњежана Станишић, која је 
обавила графичку припрему за штампу. 
Књигу је штампао Графоофсет Челарево. 

***
zzКњига Било једном на Банији – књига 2 
(372 странице) може се наручити позивом или 
поруком на телефон 063 1958 354 или поручити 
мејлом miloskordic44@gmail.com
zzНаручилац треба да упише име, презиме, 
тачну адресу и број свог мобилног телефона.
Књига се шаље пост-експресом. 
Цијена књиге је 800,00 (осамсто) динара 
+ трошкови поштарине. 

              
  

Јавница, Доњи Класнић, Горња Велешња, 
Дреновац, Јошавица (петрињска), 

Млинога, Ловча, Горња Пастуша, 
Жељезничка станица Краљевчани, 

предјели Кордуна и многа друга;  

Шамарице и других шума и брда; 

ВЕЧЕРЊИ ЗАПИС 

Спавајте шумске јагоде 
Све моје с вама почима

ПИШЕ: МИЛОШ КОРДИЋ

Кад пада снијег. И кад не пада па 
мора да се сања да пада. И он за-
иста тада почиње да пада. Да пада 

по горама и водама, по градовима и се-
лима, по баштама и гумнима, по струј-
ним жицама и станарицама птицама.

Најљепше је кад пада. Тада се ми-
јења свијет. Небо се спаја са Земљом. 
Земља с људима. Сјевером јуре ирваси. 
Кроз наше село јуре коњи са санкама 
и звонима. А недавно преминули пје-
сник Рајко Петров Ного (1945–2022) 
пјева у првој строфи своје пјесме Нек 
пада снијег Господе:
Нек пада снијег Господе
Из сјећања по очима
Спавајте шумске јагоде
Све моје с вама почима

Увече перемо и чистимо обућу 
(опанке и баканџе, ако их имамо). Ста-
вљамо је на једини прозор наше ратне 
бајте. (Ставили бисмо је и на прозор-

чић, с друге стране врата, али он се 
не отвара.) Стављамо је, обућу, и кад 

не пада снијег. Али је љепше кад пада.
Дан је 19. децембар. Ујутро се буди-

мо и узимамо своју обућу – у свима је 
једнако: јабука американка или кола-
чара, присушени грозд упакован у но-
вине, два-три бомбона или двије-три 
коцке шећера.

Ето, био је Свети Никола. Био је, 
отворио прозор и у нашој чистој обу-
ћи оставио дарове.

И баш је било лијепо кад снијег па-
да, а ми се радујемо.

Вољели смо Светог Николу. Снијег 
пада, а отац ће (он није био члан Ко-
мунистичке партије) преко Брда па у 
Бијелник. Код кума Ђуре Котура, на 
крсну славу.

И то су слике из сиротињског али ра-
досног дјетињства. Настављене да се сла-
жу у рамове успомена моје дјеце (а био 
сам члан… и нисам се нешто баш плашио 
– већ су то била друга времена, времена 
кад се све добрано котрљало у оно што 
ће нас однијети…). Ћеркина дјеца, у Ита-
лији, данас одрасла, такође су слагала те 
слике у рамове. Сина, овдје, нисам ни пи-
тао. Његова су још мала, предшколска. 
Вјерујем да и они слажу.

Кад снијег пада. А Свети Никола, ко-
ји је најљепши кад снијег пада, порије-
клом је из Мале Азије. Из записаног о 
том хришћанском светитељу, еписко-
пу, из 4. вијека нове ере, сазнајемо мно-
го тога о његовом великом милосрђу. 
Што се посебно односи на дјецу. Данас 
сви хришћани свијета (и не само они) 
поштују тог светитеља. И највећи број 
Срба слави га као своју крсну славу. Не-
колико пута и ја ћу ићи код кума Ђуре 
– вјенчао је наше родитеље. А држао је 
на шакама, односно крстио сестру и ме-
не. Док је његов син Пајо крстио нашег 
од нас млађег брата. Неколико година, 
овдје, у Београду, ишли смо породици 

Николе Шаренгаће, мога школског и 
некад радног друга, саиграча у сјајним 
двјема малофудбалским екипама, у Пе-
трињи и Меченчанима. Ишли смо (и 
они су на Ђурђевдан долазили нама) 
све до одласка Николиног на онај сви-
јет, 2018. године.

Заиста смо вољели, заиста сам волио 
и данас волим Светог Николу.

Па има ли љепше слике од слике у 
којој снијег пада, леденице испред про-
зора, а ми узимамо своју обућу и гле-
дамо: колачара, грозд, два-три бомбона 
или двије-три коцке шећера…

Кад пада снијег. У школи смо, 31. де-
цембра. Стиже Дјед Мраз. До поласка 
у школу није нам долазио. Због тога и 
јесмо посебно вољели Светог Николу. 
А онда смо ми, чији очеви нису били 
чланови… добијали дарове од обојице. 
И кад пада Господе и кад не пада.

Али смо сви, и дјеца чланова и дје-
ца оних који нису били чланови, мно-
го више вољели кад пада. Као у пјесми 
Снег, кад се брзо смркава Јана Скацела, 
великог чешког пјесника, из књиге Је-
сен с мртвим јастребом (Ков, Вршац, 
1998, избор и превод с чешког Бисер-
ка Рајчић):
Нападао свеж снег,
ноћ је
а младићи на гитари свирају једним прстом,
боже мој, не знам коме,
свирају у ходу, а тога није много…

А Свети Никола сматра се претечом 
Дједа Мраза. И кад би „нападао свеж 
снег”. И кад није ни пахуље било.

Дјед Мраз јавља се у 18. и већ нешто 
чешће у 19. вијеку. И све више преузи-
ма милосрдну, дароватељску улогу Све-
тог Николе.

Не, није Дједа Мраза измислила Ко-
ка-кола, како се негдје могло чути и чи-
тати. Нису га измислили ни комунисти 
како би њиме могли да замијене Светог 
Николу и Божић Бату, код оних који-
ма је он, Божић Бата доносио дарове.

Оно што ми је било најљепше, веза-
но за Дједа Мраза, било је моје увјере-
ње да је он један једини: за цијели сви-
јет. И све је то било испуњено дивље-
њем: како стигне? када стигне? Била 
је то бајка све до појаве питај бога још 

колико Дједова Мразева! А данас их је 
небројено. Па су ми тако упропастили 
бајку. За разлику од Светог Николе. Ко-
ји је заувијек остао један.

Дјед Мраз је почетком 20. вијека ре-
кламирао киселу воду, затим и слатко 
пиће фирме Вајт рок бевереџес. Кока-
-кола га је двадесетих, тридесетих го-
дина искористила (ето шта значи мар-
кетинг!) и обукла у одјећу црвене боје. 
Каква је и боја њеног слаткастог пића 
кока-коле. Иначе је прије тога Дјед Мраз 
био обучен у робу жуто-зелених боја. 
А касније су му додали ирвасе, санке и 
смислили причу о његовом поласку из 
простора сњежне Лапоније, на крајњем 
сјеверу Скандинавије.

Кад пада снијег. Тада је дочек Нове 
године и њему у част, али и он њему – 
дочеку, њему – том празнику.

Танки трагови историје обиљежава-
ња Нове године на просторима Кнеже-
вине Србије воде до половине 19. вије-
ка. Почетком 20. вијека почело је с до-
чецима. И то је било у елитнијим, бога-
тијим градским, варошким круговима.

Генерација, рођена у Другом свјет-
ском рату и послије њега, а њој и моја ма-
ленкост припада, памти дочеке и славља 
широм Југославије и свијета које су при-
ређивали старији. Затим све то млађи и 
млади настављали. И с обавезним Дједа 
Мразовим даровањем најмлађих… Мада 
су та даровања у неким крајевима свијета 
била и другачија, усклађена с вјерским и 
другим обичајним, традицијским насли-
јеђем народа тих крајева.

Нову годину власт друге Југосла-
вије прогласила је државним празни-
ком. Све због тога како би православ-
ним Србима „склонили” (и забранили) 
празновање Српске Нове године, одно-
сно Младог (у Србији: Малог) Божића, 
14. јануара. Па је српски православни 
народ био подијељен: једни су славили 
првојануарску Нову годину, а они који 
нису били чланови… и били су вјерни-
ци, прилично тајно и потајно славили 
су Српску…

Кад пада снијег. Било је љепше кад 
је падао. Било је љепше кад смо у селу 
славили Светог Николу, дочекивали Но-
ву годину, славили Божић, Млади Бо-
жић, Светог Јову и Светог Саву. Или у 
салама нашег „Поповог дома”, или у 
горњој учионици наше Подручне шко-
ле, или под ведрим или сњежним небом 
код чесме на Палучку, у центру села.

Да, наславио сам се и надочекивао 
нових година, и надобијао се дарова од 
Светог Николе и Дједа Мраза, и наглу-
мио се Дједа Мраза, и написао игрока-
за за њега, и насвирао се и наиграо у 
весељима поводом свих тих, и једних 
и других, зимских празника.

А јесте се пратило и забрањивало. 
Али никад није успјело да се заувијек 
забрани.

И рече пјесник: Спавајте шумске ја-
годе / Све моје с вама почима.

Зато, кад пада снијег, и кад не пада – 
нек свакоме све буде здраво и радосно! » Дјед Мраз је у разним облицима кориштен у бројним маркетиншким кампањама
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СЛОЖНО ЗА НОВУ ЦРКВУ У СТРМЕНУ

У страдалничком банијском селу Стрмен од некадашње 
Цркве Свете Ане остали су само темељи. Црква је из-
грађена још 1930. године. Нажалост, црква је у Другом 
свјетском рату порушена, када је у овом селу страдало 
преко 350 становника.
Међутим, Стрменчани нису одустали од своје цркве и 
почели су да подижу дрвену цркву, која ће бити мјесто 
њихових молитви и саборовања.
Један од покретача ове акције је Данијел Додош, рођен 
1991. у Цириху, у Швајцарској. Са 6 година 1997. године 
дошао је у први пут у родно село свог оца, гдје су се ње-
гови бака и дјед вратили из избјеглиштва.
– Иако имамо кућу и у Петрињи, увијек ме је вукло да 
идем у Стрмен. Долазим у село неколико пута годишње, 
имам и два сина од двије и пет година, и старији син је-
два чека распуст да иде у Стрмен.
Данијел каже да је чак одустао од куповине куће у Бео-
граду јер не може да замисли да своје слободно врије-
ме проводи далеко од Стрмена.
– Свјестан сам да у Стрмену има јако мало људи, и да 
смо удаљени од града, али емотивно сам везан за то на-
ше село. Тамо једино проналазим мир и то учим и своју 
дјецу, да знају гдје им је ђедовина.
Данијел Додош каже да у подизању ове црквице тре-
бају да буду сложни сви којима је Стрмен на срцу, али 
и сви Срби који схватају значај обнове православних 
цркава у Хрватској.
До сада је прикупљено нешто више од 3.500 евра.
Средства се могу уплатити на рачун СПЦО Хрватска 
Костајница 
IBAN: HR5823400091110181839
SWIFT: PBZGHR2X

ПОЧЕЛА ОБНОВА ХРАМА СВЕТОГ  
АРХАНГЕЛА МИХАИЛА У ОТИШИЋУ

Почела је обнова Храма 
Светог архангела Михаи-
ла у српском селу Отишић 
у Далмацији за коју је при-
купљено око 150.000 КМ. 
Ријеч је о обнови парохиј-
ског дома и храма који да-
тира из 1889. године. До 
сада је урађен кров, по-
стављена столарија и ку-
пљен дио намјештаја за 
парохијски дом.
Покретачи акције истичу да ће настојати да до храмовне 
славе – Аранђеловдана у парохијски дом буде уведена 
струја, али и да се на храму ријеши проблем влаге, док 
ће највеће улагање бити потребно за израду иконостаса.
– Иконе из храма су нестале у ратном вихору. Ускоро 
ћемо почети осликавање иконостаса у барокном сти-
лу, какав је и био. То је најзначајније улагање јер ико-
ностас треба да краси наш храм – навели су из Одбора 
за обнову храма.
Комплетна обнова се води уз благослов епископа дал-
матинског Никодима, а до сада је за ове намјене при-
купљено 75.000 евра, захваљујући приложницима из 
цијелог свијета.
– Храм је добио дар-цјеливаоницу за икону од Славенка 
Крунића и Сандре Зечевић – кажу у Одбору.
Иницијатори обнове апелују да се сви људи доброг ср-
ца, те институције из Србије и Републике Српске ода-
зову њиховом позиву за помоћ. Донације се уплаћују на 
девизни рачун са назнаком „За обнову храма и парохиј-
ског дома у Отишићу”.
Власник рачуна је Српска православна црква у Хрват-
ској, Епархија далматинска, Црквена општина Врли-
ка, адреса Николе Вранчића 1, 21236 Врлика, Хрват-
ска, ОIB 66548359378, IBAN: ХР9824020061100461518, 
а SWIFT: ЕSBCHR22.
Српско село Отишић је смјештено између Врлике и Си-
ња, подно планине Свилаје на југоистоку и акумулаци-
оног језера Перуча на сјевероистоку.
Заузимајући простор површине 51 километар квадрат-
ни са 13 заселака и 1.200 становника прије рата, било 
је највеће село сињске општине. Његовим ободом про-
теже се магистрални пут Книн–Врлика–Сињ–Сплит.
Данас у овом српском селу живи свега неколико десе-
тина житеља који вјерују да ће се у њихов завичај вра-
тити живот са поруком да је обнова духовности запра-
во обнова живота у Далмацији. РТРС

Зашто је српски југ био 
ампутиран из јединствене 
националне свијести?
На недавно одржаном 

научном скупу у Вра-
њу, покренуло се пи-

тање шта југ Србије предста-
вља у српској прошлости и 
садашњости.

И није могло, а да не за-
боли само овлаш додирива-
ње чињеница које говоре о 
Гвозденом пуку из Топлице, 
преко српског Манчестера 
као синонима за међуратни 
Лесковац, до Тике и Шпица, 
рођака из провинције и „мо-
чања” као првих асоцијација 
за српски југ стотинак годи-
на касније. Било би врло за-
нимљиво да нам неки мастер 
рад на одjељењу за историју у 
Београду покаже (знам да се 
то неће догодити) који су мо-
тиви југа били доминантни у 
српској штампи 1920-их, који 
1930-их, а који 2020-их година 
и како се и под којим утицаји-
ма та слика мијењала.

Али, као једно од важни-
јих питања поставља се и оно 
када се то десило. И, шта је 
уопште српски југ? У пери-
оду о ком пишем указујући 
на јунаштво, способност и 
вредноћу јужњака, под тим 
појмом се подразумијева-
ла област прије свега обу-
хваћена Вардарском бано-
вином, којом се управљало 
из Скопља. Ма од каквих бо-
лести та држава боловала, у 
њеним читанкама и уџбени-
цима славили су се подви-
зи српских четника, а сваки 
основац морао је да зна за по-
двиге војводе Мицка, војводе 
Лунета, војводе Анђелка, Ла-
зара Кујунџића, војводе Ву-
ка и Воје Танкосића, бојеве 
на Четирцу, Хочи и у Чело-
пеку, учили су и пјевали пје-
сме српске епске вертика-
ле, укључујући и Српска ми 
труба затруби, тј. Спремте 
се, спремте, четници, одно-
сно Планино моја, планино…

ШУБАРЕ НА ФРЕСЦИ
Колико је то било уобича-

јено и нормално, изнова сам 
се увјеравао док сам разгле-
дао манастир Прохор Пчињ-
ски и његову непосредну око-
лину. Древна задужбина кра-
ља Милутина посебно је до-
била на политичком значају 
када је крајем 19. и почетком 
20. стољећа постала упори-
ште четника – српских спе-
цијалаца убациваних у Ста-
ру Србију, када је Прохор по-
стао једно од средишта њихо-
ве акције.

Ту би долазили из Београ-
да или из Шумадије, ноћили 
заштићени густим шумама 
Козјака, и потом духовно и 
тјелесно нахрањени крета-
ли по ноћи у неизвјесне по-
ходе и ратовање са Турцима, 
Бугарима, и Арнаутима. Та-
ко данас на једној фресци у 
Прохору још увијек могу да 
се назру четници, како се у 
народном одијелу и са шу-
барама, наоружани скрива-
ју у козјачкој гори, а из рав-
нице и манастира им стиже 
храна и основна помоћ. Да, 
четници су били осликани и 

на фресци и то је било нешто 
најнормалније.

Као што им је у истом ма-
настиру, од ктитора обнове 
Недељка Ковачевића, до ње-
гових првих сарадника, по-
дигнута без страха од поли-
тичке коректности и спомен-
-плоча као „четничким до-
бротворима”. А онда је дошао 
Први свјетски рат, и улога 
Прохора код нових окупато-
ра није заборављена. Свети-
ли су се у свом бесу, између 
осталог хапсећи и овдашњег 
игумана Владимира Протића 
и монахе (Јована и Арсенија) 
– и живе их палећи у шума-
ма недалеко од манастира.

Понављам, потоња Кра-
љевина није била идеална, 
али је његовала какву-такву 
успомену на ове јунаке и му-
ченике; о томе говори и спо-
мен-плоча која је подигну-
та у самом манастиру 1933. 
године. Коначно, писци од 
Григорија Божовића до Ста-
нислава Кракова у међурат-
ном периоду уздигли су сли-
ку српског југа на један нови 
пијадестал, популаришући 
до максимума оживјеле тра-
диције старих српских зема-
ља (Старе Србије).

КОМУНИСТИ 
ПРЕКРЕЧИЛИ 

А онда је дошла 1945. И 
све се преокренуло. Фреска 
из Прохора са српским чет-
ницима, прекречена у врије-
ме бугарске окупације, оста-
ла је још дуго скривена и од 
очију ослободилаца. Име 
четника постало је забрање-
но, скривено, и онда су иш-
чезнули најприје из уџбени-
ка, а онда и из колективног 
сјећања нових генерација; на 
њихово мјесто долазила је 
епопеја Сутјеске и Неретве, 
Саве Ковачевића и Саве Си-
рогојна, и спомен-обиљежја 
(од Кадињаче до Јасеновца) 
несвојствена српском етосу и 
српској традицији. Стара гро-
бишта четника из Македони-
је су оскрнављена и запустје-
ла. За Спремте се, спремте се 
надаље, деценијама, одлази-
ло у затвор.

Колико нас данас има пој-
ма о Владимиру Протићу и 
његовој сабраћи, живим бук-
тињама? Имају ли споменик 

или трг бар и у свом Врању? 
Или се култура сjећања од-
носи само на јужноморавске 
бригаде НОВЈ, од којих као 
да почиње наша историја? 

Коначно, најбољи слика-
ри Старе Србије, Краков и Бо-
жовић, били су директне жр-
тве режима. Први протjеран, а 
други стрељан. Потом су стре-
љане и протjеране и њихове 
књиге и требало је да прођу де-
ценије, па да се појаве у рука-
ма нових генерација читалаца. 

КО СЕ СЈЕЋА 
AНЂЕЛКА KРСТИЋА?

Ко се данас осим срби-
ста и историчара сjећа ве-
ликог Анђелка Крстића? Са 
њиховим одласком, гасило 
се и сjећање на величанстве-
но име Старе Србије. У су-
штини, од једног истог сви-
јета из троугла Гњилана, Вра-
ња и Куманова, створене су 
малтене три државе и двије 
православне цркве. Најнови-
ји догађаји имали су за циљ 
само да такво насилно пре-
крајање историје и иденти-
тета зацементирају. Сада је 
Свети Ђорђе у Нагоричану 
не српски, већ македонски 
манастир. Симбол успјеха 
српске војске у Балканским 
ратовима, на Зебрњаку крај 
Куманова, најприје је разо-
рен од Бугара 1942, али ни-
шта мањи злочин није било и 
његово вишедеценијско пре-
пуштање зубу времена – од 
стране комуниста.

Данас се недалеко од ње-
га подиже једнако мону-
менталан споменик Албан-
цима палим у борби за не-
зависност. Напосљетку, сам 
Прохор Пчињски у историји 
је постао познат по засједању 
АСНОМ-а (иако има свjедока 
који говоре да се он није ни 
одржао у овом манастиру), 
науштрб свих ранијих сјај-
них догађаја и личности. И 
тако је од српског југа почела 
да се гради слика као о нече-
му старом, далеком и слаба-
шном. У сљедећој фази кува-
ња жабе, то далеко постајало 
је страно, а слабашно отуђе-
но и неприхватљиво.

Српски југ био је ампу-
тиран из јединствене српске 
свијести. А насилно наметну-
те авнојевске границе постале 

су темељи нових идентитета, 
које су од некада регионал-
них прерасле у националне. 
То се десило са Македонци-
ма и Црногорцима, пројекат 
је био да се деси и са Босан-
цима. При недавном боравку 
у Шековићима у Републици 
Српској, управо сам био под 
тим утиском: како је генера-
цији наших очева и Србин из 
Босне прије био лик из вица о 
Муји и Хаси, него њихов рође-
ни брат, једнак оном у Шума-
дији или Поморављу. А баш 
ту, крај Шековића толико по-
страдалих и у посљедњим ра-
товима 1992–1995, налазе се 
древне задужбине краља Дра-
гутина Немањића, Папраћа и 
Ломница, зидане безмало у ис-
то вријеме када и Грачаница 
на Косову…

СЛОВА О СЛОБОДИ
И све би то био само је-

дан уздах и ламент, да недав-
но у издању Катене не дођох 
до сјајно приређених гово-
ра краља Петра Првог Кара-
ђорђевића, осветника Косова 
и Старе Србије, преводиоца 
Слова о слободи и заточника 
моћи устава. Да човјек чита 
и диви се данас забрањеној 
ријечи „реинтеграција”, из-
говореној пред полазак срп-
ске војске на Косово у окто-
бру 1912: „Моја ће војска у 
Старој Србији затећи поред 
хришћана и Србе муслимане, 
који су нама исто тако драги, 
а с њима и Арбанасе, хришћа-
не и муслимане, с којима наш 
народ живи заједно већ хиља-
ду три стотине година, обично 
дијелећи с њима срећу и не-
срећу. Ми им свима носимо 
слободу, братство и једнакост 
у свему са Србима.” Изнад ју-
наштва и заштите себе од дру-
гих, на дјелу је морало да бу-
де и чојство и чување других 
од себе. Читав један кодекс 
који ће многим расрбљеним 
и обезбоженим официрима 
ЈНА, чак и српске национал-
ности, касније постати стран.

О овоме би могло да се 
пише надугачко и наширо-
ко. Ја на крају само могу да 
питам: је ли ико од вас при-
мијетио да политичке елите 
икад цитирају осветника Ко-
сова краља Петра? И зашто 
не? НЕМАЊА ДЕВИЋ

 » ДЕТАЉ ПРВЕ ФРЕСКЕ НА КОЈОЈ СУ ПРИКАЗАНИ ЧЕТНИЦИ: Чета војводе Вука на (одмору) на планини Козјак 
 изнад манастира Свети прохор Пчињски југоисточно од Врања.
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Помен у београдској Цркви Светог Саве
Поводом сјећања на велики 

јубилеј – 30 година од пр-
ве Митровданске битке у цр-
кви Светог Саве на Врачару, у 
организацији Удружења Неве-
сињаца у Београду, одржан по-
мен за борце Невесињске бри-
гаде и других јединица Војске 
Републике Српске, који су по-
гинули у Одбрамбено-отаџбин-
ском рату. Помен су служили 
свештеници Радивоје Панић и 
Предраг Продић.

Домаћин и предсједник ИО 
Удружења Невесињаца у Бео-
граду пуковник Зоран Јањић, 
иначе некадашњи начелник 
штаба славне Невесињске бри-
гаде, је истакао да се српски на-
род Босне и Херцеговине избо-
рио за опстанак и слободу и да 
најмање што се данас може учи-
нити јесте присјећање на нај-
значајније догађаје који су се 
у том времену одвијали.

– На првом мјесту то су љу-
ди који су дали своје животе за 
слободу наше отаџбине – Репу-

блике Српске. У спомен-соби у 
Невесињу исписана су имена 
476 бораца, који су били при-
падници Невесињске, Друге ла-
ке бригаде и осталих јединица 
Војске Републике Српске, који 
су дали своје животе, понајви-
ше на ратишту између Невеси-
ња и Мостара – рекао је Јањић.

Помену су, између осталих, 
присуствовали пуковник Зоран 
Пурковић, од августа 1994. ко-
мандант Невесињске бригаде, 
пуковник Здравко Самарџић, 
начелник штаба Невесињске 
бригаде,  пуковник Зоран Пе-
јановић, командант 1. батаљо-
на Невесињске бригаде, пуков-
ник Никола Гузина, командант 
5. батаљона Невесињске брига-

де, поручник Драгољуб Голија-
нин, командир артиљеријске 
батерије у Невесињској брига-
ди, капетан Томо Врећа, коман-
дир минобацачке батерије у Не-
весињској бригади, др Триф-
ко Брењо, начелник санитетске 
службе Невесињске бригаде…

На помену су били и синови 
покојног мајора Тихомира Ја-
њића, команданта 4. батаљона 
Невесињске бригаде, син и су-
пруга погинулог борца Неве-
сињске бригаде Данила Гове-
дарице, син и супруга преми-
нулог пуковника Миленка Ла-
ловића Заврате, команданта 3. 
батаљона Невесињске бригаде и 
бројни пријатељи и поштоваоци 
хероја Митровданских битака.

Парастосу је, између оста-
лих, присуствовао Душан Ко-
зић, некадашњи предсјед-
ник Владе Републике Српске 
и  Миодраг Линта,  народни 
посланик у Скупштини Срби-
је, представници херцеговач-
ких удружења пуковник Спа-
соје Ђого (Удружење Калино-
вичана), Радојка Боро (Удру-
жење Требињаца Јован Ду-
чић), Срђан Чомић (Удруже-
ње Билећана) и многи други. 

ЛИНТА: ЈЕДАН ОД НАЈВАЖНИЈИХ ДАТУМА

Предсједник Савеза Срба из региона и народни посланик Миодраг 
Линта који је присуствовао парастосу је у изјави медијима истакао 
да је Митровдан када је Невесињска бригада 1992. и 1994. године 
извојевала величанствене побједе над непријатељем један од 
најважнијих дана у српској  новијој историји.
– Невесињска бригада је уз помоћ бораца из других јединица 
Херцеговачког корпуса водила тешке и крваве борбе и успјела 
натчовјечанским напорима да сачува своје положаје. У тим 
биткама страдала су 64 српска борца чија жртва никада не смије 
бити заборављена – поручио је Линта. 

НЕВЕСИЊЕ ПРОСЛАВИЛО ДАН ОПШТИНЕ И КРСНУ СЛАВУ БОРАЧКЕ ОРГАНИЗАЦИЈЕ РС

Митровданске битке 
удариле темеље Р. Српске
Светом архијерејском 

литургијом, ломљењем 
славског колача, поме-

ном погинулим борцима, по-
лагањем цвијећа на спомен-
-обиљежја и свечаном ака-
демијом у Невесињу су да-
нас обиљежене Митровдан-
ске битке, Дан општине Не-
весиње и крсна слава Борач-
ке организације РС.

Свечаностима су прису-
ствовали предсједник Владе 
РС Радован Вишковић, мини-
стар рада и борачко-инвалид-
ске заштите РС Душко Милу-
новић, народни посланици, 
представници борачких ор-
ганизација и гости из источ-
но-херцеговачких општина.

Митровданско молитвено 
сабрање почело је светом ар-
хијерејском литургијом у Цр-
кви Светог Вазнесења Хри-
стовог у Невесињу коју су 
служили епископ захумско-
-херцеговачки и приморски 
Димитрије и владика буди-
мљанско-никшићки Методи-
је уз саслужење свештенства.

Код споменика слободе 
и споменика легендарном 
команданту Новици Гуши-
ћу положено је цвијеће, а у 
Спомен-соби је одата почаст 
погинулим борцима.

Предсједник Владе РС Ра-
дован Вишковић рекао је да 
су српски борци у митров-
данским биткама одбранили 
не само Невесиње и Херцего-
вину, него и читаву Републи-
ку Српску. Он је истакао да је 
исконска потреба српског на-

рода да одбрани своја огњи-
шта надјачала десетоструко 
бројнијег непријатеља.

– Да су они тада поклекли 
сигурно данас не би имали 
Републику Српску и ми се 
данас завјетујемо да то ника-
да нећемо заборавити – ис-
такао је Вишковић.

Миленка Грубачића тачно 
прије тридесет година стра-
шни непријатељски удари за-
текли су на Врањевићима.

– На нашем положају су-
дарале су се гранате, али ни-
смо одступали ни милиметра 
– испричао је Грубачић. Ис-
такао је да му је болан сваки 
улазак у Спомен-собу када 
види слике својих погинулих 
сабораца и пријатеља.

Јован Гутић који је на Ми-
тровдан изгубио брата иста-
као је одлучност команданта 
Новице Гушића који је пору-
чивао борцима да нема ре-
зервних положаја и да не уз-
мичу ни по коју цијену.

Некадашњи начелник 
Штаба Невесињске брига-
де Зоран Јањић рекао је да 
се осјећа поносно што бор-
ба његових сабораца није би-
ла узалудна, пошто је изво-
јевана слобода и одбрањена 
Република Српска. Он је из-
разио задовољство што се и 
данас чува сјећање на славне 
митровданске битке и одаје 
почаст људима који су оби-
љежили те догађаје.

Начелник општине Ми-
ленко Авдаловић истакао је 
да су Прва и Друга митров-
данска битка удариле теме-
ље јужних граница Републи-
ке Српске.

– Што је временска ди-
станца од ових догађаја ве-
ћа све више смо утврђени у 
мишљењу да су ове блиставе 
побједе пресудно утицале на 
стварање Републике Српске – 
поручио је Авдаловић.

Предсједник Борачке орга-
низације РС Радан Остојић ре-

као је да је Митровдан најзна-
чајнији датум који се обиље-
жава у оквиру његовања сло-
бодарских традиција и исто-
ријских догађаја српског на-
рода. Похвалио је херојство 
и јунаштво народа Невесиња 
које је највише испољено то-
ком двије митровданске битке.

У програму Митровдан-
ске академије учествовали 
су хор и професори Основне 
музичке школе Свети Роман 
Мелод, глумац Горан Славић 
и професорица соло пјевања 
Христина Учур уз пратњу Же-
лимира Пушоње.

Митровданске свечаности 
организовали су Одбор за ње-
говање традиције ослободи-
лачких ратова Владе РС, Бо-
рачка организација РС и Оп-
штина Невесиње.

Свети Димитрије се са 
посебним поштовањем оби-
љежава у Невесињу, а 8. но-
вембар је датум за који су ве-
зане најсвјетлије странице 
историје овог краја. Неве-
сињцима су остале у сјећа-
њу митровданске офанзиве 
из 1992. и 1994. године када 
су припадници Невесињске 
бригаде показали несваки-
дашње јунаштво и храброст 
и одбранили народ и тери-
торију. Бранећи своја огњи-
шта том приликом погинула 
су 64 српска борца.

За величанствену побједу 
над вишеструко бројнијим 
непријатељем Невесињска 
бригада је прва у РС одли-
кована Орденом Немањића.

ПОСЕБНА 
СЕРИЈА 
ПОШТАНСКИХ 
МАРКИЦА
На иницијативу Де-
јана Стошића, бив-
шег народног по-
сланика у Скупшти-
ни Србије и Удру-
жења Невесињаца 
предвођеним пуков-
ником Зораном Ја-
њићем, одштампана 
је поштанска марка 
у част 30. годишњи-
це Митровданске 
битке. У првом пла-
ну је споменик бор-
цима за слободу који 
је прије пет година 
постављен на град-
ском тргу у Невеси-
њу, а за који је идеј-
но рјешење урадио 
професор Миодраг 
Живковић. У поза-
дини је мапа на ко-
јој су јасно означене 
границе Републике 
Српске и истакнута 
територија општине 
Невесиње.

СЛУЖЕН ПАРАСТОС ЗА   
104 СРПСКЕ ЖРТВЕ ИЗ МИРОСАВАЦА

У Меморијалном центру Стара вода у Пукишу код Лопа-
ра служен је парастос за 104 жртве усташког злочина 
из села Миросавци у новембру 1941. године, међу ко-
јима је било највише дјеце и младића, а најмлађа жр-
тва је била беба од шест мјесеци.
Протојереј-ставрофор Стево Јовић рекао је да су 26. но-
вембра 1941. године погубљене и затрвене читаве фа-
милије из Миросаваца, а у фамилији Јовановић је стра-
дало више од 60 чланова.
Он је истакао да има још много сличних стратишта на 
Мајевици, која не смију бити заборављена.
Начелник општине Лопаре Радо Савић рекао је да је 
дужност и обавеза очувати сјећање на невино постра-
дале жртве из српског народа.
Парастос је служен и свим погинулим борцима Другог 
свјетског и Одбрамбено-отаџбинског рата из села Пукиш.
У куполи цркве у Пукишу осликана је и фреска са ли-
ковима који симболизују 104 жртве усташког злочина у 
Миросавцима.

ПРИКАЗАН ФИЛМ ПУТ СРБА СА НЕРЕТВЕ

Документарни филм Стевана Салатића Пут Срба са Не-
ретве, свједочанство о судбинама људи који су у погро-
му Срба из долине Неретве напустили своја огњишта и 
спас од рата потражили широм региона и свијета, при-
казан је вечерас у Мостару.
Пројекцији у Хрватском дому Херцег Стјепан Косача при-
суствовао је владика захумско-херцеговачки и примор-
ски Димитрије, као и неки од саговорника из филма.
Филм је сабрао 13 животних прича људи који су 1992. 
године били међу 35.000 Срба из долине Неретве који 
су били принуђени да напусте своја огњишта и спас од 
рата потраже широм региона и свијета.
Салатић сматра да се у тим причама може пронаћи сва-
ки Србин Мостарац који је тих година корачао путем Ср-
ба са Неретве.
– Неки су се трајно настанили у Невесињу, неки у Бео-
граду, Новом Саду, Бањалуци, а неки су се вратили. Те 
судбине говоре о људима који су били принуђени да на-
пусте своје огњиште и своју срећу потраже на другим 
мјестима – рекао је Салатић.
Салатић је објаснио да је његова интенција, као рође-
ног Мостарца, била да на 30. годишњицу погрома Срба 
из долине Неретве направи трајно свједочанство о суд-
бинама људи којима је ратни вихор промијенио животе.
– Ријеч је о једној великој избјегличкој колони која је 
једна од четири велике избјегличке колоне и погрома 
који су Срби преживјели у протеклом рату. Поред Олу-
је, Космета и Сарајева ово је четврти највећи погром и 
желио сам да оставим један траг јер је до сада врло ма-
ло на ту тему речено – рекао је Салатић. 
Према његовим ријечима, главни мотив приче је Ми-
лош Црњански и његове Сеобе, а порука је: „Има сео-
ба, смрти нема”.
Након приказивања филма своје утиске са присутнима 
подијелили су предсједник Координације Срба Мостар 
Душан Голо, који говори и у филму, те старјешина Са-
борне цркве у Мостару Душко Којић.
Голо је навео да је свједок прогона Срба, али и поврат-
ка, оцјењујући да се много тога урадило од повратка, 
али да је још мало Срба у Мостару. Он је изразио жаље-
ње за тим што Срби у вријеме масовног повратка нису 
имали подршку за тај корак.
– Тада је постојао благослов цркве и владике Григори-
ја – рекао је Голо и подсјетио да су Срби у првим годи-
нама повратка живјели у веома тешким условима и да 
се враћало врло мало младих.
Старјешина Саборне цркве у Мостару Душко Којић ка-
же да се народу, који нема сјећање, историја понавља 
и да се зато нада да ће овај филм бити приказан на што 
више мјеста.

 » Премијер Радован Вишковић у Невесињу 



ЛИСТ САВЕЗА СРБА ИЗ РЕГИОНА  (посјетите и наш сајт www.ssr.org.rs) ДА СЕ НЕ ЗАБОРАВИ  21
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30 ГОДИНА ОД МИТРОВДАНСКЕ БИТКЕ

Одбраном Невесиња сачувана 
слобода српске Херцеговине
Након што су, током ма-

ја и јуна 1992. године, 
етнички очистили од 

Срба простор од Брадине по-
над Коњица све до Пребило-
ваца, нови господари доли-
не Неретве дуго нису били 
организационо и логистич-
ки спремни да контролишу 
пространу територију испра-
жњених српских села и краје-
ва. На том простору налазио 
се читави галиматијас војних 
и паравојних јединица, а за 
команду над њима и за пла-
нирање и извођење војних 
операција водио се тихи рат 
између муслиманског и хр-
ватског војног и политичког 
руководства.

Почетком новембра извр-
шена је реорганизација не-
пријатељских јединица којом 
су од бојни (батаљона) и сат-
нија (чета) формиране бри-
гаде. Тако су од Рошце пла-
нине на обронцима Прења 
на сјеверу до ријеке Брега-
ве на југу борбене положаје 
наспрам Невесињске брига-
де запосјеле четири неприја-
тељске бригаде. Иако су глав-
не полуге командовања још 
увијек биле у рукама Хрват-
ског вијећа одбране (ХВО), 
све што се дешавало у долини 
Неретве било је под будним 
оком политичког и војног ру-
ководства Хрватске, а њена 
команда Јужног војишта је 
учествовала у планирању и 
реализацији свих војних опе-
рација на том подручју.

Та команда је, 9. октобра 
1992. године, издала наред-
бу за припрему нападне опе-
рације на мостарско-неве-
сињском правцу. Циљ опе-
рације је био да се у првој 
етапи јаком артиљеријском 
ватром Невесињској брига-
ди нанесу што већи губици у 
људству и борбеној техници, 
поремети систем командова-
ња и веза, те унесе дезорга-
низација у борбени поредак 
бригаде. Потом би слиједили 
фронтални пјешадијски на-
пади на изабраним правци-
ма да се разбије прва лини-
ја одбране бригаде, а затим, 
увођењем свјежих пјешадиј-
ских и оклопно-механизова-
них јединица, настави напад 
и заузме линија: Мала Вележ 
– Гребак – Фатњача – Сније-
жница – Хргуд. У другој ета-
пи, у случају повољног ра-
звоја борбене ситуације, не-
пријатељ би наставио гоњење 
јединица бригаде до границе 
са Савезном Републиком Ју-
гославијом (СРЈ). Операција 
је добила тајни назив Бура.

СТАЊЕ НЕВЕСИЊСКЕ
БРИГАДЕ УОЧИ БИТКЕ

Након стабилизације и 
учвршћивања положаја Не-
весињске бригаде у Подве-
лежју, у јулу 1992. године, до-
шло је и до својеврсне стаби-
лизације саме бригаде. Избје-
глички талас из долине Не-
ретве се донекле примирио, 
људи су нашли какав-такав 
смјештај за своје породице и 
могли су са мање проблема 
да се посвете одбрани прео-
стале територије и да буду 
спремни за евентуални по-

вратак на своја тек напуште-
на огњишта.

Треба нагласити да је при-
је почетка операције Коман-
да бригаде располагала ин-
формацијама о припремама 
непријатеља за напад. Разли-
читим методама прикупља-
ња обавјештајних података 
дошло се до сазнања о ци-
љевима, покрету и груписа-
њу његових снага.

Кретање становништва 
утицало је и на промјене 
бројног стања бригаде, које 
се до јесени прилично ста-
билизовало и износило око 
3.500 људи. Ако се има у ви-
ду да је дио бројног стања от-
падао на јединице које нису 
биле у непосредном додиру с 
непријатељем, да је око поло-
вине људства било на одма-
рању код куће, процјена је да 
је у јединицама на првој бор-
беној линији у тренутку на-
пада било око 1.500 бораца.

ПОЧЕТАК И ТОК БИТКЕ
За почетак операције не-

пријатељ је изабрао недје-
љу, Митровдан, 8. новембар 
1992. године, празник који 
један дио српских породица 
слави као своју крсну славу. 
Артиљеријска припрема на-
пада отпочела је у 5.55 часо-
ва дејством по свим важни-
јим циљевима у зони одбра-
не бригаде, као и по цивил-
ним објектима у граду Неве-
сињу. Цијени се да је за ври-
јеме операције на положаје 
бригаде пало између 15 и 20 
хиљада артиљеријских про-
јектила. Таква силина удара, 
посматрана бројем испаље-
них пројектила и трајањем 
саме артиљеријске ватре, ни-
је забиљежена у Херцегови-
ни прије, а ни послије те опе-
рације.

Око 10.00 часова интензи-
тет непријатељских удара је 
смањен, поготово по циљеви-
ма на предњем крају одбра-

не, а отпочели су пјешадиј-
ски напади.

Најинтензивнији напад је 
био у рејону одбране 4. мото-
ризованог батаљона у рејону 
села Горњи Врањевићи. Јаки 
пјешадијски напади отпоче-
ли су и на другим правцима 
и то у рејону одбране Првог 
батаљона на Доњем Бршта-
нику, гдје је непријатељ по-
тиснуо дио одбране на Кота-
шници и са коте 690; у рејо-
ну одбране Другог батаљона 
у Подвележју, гдје је непри-
јатељ успио заузети објекат 
Шиповац и у рејону одбра-
не Трећег батаљона у рејону 
Равница и Гњилог брда.

Око поднева су почели 
пристизати борци који су 
били на одсуству, али и по-
јачања од сусједних једини-
ца. Најприје је дошла помоћ 
из Друге лаке бригаде и једи-
ница МУП-а из Невесиња. То 
је за све био изузетно пози-
тиван знак, који је давао га-
ранције да ће бригада успјети 
у одбрани својих положаја. 
Пристигли борци, поред по-
јачања, пренијели су борци-
ма на фронту атмосферу из 
Невесиња која се једноставно 
могла сажети у неколике ри-
јечи: све се дигло на ноге, и 
старо и младо хоће да пружи 
свој допринос одбрани бри-
гаде и Невесиња.

У смирај првог дана бит-
ке смирила су се и обостра-
на дејства. Тај предах је иско-
ришћен да се сведу резултати 
борбе, да се изврши попуна 
муницијом и другим потреб-
ним средствима и спремно 
дочека наставак операције.

Напади нису престајали 
наредних пет дана. Њихов 
интензитет није био једнак 
ономе који је испољен првог 
дана, али је све вријеме траја-
ња операције одржавана бор-
бена тензија која није дозво-
љавала ни тренутак опуште-
ности. Непријатељ је на раз-
не начине покушавао да про-
мијени ситуацију у своју ко-
рист: покретао је тенковске 
јединице ка предњем крају 
одбране бригаде, нападао са 
фронта на различитим прав-
цима, убацивао диверзантске 
групе у борбени распоред, 
ометао радио везе, испоља-
вао различита психолошко-
-пропагандна дејства преко 
својих средстава информи-
сања, али се све то показало 
безуспјешним.

Поред Друге лаке брига-
де и Станице јавне безбјед-
ности из Невесиња, помоћ 
бригади је стигла и из дру-
гих јединица Херцеговачког 
корпуса. Незамјењиву улогу 
у неутралисању непријатељ-
ских артиљеријских јединица 
имао је 13. мап. Треба иста-
ћи помоћ у људству коју је на 
Врањевиће упутила Станица 
јавне безбједности из Гацка.

Што се тиче приштапских 
јединица Херцеговачког кор-
пуса, помоћ бригади је при-
стигла од стране Извиђачко-
-диверзантског одреда, Бата-
љона војне полиције и Бата-
љона везе.

Изузетно корисно садеј-
ство остварено је са Билећ-
ком бригадом и њеним ар-
тиљеријским јединицама ко-
је су ватрене положаје имале 
на планини Хргуд.

Непријатељ је претрпио 
потпуни пораз!

Бригада је успјешно од-
бранила своје положаје, а 
враћени су они који су изгу-
бљени првог дана. Сви, осим 
коте 690, која је враћена под 
контролу бригаде почетком 
фебруара 1993. године.

У току битке погинула су 
42 српска борца. Теже и лак-
ше је рањено око 100 бораца.

Подаци о губицима не-
пријатеља нису прецизни. 
Незванични подаци од по-
јединих припадника непри-
јатељских снага који су об-
јављени у књигама, фељто-
нима штампаних медија, на 
интернет страницама… гово-
ре да су њихови губици би-
ли велики. Погинула су два 
официра ХВО високог ранга, 
пуковници Божан Шимовић 
и Перо Далматин.

ЗНАЧАЈ БИТКЕ
Важност битке се огледа у 

томе што је стављена на про-
бу снага комплетне Невесињ-
ске бригаде, први пут након 
њеног формирања. По броју 
и јачини ангажованих снага 
непријатеља, посебно када 
се гледа количина испаље-
них артиљеријских пројек-
тила, ова битка спада у ред 
најопсежнијих које су вође-
не на простору Херцеговине 
током читавог рата.

У току ове битке у пуној 
мјери дошло је до изража-
ја јединство народа и њего-
ве војске на овом дијелу ра-
тишта, које може послужи-
ти као позитиван примјер у 
анализама у којима се ције-
ни спремност једног народа 
да брани своју слободу.

Колико је показала снагу 
и јединство српског народа 
у Невесињу, ова битка је на 
површину избацила суштин-
ску неискреност хрватско-
-муслиманске коалиције. На-
име, њихов међусобни рат, 
који је отпочео непосредно 
након митровданског пора-
за, ставио је до знања да Хр-
вате и муслимане једино мо-
же удружити оружана борба 
против Срба.

Било је великих битака 
које су вођене и прије и по-
слије Митровданске, али је 
она по стварним размјерама 
и у свијести народа и бораца 
Невесиња и Херцеговине по-
стала и остала мјера и „мај-
ка” свих битака. Захваљујући 
блиставој побједи над више-
струко јачим непријатељем, 
Невесињска бригада је о Ви-
довдану 1993. године одли-
кована Орденом Немањића, 
међу првим јединицама које 
су то признање добиле у Вој-
сци Републике Српске.

zzПуковник Зоран Јањић, начелник штаба 
славне Невесињске бригаде и аутор 
капиталне монографије Невесињска 
бригада у рату 1992-1995, за Српско коло 
присјећа се дана у којима је сачувана 
српска Херцеговина

Пуковник Зоран Јањић, начелник штаба 
славне Невесињске бригаде и аутор 

Невесињска 
, за Српско коло 

присјећа се дана у којима је сачувана 

НА ГЛОЂАНСКОМ БРДУ ОБИЉЕЖЕНО 30 
ГОДИНА ОД СТРАДАЊА 126 БОРАЦА ВРС

На Глођанском брду код Зворника обиљежено је 30 го-
дина од страдања 126 бораца Војске Републике Српске.
Њих су 6. новембра 1992. године на свиреп начин уби-
ли припадници такозване Армије БиХ. Из Доње Каме-
нице до Глођанског брда организована је поворка сје-
ћања са фотографијама 58 убијених припадника Војске 
Републике Српске, а потом је служен парастос, положе-
ни вијенци и прислужене свијеће.
Злочинци су заробљене припаднике Војске Републи-
ке Српске мучили и везали за дрвеће бодљикавом жи-
цом. Неки су масакрирани па чак и ексерима закивани 
за стабла дрвећа. Сва та звјерства припадника такозва-
не Армије БиХ потврђени су и у обдукционом поступку 
патолога Зорана Станковића.
Страшне су злочине припадници тзв. Армије БиХ по-
чинили и над цивилним становништвом. За девет ли-
ца још се трага.
– Неко каже то је било у војним акцијама, али овдје кад 
смо дошли нашли смо заковане људе за храстове, ве-
зане жицом, са одсјеченим дијеловима тијела, е ако је 
то војна акција онда не мора нико одговарати – сматра 
Миливоје Марковић предсједник Органзације породи-
ца погинулих и заробљених бораца и несталих цивила 
града Зворника.
Убијени и нестали борци на Глођанском брду били су 
припадници Зворничке и Шековачке бригаде Војске 
Републике Српске и никада не смију бити заборављени.
– Треба баштинити и његовати традицију и сјећање на 
ове догађаје, не само оних који су погинули, јер смо свје-
доци прекрајања историје, политичко Сарајево друга-
чије креира… А само је Република Српска гарант оп-
станка на овим просторима – каже Стјепан Мацановић 
савјетник министра борачко-инвалидске заштите Ре-
публике Српске.
На Глођанском брду, на мјесту страдања, вијенце су по-
ложили представници институција Српске, Зворника и 
Шековића, породице, пријатељи, представници Трећег 
пјешадијског пука и Министарства унутрашњих посло-
ва Републике Српске.  РТРС

МЈЕШТАНИ СРПСКЕ ТИШИНЕ НА ПАРАСТОСУ 
УБИЈЕНИМ СРОДНИЦИМА

Мјештани Српске Тишине код Шамца одали су почаст 
својим сродницима који су страдали у Другом свјетском 
рату, од којих је од усташке руке убијено 56, а само три 
су успјела да преживе и дочекају дубоку старост да 
свједоче о злочину.
Парастос је служен за 128 српских мјештана, међу којима 
је било и дјеце, као и за 10 погинулих бораца и три 
цивила, који су страдали у Одбрамбено-отаџбинском 
рату. Ђоко Пупчевић из Мјесне борачке организације 
Српска Тишина истакао је да су жртве погубљене само 
зато што су вјеровале својим комшијама усташама, само 
зато што су православци, Срби који ником никада нису 
ништа учинили.
Ружа Којић изгубила је оца Ђорђа Арсенића, којег није 
ни упамтила.
– Послије смрти оца остала је мајка сама са четворо 
дјеце. Била сам најмлађа, имала сам тек шест недјеља, 
брат Илија пет година, сестра Милка девет и брат Томо 
13 година. Сваке године долазим овдје – каже Којићева.
Предсједник Скупштине општине Шамац Симо Варадиновић 
сматра посебним задатком да се његује сјећање на жртве 
и преноси на млађа покољења да се никада не заборави. 
Заупокојене литургије служене су у црквама у Шамцу и 
у Тишини, и положени вијенци и прислужене свијеће на 
споменик у Шамцу и Српској Тишини.
Вијенце су на оба споменика положили представници 
општине Шамац, представници општинске Борачке 
организације, Мјесне борачке организације, потомци 
и други.  СРНА
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СВЕЧАНА СКУПШТИНА ЗУ КРУШЕВО БРДО

На прољеће почиње обнова зграде 
некадашње основне школе
Завичајно удружење Крушево Брдо окупи-

ло је своје земљаке и пријатеље по седми 
пут 19. новембра 2022. године у пуној са-
ли Немус у Ђурђеву уз присуство начелника 
Општине Котор Варош Зденка Сакана, њего-
вог замјеника Младена Тривуновића, пред-
сједника Општине Жабаљ Уроша Раданови-
ћа, као и представника Покрајинске Владе и 
Града Новог Сада.

Завичајно удружење Крушево Брдо је у 
претходних годину дана имало бројне актив-
ности, од којих су најзначајније организација 
манифестације Млада Недјеља и седми ре-
вијални турнир у Крушеву Брду. 

Због изузетне сарадње са локалном само-
управом ово је била прилика да се захвал-
ницама одуже Урошу Радановићу и Младе-
ну Тривуновићу. 

Према ријечима предсједника ЗУ Кру-
шево Брдо Јерко Марића сарадња ће се на-
ставити и у будућности, а један од  првих 

планова је да се заједничким снагама по-
куша обновити некадашња основна школа, 
која би била уступљена завичајном удру-
жењу на коришћење. 

Дио средстава ће издвојити Општина Ко-
тор Варош у нади да ће се у ову акцију укљу-
чити и остале организације, привредни су-
бјекти и донатори. Пројекат и уговори су 
припремљени, а почетак радова очекује се 
на прољеће.

Марић се захвалио свима који су уче-
ствовали и учествују у раду и активностима 
ЗУ Крушево Брдо, а уручене су и захвалнице 
онима који су помогли организацију вечери. 

Раденко Перишић из Крушева Брда ис-
такао је значај чувања традиције и обичаја.

– Највише ме радује што су наши земља-
ци из матице присутни у завичају. 

Након званичног дијела програма гости су 
могли да уживају уз музику и пјесму извор-
не групе Наше вријеме.  ДРАГАНА ШИПОВАЦ

ПРОМОВИСАНА КЊИГА НИКОЛЕ КОБЦА

БИТКА ЗА  
КОРИДОР  
ЖИВОТА
Удружење бораца Кордуна, Осме кор-

дунашке НО ударне дивизије, рато-
ва 1990–1999, и њихових потомака 

представило је у Београду 20. новембра књи-
гу Битка за Коридор живота коју потпису-
је аутор Никола Кобац уз стручне сарадни-
ке Ђуру Шкаљца, Тошу Пајића, Милана Ка-
рапанџу и Петра Ајдиновића. Промоција је 
одржана у сали општине Нови Београд, а о 
књизи су говорили сви сарадници, док је ау-
тор послао своје писмо јер је био спријечен 
да присуствује.

– Књига говори о добро познатој операци-
ји Коридор 92, коју је извела јединица Репу-
блике Српске Крајине са 1.200 припадника 
у саставу МУП-а РСК и јединице Војске Ре-
публике Српске, а повод операције је била 
смрт 12 беба у Бањалучком породилишту – 
на почетку своје рецензије прво је говорио 
бивши министар у РС Крајини Тошо Пајић 
и подсјетио на повод операције и страшну 
смрт беба које су умрле због недостатка ки-
сеоника који се није могао доставити због 
копнене блокаде од стране јединица ХВО и 
ваздушне блокаде од стране УН.

– Аутори се у овој књизи дотичу више те-
ма као што су пробој Коридора који је око-
сница књиге, затим битан преглед дешавања 
и самог почетка сукоба Хрватске и српског 
народа, тј. РСК, као и сукоба у БиХ. Догађа-
ји о одласку и пробоју Коридора су на објек-
тиван начин приказани јер их углавном опи-
сују сами учесници. Пробој Коридора било 
је питање опстанка како народа РСК тако и 
народа РС. Учешће и заслуге бораца РСК су 
велике како у пробоју првог Коридора на ко-
ји се отишло 11. 6. 1992, тако и у учешћу у 
проширењу на другом Коридору. Одлуку о 
одласку је донио тадашњи миинистар поли-
ције Милан Мартић и он има највеће заслу-
ге што се на вријеме кренуло у акцију про-
бијања Коридора – навео је Пајић замјерају-
ћи што се у књигама које су писане у РС од 

стране старјешина војске РС и других аутора, 
као и у недавно приказаном филму о Кори-
дору, скоро и не помиње учешће бораца РСК.

– Приказивањем заслуга јединици из РСК 
не би се ни на који начин умањиле заслуге 
свих јединица и старјешина ВРС. Захвални 
смо народу Републике Српске, јер је прили-
ком егзодуса народа из РСК народ РС пока-
зао изузетну солидарност, емпатију и пред 
колону избјеглог народа из РСК изнијели су 
све што су имали, од пића, хране, до пону-
де смјештаја – закључио је Пајић похвалив-
ши на крају велики труд и храброст аутора 
књиге да објективно прикажу славне акције.

Пуковник у пензији Петар Ајдиновић ко-
ји је у то вријеме био начелник обавјештај-
но- безбједоносног одјељења у Министарству 
одбране РСК осврнуо се на тежак ратни пе-
риод и испричао своја запажања.

– Запад је имао пројекат Дрина 95 који 
је имао циљ протјеривање свих Срба преко 
Дрине, дио акције је почео на Козари и Ду-
бици. Та акција траје и данас – рекао је Ајди-
новић и изнио замјерке раду тадашњег руко-
водства ВРС о чему је и у књизи забиљежио.

– Моји другови су тражили да ја о све-
му говорим чему сам био свједок и то сам и 
урадио. Осим критике официра, у књизи сам 
написао да нама Хрвати нису стални непри-
јатељи, него непријатељи по потреби, и то 
по потреби Запада – подвукао је Ајдиновић.

Милан Карапанџа, у то вријеме начел-
ник милиције у Петрињи, у стварању књиге 
је учествовао тако што је дао своја запажа-
ња из операције пробијање Коридора у сје-
верној Босни, односно Босанској Посавини 
и учешћу чете Банија.

– Ова ратна операција била је изнуђена, 
радило се о животу или смрти српског на-
рода и других народа који су остали са на-
ма у обје Крајине. Био је то потез очајника 
који нису имали шта да изгубе, јер више ни-
су имали ни лијекова, ни струје, горива, а и 

хране је понестајало. Ми смо заједно успје-
ли да остваримо наш циљ и да допринесемо 
заједничкој намјери пробоја Коридора и ус-
постављању директне везе са мајком Срби-
јом. Учешће наше Бригаде милиције је мар-
гинализовано, а на обиљежавања годишњи-
ца пробоја нико нас не позива – истакао је 
Карапанџа додајући да би за историографију 
ове борбе било пожељно да сви учесници у 
борби за Коридор напишу своје виђење и да 
се ова славна битка освијетли са више страна 
и да се не препусти забораву, како би буду-
ће генерације имале сазнања о томе како су 
њихови преци гинули за слободу и отаџбину.

Према ријечима Небојше Павковића, у то 
вријеме начелника ресора МУП-а РСК који је 
био гост на промоцији, а као свједок догађа-
ја на пробоју Коридора рекао је да је оваква 
књига била вишеструко потребна како би се 
улога учесника из РСК објективно приказала.

– Нaше људе боли што се жртве Краји-
шника заборављају, а жртве су велике. Свје-
док сам свих припрема и одабира људства. 
Доласком наше јединице у Добој и првим 
борбама мотивациона снага наших бораца 
дошла је до изражаја и заједничке српске је-
динице разбиле су редове непријатеља и по-
везале западне и источне српске територије 
– подсјетио је Павковић и истакао посебно 
улогу команданата Милaна Мартића и Бо-
рислава Ђукића који су данас у Хагу.

– Њихова улога је авангардна и велика што 
заслужује свако поштовање и славу. Желимо 
им да доживе слободу и макар дан уживају 
у њој јер су је толико жељели за сав наш на-
род – казао је Павковић.

Аутор Никола Кобац, у то вријеме коман-
дант инжињеријског батаљона у Вргинмосту, 
одакле је пробој и кренуо, у писму је рекао 
да је прихватајући се писања књиге имао на-
мјеру да прикаже улогу и допринос Краји-
шника у овој акцији.

– Књигу нисам ја писао, писали су је бор-

ци на положају, у рову, али и политичари 
далеко од фронта. У књизи анализирам до-
ступне изворе, документе и рукописе из то-
га доба. Радња у овој књизи се десила, није 
филмска режија. Било је то вријеме у којем 
је борцима сваки нови дан живота био раван 
добитку на лутрији – поручио је аутор који 
ради на допуњеном другом издању књиге.

Издавач књиге и такође учесник и свје-
док дешавања Ђуро Шкаљац подијелио је 
своје виђење књиге, која како је рекао опи-
сује акције, борбена дејства, погибије бора-
ца уз неколико слика сачуваних са Коридо-
ра из тог времена.

– Прича о пробоју који је трајао од јуна до 
јула 1992. наводи и важну чињеницу да РСК у 
то вријеме није имала право на војне форма-
ције па су јединице милиције РСК и преобуче-
ни припадници територијалне одбране у уни-
формама милиције водили битку у садејству 
Војске Републике Српске. У књизи има и мањи 
број фотографија погинулих бораца које смо 
уз велике потешкоће сакупили. Књига посје-
дује имена и презимена, име оца, датуме ро-
ђења и датуме и мјеста погибије бораца РСК 
који су учествовали у пробоју Коридора гдје је 
погинуо 51 борац, а још 57 погинуло је на очу-
вању Коридора и проширењу на релацији од 
Модриче до Брчког, до краја 1992. године. Та-
кође, књига садржи податке о историји и кул-
тури народа РСК, а ту су и неколико пјесама о 
Крајини Бојане Вучић и Милке Шолаје – рекао 
је Шкаљац који је у то вријеме вршио функци-
ју секретара милиције за Кордун.

Дио промоције књиге билa је и изложба 
са фотографијама насталим у том време-
ну и фотографијама посвећеним борцима 
са Коридора.

Програм промоције књиге водила је пје-
сникиња Бојана Вучић, а културно-умјетнич-
ки програм обогатили су наступи КУД-а Ћи-
рило и Методије из Бусија и пјевачке групе 
Бачки Градац.  ВЕСНА ПЕШИЋ

80 година од формирања 6. личке, 
7. банијске и 8. кордунашке дивизије
Поводом Дана формирања Првог хрватског 

народноослободилачког ударног корпу-
сa и Дана формирања 6. личке, 7. банијске 
и 8. кордунашке дивизије 22. 11. 1942, одр-
жана је свечаност у сали општине Нови Бео-
град 20. новембра.

У заједничкој организацији Удружењa бо-
раца, потомака и поштовалаца НОР-а, 6. лич-
ке пролетерске дивизије НИКОЛА ТЕСЛА и 
35. личке ударне дивизије, Удружењa бораца 
ослободилачких ратова, потомака и пошто-
валаца 7. банијске НОУ дивизије и Удружењa 
бораца Кордуна, 8. кордунашке НОУ диви-
зије, ратова 1990–1999. и њихових потома-
ка свечаности је присуствовало више од 100 
поштовалаца НОР-а, а након химне и мину-
та ћутања за све страдале од Великог рата па 
до посљедњих ратова скуп је поздравио бо-
рац НОР-а и 8. кордунашке дивизије 98-го-
дишњи Мирко Цревар.

Предсједавајући Ђуро Шкаљац је акценат 
ставио на јединство и слогу Срба како је то 
увијек и раније у кризним временима бива-
ло, јер је и данас као некад фашистичка иде-
ологија пред нашим вратима.

У име Удружења 6. личке обратио се Вељ-
ко Жигић и истакао да сви који су потомци 

бораца НОР-а треба да буди поносни, као 
што и сам јесте.

У реферату Бојана Вучић је подсјетила 
на дуг и трновит борбени пут ових дивизија.

– Први хрватски корпус ког су чиниле ове 
дивизије је данас историјска легитимација 
Хрватске којим она доказује своје учешће у 
борби против фашизма, иако су све три је-
динице преко 92 посто биле српске. По те-
риторијалној припадности биле су хрватске. 
Борци се томе нису противили, вјеровали су 
у поштење и искрене циљеве рата. Само фор-
мирање ових јединица настало је као одговор 
на бастијалне злочине НДХ над српским на-
родом – рекла је Бојана Вучић и навела да је 
на Кордуну од 82 хиљаде Срба прије Другог 
свјетског рата, крај рата дочекала једна по-
ловина, да би 2001. године на Кордуну било 
тек око 5 хиљада старијих особа.

На крају свечаног скупа уручене су захвал-
нице онима који су дали велики допринос у 
очувању сјећања и афирмацији НОР-а и од-
брамбеним ратовима (1990–1999).

У дијелу културно-умјетничког програ-
ма наступили су КУД Ћирило и Методије и 
пјевачка група Грачани из Бачког Грачаца.

ВЕСНА ПЕШИЋ

 » Ђуро Шкаљац, Тошо Пајић, Петар Ајдиновић, Милан Карапанџа и Небојша Павковић

СРПСКО КОЛО НОВЕМБАР 2022. 

 » Бојана Вучић, Ђуро Шкаљац, Мирко Васиљевић и Вељко Жигић
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Одржан 10. Хајдучки растанак у Бачком Јарку
У просторијама КУД-а 

Др Младен Стојановић 
у Бачком Јарку 12. новем-
бра 2022. године одржан је 
10. традиционални сусрет 
пјевачких група под нази-
вом Хајдучки растанак. Том 
приликом су се сусреле три 
мушке пјевачке групе кра-
јишка група Плитвице, КУД 
Марија Бурсаћ из Банатског 
Великог Села и КУД Др Мла-
ден Стојановић, као и позна-
ти крајишки гуслар Витомир 
Вулин.

Аутор ове манифестације 
је Борислав Кнежевић, члан 
пјевачке групе КУД-а Др 
Младен Стојановић из Бачког 
Јарка је рекао да ова група 
постоји 12 година, док је са-
мо прело другачије од онога 
како то раде друга друштва.  

– Публика гледа како се 
дружимо и пјевамо – каже 
Кнежевић и истиче да је ово 

прва манифестација у новим 
просторијама КУД-а Др Мла-
ден Стојановић.

Предсједница Савеза кра-
јишких удружења Ранка Ср-
дић Милић захвалила се ор-
ганизаторима манифестаци-
је на лијепој синтагми Хај-
дучки растанак и подсјетила 
на претходне манифестаци-
је којима је присуствовала.

– Мени је четврти пут да 
сам присутна. Прошли пут 
је било пред Ловачком ку-

ћом исти амбијент иста ор-
ганизација, али је имало при-
звук прошлих времена пошто 
је горjела ватра и то су били 
елементи хајдучије – рекла је 
Срдићева која је истакла да 
су домаћини изузетно ква-
литетни извођачи што дока-
зују и њихови резултати на 
изузетно конкурентном Стр-
мичком прелу. 

Манифестацији су при-
суствовали представници за-
вичајних удружења са који-

ма КУД Др Младен Стојано-
вић из Бачког Јарка сарађу-
је, којима су се овом прили-
ком захвалили, а међу њима 
су Савез крајишких удруже-
ња, Српски крајеви, Удруже-
ње грађана Змијање из Каћа, 
Завичајно удружење Јањана 
из Футога, Завичајно удруже-
ње Врбљанаца из Темерина, 
Удружење Граховљана и Ли-
вљана и сви који су увелича-
ли ову занимљиву манифе-
стацију. ДРАГАНА ШИПОВАЦ

У БУСИЈАМА ОДРЖАН ЗАВИЧАЈНИ СКУП СРБА ИЗ ЗАПАДНЕ СЛАВОНИЈЕ

ВЕЧЕ ОКУЧАНСКОГ КРАЈА
У ресторану Ас на Буси-

јама окупили су се Ср-
би из окучанског краја, 

како би уз пјесму и игру при-
сјетили се своје Славоније.

Чланови Организацио-
ног одбора Дејан и Далибор 
Брлетић, Душко Ковачевић, 
Новица Лукић, Ђорђе Вукса-
новић на челу са Душаном 
Ећимовићем су се побрину-
ли да ово вече буде незабо-
равно за све присутне госте.

Ећимовић је у свом обра-
ћању замолио присутне за 
минут ћутања преминулим 
земљацима.

– Ово је прва година да ве-
че окучанског краја органи-
зујемо без нашег Васе Остро-
лучанина, али он је увијек са 
нама и уз нас. Васо је годи-
нама био душа ове манифе-
стације. На нама је да га не 
изневјеримо и не разочарамо 
јер је он у организацију овог 
догађања уносио читавог се-
бе и тај његов допринос одр-
жавању наших сусрета мора 
нам бити подстрек да сви да-
мо свој максимум како би са-
чували ниво и достојанство 
самог сусрета – рекао је Ећи-
мовић који је пожелио оздра-
вљење обољелом земљаку Бо-
ри Дешићу.

Присутне госте је са сво-
јим бендом забављао Окуча-
нац Миленко Павловић Ми-
лер, како кажу организатори, 
морални побједник такми-
чења Никад није касно и ње-
гов бенд Милер и пријатељи. 

Популарни Милер је сво-
ју каријеру започео на про-
слави Дана устанка 27. јула 
1972. године, па је и овај на-
ступ био у знаку јубилеја – 
50 година успјешне пјевач-
ке каријере.

Окучанци су и ове године 
доказали своју хуманост. И 
да им је поред самог друже-
ња битно да се једни другима 
нађу и у невољи. Тако да су сва 
прикупљена средства од бога-
те томболе са преко 100 ври-
једних награда, као и добро-
вољни прилози у посебној на-
мјенској кутији, намијењени 
петогодишњем Вељку Савићу.

– Он је унук нашег Оку-
чанца покојног Милорада 
Лоле Лончаревића и његове 

супруге Весне из Дубовца, 
рођене Филиповић.

Ријеч је о дјетету рођеном 
након ризичне трудноће. У 
трећем мјесецу губи ваздух 
и остаје у болници на број-
ним испитивањима. Након 
дужег времена, Њемачка ге-
нетичка кућа је утврдила да 
се ради о тешко излијечивој 
болести, а једина могућност 
опоравка указала се тако што 
је један руски љекар прихва-
тио да оперише малог Вељка 

који је весело, разумно дије-
те, али не сједи самостално, 
не пузи, не хода.

– Надамо се да ће посли-
је операције, терапије и бањ-
ског лијечења Вељко напра-
вити прве кораке – поручио 
је Ећимовић.

Присутан је био и познати 
славонски предузетник Бра-
цо Богатић који је овом при-
ликом био и један од главних 
спонзора. 

– И поред многих обаве-
за увијек ми је приоритет да 
будем на завичајним вечери-
ма. Част ми је и што сам са 
вама. Као што знате и ја сам 
један од вас – Славонац, ни-
сам баш из Окучана, али сам 
из Воћина. Захваљујем вам се 
на срдачној добродошлици – 
рекао је Богатић.

Томболи су се највише об-
радовали Чедомир и Невен-
ка Релић који ће провести 
седам дана на Златибору у 
апартманима Агропапук.

Присутан је био и народ-
ни посланик и предсједник 
Савеза Срба из региона Ми-
одраг Линта који је нагла-
сио да се у Србији готово не 
помиње да се прво етничко 
чишћење у Европи послије 
Другог свјетског рата десило 
управо на подручју Западне 
Славоније и да је то чињени-
ца која се у свакој прилици 
мора истицати.

— Са подручја Западне 
Славоније у љето, јесен и зи-
му 1991. године протјерано 
је више од 80.000 Срба. Завр-
шни чин етничког чишћења 
са подручја Западне Славо-
није десио се у злочиначкој 
акцији Бљесак 1995. 

Линта наводи да није си-
гуран колико је Србија свје-
сна да је у катастрофи која 
се десила добила један ври-
један и радан, способан, од-
говоран и искрено патриот-
ски оријентисан народ.

Међу присутним гостима 
били су замјеник начелника 
општине Окучани Синиша 
Мартиновић и предсједник 
Коалиције удружења избје-
глица у Републици Србији 
Миле Шапић. ДРАГАНА БОКУН

ИСТОРИЈА ПУНА СТРАДАЊА

Своје данашње име Окучани су добили по великој окуци, 
коју на овом подручју чини ријека Слобоштина. До друге 
половине 18. вијека звали су се Дејановац или Дејановци. 
Исти назив је носио и манастир поред села.
У опису епархије пакрачке за 1755. годину стоји да 
село Дејановци имају 200 српских кућа и три цркве, Св. 
Параскева (данас у Гређанима), Св. Архистратизи која је 
припадала манастиру Дејановци и Св. апостоли Петар 
и Павле (данас Окучани). Све три је освештао епископ 
Софроније Јовановић 1752.
Срби из овог краја су тешко страдали 1942. године када 
је око 600 породица отјерано у усташки логор у Старој 
Градишци. Само у једном дану исте године покатоличено је 
око 3.000 Срба. 
Током злочиначке акције Бљесак 1995, Војска Републике 
Хрватске је извршила убиства и протјеривање српског 
становништва на подручју Окучана у тадашњој Републици 
Српској Крајини. У Окучанима су 2007. ексхумирани 
посмртни остаци троје Срба, а 2010. године су ексхумирани 
посмртни остаци 34 лица српске националности.

ОСНОВАНО УДРУЖЕЊЕ КОРДУНАША, 
ПОТОМАКА И ПРИЈАТЕЉА КОРДУНА СА 
СЈЕДИШТЕМ У БЕОГРАДУ

У Великој сали општине Нови Београд 26. новембра 
Кордунаши су одржали сједницу оснивачке скупштине 
и основали Удружење Кордунаша, потомака и пријатеља 
Кордуна са сједиштем у Београду. За предсједника је 
изабран Петар Шаула, са ороченим мандатом на годину 
дана.
Чланови Оснивачке Скупштине током сједнице и 
проведене расправе, усвојили су програмске смјернице 
– циљеви и задаци за период  2022–2026. година, те 
основни нормативни акт СТАТУТ Удружења Кордуаша, 
потомака и пријатеља Кордуна.
У Управни одбор по функцији изабрани су: секретар 
Удуружења Милош Кнежевић, замјеници предсједника 
др Сњежана Михајловић, Милан Јовановић, Зорка Попов, 
предсједник Удружења Петар Шаула, те изабрани чланови 
Мирјана Ђокић, Милић Михајловић, мр Сузана Стојановић, 
Божо Бјелић, Душан Банда, Милан Мркобрад, Милан 
Рокнић, Тамара Шаула, Иван Пузовић и Александар Шапић.
По одржаној сједници оснивачке Скупштине, изабрани 
чланови Управног одбора и руководство Удружења, одржали 
су конститутивну сједницу, те договорили предстојеће 
активности. Значајна активност у предстојећем периоду 
свакако је, стварање могућности заједничког дјеловања 
са удружењима у Београду, Новом Саду, Кљајићеву и 
Чонопљи који дјелују на сличним или истим програмским 
садржајима од ширег значаја за Кордунаше и завичај. Уз 
наведено, истакнута је неопходна организацијска помоћ 
Клубу навијача са Кордуна, како би до краја текуће године 
реализовали своје планске активности, истакнуто је на 
првој сједници Управног одбора.
Како је рекао предсједник Удружења Петар Шаула 
новоосновано Удружење остаје отворено за сарадњу 
са појединцима, групама и удружењима Кордунаша, 
те других крајишких удружења, њихових потомака, 
пријатеља са добронамјерним приједлозима и личним 
ангажовањем у организовању очувања идентитета Срба 
Крајишника са простора Кордуна. Посебан нагласак 
дат је на, очување и његовање нематеријалне културне 
баштине, традиције и обичаја, те обнову и заштиту 
материјалне културне баштине у завичају. 
 ДРАГАНА БОКУН

ИСТОРИЈА И ТИТОВИ ВАЈАРИ: СПОМЕНИК 
ПАЛИМ БОРЦИМА У СЕЛУ ХУМ

На предњој стра-
ни налази се ко-
алиција, која се у 
комунистичкој ви-
зури на овим про-
сторима удружена 
борила против тзв. 
НОП-а: усташе, 
Италијани, Ни-
јемци и четници.
На почетку рата, 
четник, да ли из 
почетног сажаље-
ња или кукавичлу-
ка, окреће главу и 
бјежи од сукоба са 
партизанима. На другој композицији, иста коалиција 
удара на нејач. Док отац Херцеговац, родољуб, прко-
си злочинцима, мајка чува дјецу која су јој се свила око 
сукње. Али четник сада насрће први, са исуканом ка-
мом, да коље.
И то је то. Оваква спомен-обиљежја нисам запазио у 
хрватским селима, већ у српским у којима је требало 
конструисати симетрију у злочинима „домаћих издаји-
ца”, четника (Срба) и усташа (Хрвата), често и уз приказ 
ових првих као водећег зла у Југославији.
На том темељу лажи саздано је југословенско здање, 
које је једном морало да се сруши као кула од карата, 
без обзира што се понеким од наших старих и сад на-
јежи кожа уз Од Вардара па до Триглава.
А читава прича оличена је и у судбини аутора споме-
ника, хрватског вајара и пјесника Марјана Коцковића. 
Некадашњи политички комесар, аутор бројних здања и 
споменика посвећених револуцији и један од омиљених 
Титових вајара, схватајући како се царство лажи руши 
– сам је себи пресудио… самоубиством у Дубровнику у 
мају 1991. године. НЕМАЊА ДЕВИЋ

 » Миленко Павловић Милер, Душан Ећимовић и Брацо Богатић

 »  Зорка Попов, Петар Шаула, др Сњежана Михајловић  
и Милан Јовановић
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Традиционална и по тема-
тици јединствена, мани-

фестација Футошка купуси-
јада обиљежила је почетак 
новембра 2022. године. 

Програм је трајао два да-
на, 4. и 5. 11. 2022. године. 
Првог дана одржана је Ми-
ни купусијада, која је окупи-
ла најмлађе, дјецу из футо-
шких васпитно-образовних 
установа. Мини купусијада 
имала је хуманитарни ка-
рактер и том приликом су 
се продавали домаћи слат-
ки и слани производи, као 
и ручни радови. 

Другог дана манифеста-
ције посјетиоци су имали 
прилику да уживају у кул-
турно-умјетничком програ-
му, али и обиласку штандо-
ва на којима су били изло-
жени традиционални дома-
ћи производи: сиреви, џе-
мови, разне врсте штрудли 
и колача.

У Футогу живи око 4.000 
Јањана и населили су се ов-
дје у вријеме индустријске 
миграције прије педесетак и 
више година. Краси их уви-
јек добро расположење, ко-
јим увеличају Купусијаду. Ја-
њани се традиционално оку-
пљају на овај дан и искори-
сте прилику да у најбољем 
свјетлу презентују свој крај 
и производе који карактери-
шу њихов завичај. 

Ове, као и претходних го-
дина такмичили су се у кува-
њу слатког и киселог купу-
са. Главни кувар је Миленко 
Пиваш са којим су Јањани до 
сада остваривали најбоље ре-
зултате на такмичењу. Ту су 
били и њихови гости из Ши-
пова, Удружење Јањ Шипо-
во, Удружење Јањски кајмак, 
КУД Јањ Стројице, гости из 
Београда Удружење Шипо-
вљана, као и чланови мјесних 
одбора Будисава, Равно Село 
и Обровац. 

Поред учешћа у кувању 
купуса, Јањани имају удио у 
културно-умјетничком про-
граму, али и изложби тради-
ционалних јела. 

КУД Јањ из Стројица упот-
пуни културно-умјетнички 

доживљај манифестације, 
док жене из Удружења Јањ-
ски кајмак излажу бренди-
рани кајмак и сир.

Приликом обиласка Ку-
пусијаде, штанд Јањана по-
сјетио је градоначелник Но-
вог Сада Милан Ђурић, ко-
ји је пробао јањски кајмак. 
Том приликом, Јањани су 
апеловали да желе да осну-
ју јањску кућу у Футогу, али 
да ту постоје одређени ад-
министративни проблеми. 
Градоначелник је обећао да 
ће се потрудити да им у то-
ме помогне.

Поред наведеног, Ђурић 
је истакао да ће Град Нови 
Сад, као и до сада, настави-
ти да подржава манифеста-
цију Купусијада и пољопри-
вреднике који се баве орган-
ском производњом и здра-
вом храном. Такође, Ђурић 
је изјавио да је поносан на 
Купусијаду и на људе који 
су изградили њену препо-
знатљивост.

Организатори манифе-
стације су МЗ Футог, КЦ Мла-
дост Футог, Удружење Футо-
шки купус, Пољопривредна 
школа са Домом ученика и 
основне школе из Футога, а 
покровитељ је Град Нови Сад. 

Комплетна екипа Јањана 
је учествовала и на манифе-
стацији Чваракфест у Каћу.

ДРАГАНА ШИПОВАЦ

23. ПУТ ОДРЖАНА ТРАДИЦИОНАЛНА МАНИИФЕСТАЦИЈА У ФУТОГУ

Одржана Кестенијада на Звездари
У организацији Удружења Координација 

удружења избеглих и расељених у Републи-
ци Србији, у партнерству са Удружењем Зави-
чај, на платоу испред Градске општине Зве-
здара је одржана прва звездарска Кестенија-
да. Реализацију манифестације подржала је 
ГО Звездара средствима из буџета Општине.

Скуп је отворио предсједник Градске оп-
штине Звездара Владан Јеремић који је ујед-
но и најавио да ће ова манифестација поста-
ти традиционална.

Присутнима су се обратили и Милан Га-
ћеша предсједник Удружења бораца Краји-

не, као и Ненад Абрамовић, домаћин ове 
манифестације. Присутни су били и пред-
сједник Координације Милан Жунић, Јо-
ван Чакаревић, предсједник Удружења Кра-
јишника из Панчева Миле Боснић, из Зави-
чајног клуба Кордунаша Душко Дејановић, 
предсједник Коалиције удружења избјегли-
ца Миле Шапић.

Крајишници су обрадовали многе сугра-
ђане који су имали јединствену прилику да 
уживају у конзумацији кестења.

Вида Зец је својим гласом употпунила ову 
манифестацију.  ДРАГАНА БОКУН

Традиционално сијело Билећана 
Традиционално сијело Билећана одржа-

но је у Дому војске Србије 23. новембра 
2022. године у организацији Завичајног клу-
ба Билећана у Србији.

Након двије године паузе због епидеми-
је Херцеговци су се опет окупили, а пјесме 
и приче о завичају није мањкало.

Скуп је започео благословом оца Бранка, 
затим се окупљенима обратио предсједник 
Клуба Миодраг Дунђеровић, исказујући за-
довољство због поновног окупљања.

Клуб није правио паузу са радом, а посеб-
но су поносни што је након вишегодишњег 
рада прикупљена заоставштина Рајке Мер-
ћеп, једне од најзначајнијих умјетница два-
десетог вијека поријеклом из Билеће.

Вриједна збирка њених дјела прикупљена 
је, урађен је и каталог са радовима, а пред-
сједник се захвалио посебно академском сли-
кару Жељку Милинићу који је дуги низ го-
дина радио на томе, као и донаторима који 
су омогућили откуп.

Клуб је добитник и плакете Владе Репу-
блике Српске за хуманитарну активност.

Присутне је поздравио и начелник оп-
штине Билећа Веселин Весо Вујовић, за-
хваливши се клубу на бројним акцијама 
усмјерним ка Билећи, у нади да ће сарад-
ња још више се продубљивати. На Сијелу 
су уручене захвалнице добротворима клу-
ба без којих бројне идеје не би биле спро-
ведене.

Захвалнице су добили Здравко, Слобо-
дан, Гордан Давор и Митар Мишељић, који 
су омогућили откуп вриједних дјела Рајке 
Мерћеп, затим Раде Вујовић, Милош Дан-
губић, Дарија Кисић, Саша Бајчетић, Ненад 
Вукоје и његова Мљекара Пађени.

Раде Вујовић сваке године помаже ври-
једне ученике и студенте из Билеће, а ове 
године наградио  је три бруцоша из Билеће 
и пожелио им срећу током школовања. На-
граде су добили: Ивона Шакотић, Адриана 
Столица и Андреј Парежанин.

Вече Херцеговаца незамисливо је без пје-
сме и игре, а звуке родног краја донијела су 
пјевачка група Ерцеговина из Сечња, и КУД 
Батајница.

Оно што је посебно обрадовало окупљене 
је томбола, организатори су се потрудили да 
обезбиједе вриједне награде.

Неке од њих су ваучер за двије особе у хо-
телу Москва, Будва, ваучери за третмане и ма-
саже, домаћа пршута, слика Нар Пера Миле-
нића, а најврједнија награда на овом сијелу 
биле су гусле које је израдио Драгић Бугарин.

Програм су водили Никола Тркља, Сања 
Вуковић и Дајана Алексић, а за добру атмо-
сферу био је задужен Боле Бенд. 

 ДАЈАНА АЛЕКСИЋ

ФУТОШКА КУПУСИЈАДА 
незамислива без Јањана

 » Драгица Лазукић Миловац
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19. Крајишкo вече у Бачкој Тополи
У свечаној сали ресторана Орфеј 5. новем-

бра одржано је 19. Крајишко завичајно 
вече које је организовао Клуб досељених и 
прогнаних лица општине Бачка Топола. 

Окупило се око 180 земљака, који су ово 
вече провели у лијепом дружењу и весељу.

На самом почетку госте су поздравили 
члан Управног одбора Жељко Ћулибрк и пред-
сједник Клуба Миле Павлица.

Међу званицама били су предсједник 
Скупштине општине Бачка Топола Саша Ср-
дић, покрајински делегат у Скупштини Војво-
дине Пеђа Петровић и члан Вијећа општине 
Бачка Топола Милан Јанус.

Захваљујући предсједници Удружења Дал-
мација из Суботице Татјани Вукша, њен при-
јатељ и гост био је Џон Молталво професор 
на мадридском факултету и адвокат Шпани-
је за међународне односе, који гаји велику 
љубав и симпатије према српском народу и 
избјеглицама из Крајине. 

У истом друштву је био Голуб Караман 
предсједник руско-српског пријатељства из 
Суботице, Драган Мишић координатор Бе-

смртног пука за Бачку. Такође, гост је био и 
предсједник Савеза српских удружења Сје-
вернобачког округа Мирослав Каран.

На дружењу су били чланови свих удру-
жења Савеза, поријеклом из Баније, Далма-
ције, Лике, Барање, Славоније, Републике 
Српске, било је и Врбљанаца, а први пут су 
ове године били пријатељи из Врбаса на че-
лу са предсједником Удружења Крајина, Го-
раном Николашем.

Организатори напомињу да их посебно ра-
дује што је ове године било и много младих.

Госте је забављао бенд Авенија, Крајишки 
бећари и Наташа Божић. Организатори су 
приредили и богату томболу, а главна награ-
да била је телевизoр.

Донатори су били локална самоуправа, 
мјесна заједница, Фонд за избјегла лица из 
Новог Сада компанија АИК Бачка Топола. 
Донатор главне награда је ЗУ Банија Суботи-
ца, друге награде Мидмас и директор Мар-
ко Предојевић, трећа награда Ђантар Бачка 
Топола као и многи други.

 ДРАГАНА БОКУН

ФО
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ЈЕ

 АЦ
АН

 » Мијодраг Дунђеровић, Милош Дангубић 
и Никола Тркља

 » Управни одбор Клуба досељених и прогнаних лица општине Бачка Топола

 » Градоначелник Милан Ђурић на штанду Јањана

 » Милица Јанковић, Олгица Вучковић, Мирјана Пожар, Сања Шараба, Ненад Абрамовић, Милан Гаћеша,  
Илија Стојаковић, Јован Чакаревић, Мирослав Кукрика и Боро Перић
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Први скуп мјештана личког села Турјански
Петнаести октобар 2022. године сигур-

но ће многим Турјанчанима, мјешта-
нима овог личког села из некадашње 

општине Врховине (до 1962), односно Оточац 
до трагичне 1991. године и избијања грађан-
ског рата на тлу некадашње заједничке држа-
ве СФР Југославије, остати у трајном сјећању. 
Те су се, наиме, суботе, након протека више 
од 27 година, од збивања која памте по злу 
и несрећи, времену када су били приморани 
да у злочиначкој операцији Хрватске војске и 
полиције – Олуји 1995. године напусте своје 
домове, огњишта и завичај и крену у неизвје-
сност, пут, који се касније претворио у „пут 
без повратка”, по први пут окупили у нашем 
пријестоном граду – Београду.

ДРУШТВЕНЕ МРЕЖЕ ОКУПИЛЕ
НЕКАДАШЊЕ КОМШИЈЕ

Сусрет мјештана овог данас готово испра-
жњег села, заправо идеја о окупљању, расу-
тих не само широм Србије, већ широм сви-
јета, њихових потомака и пријатеља дуго се 
„крчкала”, али се у њеној реализацији увијек 
негдје запињало. Препреке, објективне или 
не, биле су непремостиве. Мјештане је први 
покушао окупити, прије петнаестак година, 
Владимир Скенџић, дипломирани економи-
ста у пензији, како би промовисао Моногра-
фију личког села Турјански, свој публицистич-
ки првијенац, на ком је предано и с пуно ен-
тузијазма радио готово три деценије. Иако до 
тог премијерног сусрета није дошло, млађи 
Турјанчани, вичнији и поткованији инфор-
матичким технологијама, савременим кому-
никацијама и друштвеним мрежама, на челу 
са  Бошком Аралицом, некадашњим учите-
љем Подручне школе Турјански, организа-
цијске јединице Осноне школе Никола Тесла 
из Врховина, почетком марта 2012. године 
оснивају Фејсбук групу Турјански. Својевр-
сни лед и прекид на комшијским везама, ако 
се изузму најуже – родбинске, тиме је разби-
јен. Кренула је, сваким даном све живља ко-
муникација, обновљене су старе и успоста-
вљена „вишом силом” покидана познанства, 
пријатељства... Потреба за информацијама, 
да се види, чује, сазна било каква новост, ви-
јест, па била, нажалост, и тужна и невесела 
из родног краја указивала је не само на пу-
ку знатижељу, већ и дубоку и исконску по-

везаност Турјанчана са својим мјестом, жи-
вотом који им недостаје и за којим, у срцу 
и души, чезну и пате, и не могу да забораве.

Данас ФБ група броји 636 члана и окупља 
људе из бројних земаља, готово свих конти-
нената, мјеста и дестинација у којима су сре-
ћу и нови живот пронашли мјештани Турјан-
ског или њихови потомци. 

90 ПОСТО СТАНОВНИКА МАЊЕ
Од некадашњих 269 становника, према 

попису из 1991, у селу данас, према најно-
вијем попису из 2021, живи њих 26, петна-
ест мушкараца и једанаест жена, углавном 
старије доби. Међутим, реалност је поразни-
ја и суровија, јер су наведене бројке и мање. 
Ни чињеница да се налазе на ободу Нацио-
налног парка Плитвичка језера, не привла-
чи млађе људе да се врате, виде перспекти-
ву живота и опстанка на дједовини, очевини.

Интензивно „онлајн” дружење, размје-
на информација, некако је сама по себи, 
иницирала идеју за оснивањем Завичајног 
удружења Турјанчана у Србији, нестранач-
ког удружења, налик бројним, па и личким, 
која окупљају људе на различитим основама 
и интересима, из одређених простора, реги-
ја, крајева и њиховој формалној регистраци-
ји. Спонтана идеја „примила се”, средином 
2022, код неколицине ентузијаста, Турјан-
чана који живе у нашем главном граду – Бо-
шка Бобе Бракуса, Горана Свилара, Жељке 
Бобић, Данета Машића, Братислава Агбабе, 
Владимира Скенџића, Николе Стојановића, 
Милана Хркаловића... који су у ове активно-
сти укључили и „свог учитеља Бошка”, ко-
ји живи у Српском Милетићу и у тамошњој 
Основној школи Коста Стаменковић у сви-

јет одраслих, свијет образовања и науке уво-
ди неке нове клинце и клинцезе, рођене у 
21. вијеку. Кренули су одлучно у њену реа-
лизацију и стигли до циља. Интензивним ра-
дом – упознавањем, анимирањем и обавје-
штавањем некадашњих житеља Турјанског 
о покренутој акцији да се оснује „Завичајно 
удружење... ”, као и планираном сусрету у 
Београду, у релативно кратком времену, су 
и успјели у свом науму.

ЗАВИЧАЈ У СРЦУ
На премијерном сусрету у новобеоград-

ском ресторану Дрен, окупило се стотињак 
Личана, не само Турјанчана, већ и оних који 
су раније, у потрази за бољим сутра, кренули 
у бијели свијет, али своје родно мјесто и за-
вичај нису никад заборавили, своје познани-
ке, пријатеље... различите доби, укључујући 
и најмлађе. На свеопште задовољство, али и 
изненађење, што су успјели окупити толико 
земљака, волонтери су, као и сви учесници 
истински уживали у вишесатном дружењу, 
атмосфери за памћење.

Посебан, носталгичан и емотиван тон су-
срету је дала топла и искрена порука Милице 
Хркаловић Маленице, која је била спријече-
на да присуствује овом окупљању, а коју је са-
општила њена млађа сестра Анкица Боснић.

– Знај наш драги Турјански да си, ма гдје 
били, у нашим срцима, да те не можемо и 
нећемо заборавити! Чуваш нам наша огњи-
шта, нашу земљу, не даш је никоме, посебно 
онима који не знају наш говор, наше пјесме, 
наш живот! Само ми, ми који смо ту пони-
кли и стасали знамо како се радило и живило 
у Турјанском. Знамо сваки педаљ нашег за-
вичаја и поручујемо да си само наш! И зато 

никада, ни у најтежим тренуцима, немојмо 
заборавити наш Турјански, који нас је ство-
рио и одгојио, а судбина распршила по ци-
јеломе свијету!

Дуготрајан аплауз, уз покоју кришом пу-
штену сузу, који је испратио ове ријечи, на 
најбољи је начин потврдио, иако то поносни 
Крајишници врло ријетко јавно исказују, ко-
лико им недостају њихово село и завичај.

ЗАВИЧАЈНИ КУТАК
Ова порука, као и са посебном пажњом и 

љубављу аранжиран кутак, за који је заслужна 
Жељка Бобић, са карактеристичним предмети-
ма из свакодневног живота Личана, па и Тур-
јанчана – традиционалном личком капом, тор-
бом, преслицом, сепетићем, незаобилазним цо-
кљама... ракијом, шљивовицом Турјанчанком, 
јер их је прибавила „на извору” – Турјанском, 
потакли су и на тренутак оживјели, кроз при-
че које су услиједиле, сјећања на бројне дога-
ђаје, окупљања, обичаје, весеља и тужне тре-
нутке, мање више идиличан, али нимало лак, 
штовише мукотрпан и тежак живот и рад њи-
хов, али и генерација предака да на шкртој зе-
мљи и не баш гостољубивом поднебљу, брдско-
-планинском завичају опстану и просперирају. 
Завичај, који многи од присутних нису били у 
прилици да упознају, нити да упамте, али су 
кроз сјетну причу старијих стекли слику, ко-
ју су похранили, љубоморно чувају и његују у 
својим срцима.

Сусрет и дружење за незаборав, употпу-
њен је забавним дијелом. За добро располо-
жење побринули су се вокални солиста Др-
варчанин Зоран Пећанац и клавијатуриста 
Неша Вукас, са репертоаром у којем су до-
минирале крајишке, личке пјесме. Посебно 
одушевљење и изненађење је Турјанчанима 
приредио њихов Братислав Агбаба, изврсном 
свирком на бисерници и пјесмом.

Утисци које смо понијели са овог друже-
ња више су него позитивни. Организатори-
ма искрене честитке и захвалност за велики 
уложени труд, али и очекивања да до наред-
ног не протекне превише времена, као и да у 
што скоријем времену окончају администра-
тивне послове око регистрације „Завичајног 
удружења...”, јер би се тиме њихове активно-
сти засигурно интензивирале, поспјешиле и 
омасовиле.  ЈОСИП НОВАК

У НОВОМ САДУ ОДРЖАН 3. САБОР МЛАДИХ ХЕРЦЕГОВАЦА
Ни саобраћајни колапс, ни киша која се 

спустила над Српском Атином, није 
спријечила стотине младих људи, да се на 
Рибарском острву у Новом Саду, окупе испод 
барјака Српска Херцеговина. На Трећи Са-
бор омладине Херцеговине и пријатеља, ко-
ји су организовали млади из Удружења Срба 
Херцеговаца и пријатеља у Србији, дошли су 
из свих дијелова Србије и Републике Српске.

Вече је започето извођењем химни Репу-
блике Србије и Републике Српске од стране 
учесника програма,  етно групе Симонида 
из Невесиња и сестара (тројки) Симовић из 
Прибоја. Сара Хамовић, љекарски мантил је 
замијенила народном ношњом и као води-
тељка програма упознала је све присутне са 
садржајем вечери.

Присутне је поздравио предсједник Удру-
жења Божидар Миловић који није крио оду-
шевљење сјајном организацијом, посебно 
истичући хумане активности младих пре-
ко организовања акција добровољног дава-
ња крви и др.

У име Организационог одбора и Комисије 
за рад са младима обратила се Ивана Шипо-
вац прва дама у улози предсједника Комиси-
је. У надахнутом говору Шиповац се посебно 
захвалила онима који су на Сабор дошли из 
Херцеговине истичући на тај начин узајамно 
поштовање и његовање традиције.

Послије званичног обраћања уручено је 
признање Златна повеља за подршку раду 
младих Удружења, компанији MDD GROUP 
који несебично подржавају све активности 
младих. Повељу је примио Драгутин Ђура-
совић иначе активни члан младих.

Пјесмама из Херцеговине представила 
се етно група Симонида из Невесиња ко-
ја се кроз пјесму прошетала невесињским 

селима и Хецеговином. Етно група Симо-
нида из Невесиња постоји од 2017. године 
и настала је из жеље чланова црквеног хо-
ра да се окушају у етно пјесми. Заједно са 
професорицом Јеленом Килибардом у тај 
пројекат су ушли пуни ентузијазма са же-
љом да очувају и сачувају пјесме Невесињ-
ског краја, Херцеговине и свих српских зе-
маља, а бројни успјешни наступи говоре да 
су у томе и успјели.

Сестре – тројке Марица, Марина и Ката-
рина Симовић представиле су се пјесмама 
Расти расти мој зелени боре, Заспо ми је дра-
ги и Да сам извор вода ладна и поред сјајног 
пјевања показале значај одржавања и његова-
ња пријатељстава које домаћини Сабора по-
себно истичу. Иза њих су бројни наступи од 

Космета, Македоније, Србије и Црне Горе, а 
чести су учесници хуманитарних концерата.

Без гусала и ганге незамислив је било ка-
кав скуп Херцеговаца. Своје умијеће на тра-
диционалном инструменту показао је мла-
ди гуслар Милош Лучић, а гангу су изводи-
ли чланови мушке пјевачке групе Удруже-
ња, студенти из Гацка активни чланови свих 
дешавања младих у Удружењу.

У забавном дијелу програма наступио је 
Дејан Шубара и Ивана Несторовић који су 
својим наступом и енергијом држали пун по-
дијум за игру. Пјесмом Сини јарко сунце са 
Косова Сара Хамовић је атмосферу довела до 
усијања онако како само она зна.

У богатом културно-умјетничком про-
граму уживали су подједнако сви присутни 

Херцеговци, потомци Херцеговаца који да-
нас живе у Гајдобри, Клеку, Сечњу, Јарковцу, 
Зрењанину али и Београду, Бачкој Паланци, 
Суботици и наравно Новом Саду. Програм 
су са посебном пажњом пратили бројни на-
ши пријатељи. Својим присуством на Сабору 
скуп су увеличали наши пријатељи, колеге 
са посла, сарадници из Црвеног крста Новог 
Сада и Црвеног крста Војводине. Поред пред-
сједника Миловића, подршку својим прису-
ством пружио је и Видак Тодоровић, члан 
Извршног одбора и стална подршка млади-
ма. Такође, на Сабору је био присутан и чу-
вени хуманиста из Гацка Хрго Вуковић ко-
ји са својим даваоцима из Гацка учествује у 
акцијама давања крви које реализују млади 
у просторијама Удружења.

Вече је имало и хуманитарни карактер 
па је тако на улазу била постављена кутија 
за прикупљање прилога за помоћ у лијече-
њу земљакиње Милане Матковић из Гајдо-
бре. Ова акција биће настављена и у наред-
ном периоду.

Није изостала ни медијска подршка ТВ и 
радио станица, бројних портала. 

Организатори су посебно захвални Раден-
ку Видаковићу редовном даваоцу крви и вла-
снику такси удружења МБР у чијим возили-
ма се мјесец дана рекламирао и Сабор, као 
и акција давања крви. 

Организатори су изразили захвалност Ни-
коли Вучетићу и Новосадском репортеру као 
и Јелени Милићевић и уредништву јутарњег 
програма Радио-телевизије Војводине који 
годинама прате рад овог Удружења. 

Стотине задовољних лица пуни утисака 
напустили су Рибарац, а било је оних који 
су своје мјесто за наредни Сабор већ резер-
висали.  БОЈАН МИЛЕНИЋ

 » Предсједник удружења Божидар Миловић са члановима организационог одбора сабора младих Херцеговаца 
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30 ГОДИНА УДРУЖЕЊА ВАСОЈЕВИЋА У САВИНОМ СЕЛУ КОД ВРБАСА
На Аранђеловдан у Савином Се-

лу код Врбаса одржан је вели-
ки завичајни скуп поводом јуби-
леја 30 година од формирања по-
дружнице Удружења Васојевића у 
Савином Селу код Врбаса. 

Увијек се тежило да се из Ва-
сојевића и Црне Горе крене пре-
ма Србији. Тако је било и прије 
76 година када су се преци мно-
гих од садашњих становника Са-
виног Села населили у ову пито-
му панонску равницу. Тада је до-
шло око 600 породица из Беран-
ског и Андријевичког среза или 
7.000 из цијеле Црне Горе. Иако 
су напустили завичај никад га ни-
су заборавили.

У поздравном говору предсјед-
ник Удружења Васојевића из Сави-
ног Села Вук Дедовић је нагласио 
да су исељеници из Црне Горе до 
данашњих дана сачували своје тра-
диционалне обичаје и да су овакви 
скупови најбоља потврда да се ни-
када нијесу одрекли завичаја сво-
јих предака.

Подсјетио је да су иницијативни 
одбор тада: инж. Мирко Машовић, 
директор П. Д. Милан Куч, Драшко 

Нововић учитељ, Драго Вуканић 
наставник, Милан Вукићевић трго-
вац, Марко Ђукић полицијски слу-
жбеник, Вук Дедовић приватник, 
Мишко Дубак, полицајац, Слобо-
дан Масловарић угоститељ, Васо 
Дујовић пензионер и Радојко Ра-
дивојевић угоститељ.  

– Нашој срећи нема краја, јер 
крсну славу и празник Светог Ар-
хангела Михаила прослављамо за-

једно са гостима и нашом браћом 
из Васојевића. 

У свом обраћању замјеник пред-
сједника Удружења Васојевића из 
Савиног Села адвокат Небојша Пе-
ровић је истакао да је и ово сабра-
ње прилика да потомци врате дуг 
својим прецима.

– Ово је сабор љубави, радости 
и памћења. Овако Васојевићи по-
штују своје претке, водећи уједно 

рачуна о својој будућности и својој 
вјери. Ово је велики скуп не само 
за Савино Село и Васојевиће, него 
и за Србију, Црну Гору и Републику 
Српску – казао је Перовић.

Скуп је поздравио и почасни 
предсједник Удружења Васојеви-
ћа академик проф. др Милија Зе-
чевић, уз жељу да вриједни дома-
ћини у Савином Селу и у наредном 
периоду приређују сличне братске 
свечаности.

Ријечи поздрава упутио је и 
предсједник Општине Беране Ву-
ко Тодоровић, као и и предсјед-
ник општине Андријевица Жељко 
Ћулафић, поручујући да братске 
везе Васојевића не могу прекину-
ти никаве баријере и администра-
тивне границе.

Поздрав је услиједио и од секре-
тара за привреду и туризам у Влади 
Војводине др Ненада Иванишеви-
ћа, док је предсједница Скупштине 
општине Врбас Сања Жигић, изме-
ђу осталог, говорила о знаменитим 
личностима из Васојевића.

– У свим ратовима црногор-
ским, у којима је брањена и одбра-
њена слобода, чојство и јунаштво, 

барјак Васојевића удизао се висо-
ко. Тај барјак вијори и данас на не-
бу јуначке славе – казала је Жигић.

На скупу су говорили и градо-
начелник Суботице Стеван Бакић, 
привредник Душко Бојовић, исто-
ричар и главни и одговорни уред-
ник часописа Глас Холмије Горан 
Киковић, који овом приликом уру-
чио Велике повеље Холмије акаде-
мику проф. др Милији Зечевићу и 
Вуку Дедовићу.

Скуп је поздравио у име ције-
лог Удружења Васојевића генерал у 
пензији др Лука Кастратовић, пред-
сједник Удружења Васојевића док 
је бираним ријечима ову несваки-
дашњу свечаност поздравио пуков-
ник Михаило Зоговић.

У културно-умјетничком про-
граму, ког је водила Марија Барцал, 
наступили су: КУД Коло из Берана, 
пјевачка група Ђурђеви ступови из 
Берана, народни гуслар Ђоко Ко-
привица и пјесници Дарко Јововић 
и Матија Мирковић.

Госте су забављали и естрадни 
умјетници Бранка Шћепановић, 
Милоје Бубања и Андријана Да-
бетић Анчи.

 » Тијана Алексић,замјеник Предсједника Општине Врбас, Јована Вујовић, предсједница  
МЗ Савино Село, Горан Киковић, главни и одговорни уредник Глас Холмије-Беране,  
Сања Жигић, предсједница Скупштине Општине Врбас

ПЛАНДИШТЕ И ОВЕ ГОДИНЕ УГОСТИЛО ИЗВОЂАЧЕ И ЉУБИТЕЉЕ СРПСКЕ КРАЈИШКЕ ИЗВОРНЕ ПЈЕСМЕ

Банијке и Синови Крајине  побједници 
20. фестивала Крајишки бисери
Н а радост и понос Срба са крајишко-

-динарског подручја, али и бројних 
љубитеља изворне крајишке пје-

сме, у Пландишту је одржан Јубиларни 
20. фестивал Крајишки бисери. Фестивал 
је свечано отворила Данијела Ванушић, 
помоћник министра за културно насље-
ђе и дигитализацију. Титулу побједника 
освојила је пјевачка група Синови Краји-
не из Новог Сада.

Сада већ далеке, 2003. године, на првом 
издању фестивала Крајишки бисери у План-
дишту, запјевана је крајишка изворна пјесма, 
чији стихови настављају да се нижу на овој 
престижној сцени већ пуних 20 година. На 
велико задовољство Срба са крајишко-ди-
нарског подручја, али и бројних љубитеља 
нашег традиционалног пјевања, 23. октобра 
2022. године, одржан је Јубиларни 20. фе-
стивал Крајишки бисери.

Дефиле пјевачких група кроз центар 
Пландишта означио је почетак фестивал-
ског дана. Дефиле је завршен изласком гру-
па на главну сцену, гдје је услиједила цере-
монија свечаног отварања. У име организа-
тора, поздравну бесједу одржао је Никола 
Везмар, предсједник Завичајног удружења 
Крајишника Никола Тесла.

Фестивал је отворила Данијела Ванушић, 

помоћник министра за културно насљеђе и 
дигитализацију. 

– Данас сам овдје са вама да заједно поди-
јелимо радост и понос што захваљујући пре-
даном раду Завичајног удружења Крајишни-
ка Никола Тесла наша изворна пјесма траје 
и опстаје, а репрезентативна манифестација 
Крајишки бисери прославља свој јубилеј 20 
година постојања. Пландиште је средиште, 
мјесто окупљања и предане ревности на очу-
вању културног насљеђа и духовности срп-
ског народа из Крајине чији несебични труд 

и љубав нам омогућују да останемо у дослу-
ху са прецима и не заборавимо одакле дола-
зимо – истакла је Ванушић.

Пјевачки програм отпочели су сви уче-
сници заједно пјесмом Нема раја без роднога 
краја, која је химна Фестивала Крајишки би-
сери. Након тога, публика је уживала у такми-
чењу 15 најбољих изворних пјевачких група 
које су прошле предфестивалску селекцију 
и специјалне госте фестивала у ревијалном 
дијелу програма.

Стручну евалуацију пјевачког умијећа ура-

дио је жири у трочланом саставу: Марија Ву-
ковић, етномузиколог и музички уредник на 
радио Београду, Нада Јелић, дипломирани ет-
нолог, са вишегодишњим искуством његовања 
изворне крајишке пјесме и проф. др Димитрије 
Големовић, дугогодишњи шеф катедре за етно-
музикологију на Факултету музичке умјетно-
сти у Београду, коме је и припала част да пред-
сједава овим угледним жиријем.

У категорији женских пјевачких група тре-
ће мјесто освојила је Женска пјевачка гру-
па КУД-а Крајина из Београда. Друго мјесто 
припало је Женској пjевачкој групи Банија 
– Завичајног удружење Банијаца, потомака 
и пријатеља Баније из Београда, а прво мје-
сто освојила је Женска пјевачка група Бани-
ја из Пригревице.

У категорији мушких пјевачких група треће 
мјесто освојила је Мушка пjевачка група Бани-
ја – Завичајно удружење Банијаца, потомака 
и пријатеља Баније из Београда. Друго мјесто 
припало је Мушкој пјевачкој етно групи Ба-
нијци из Батајнице, а прво мјесто освојила је 
пјевачка група Синови Крајине из Новог Сада.

Као група са највише освојених бодова у 
обје категорије, пјевачка група Синови Кра-
јине из Новог Сада освојила је и ласкаву ти-
тулу побједника Јубиларног 20. фестивала 
Крајишки бисери.  ЗУ НИКОЛА ТЕСЛА

УЧЕСНИЦИ
МПГ  КУД Марија Бурсаћ – Банатско Велико Село
ЖПГ Вретено  – КУД Илија Прерадовић – Бан. Карађорђево
Крајишка група Перућићани – КУД Славко Гајин – Војка
ЖПГ Етна – КУД Царза – Апатин
ЖПГ Банија – Завичајно удружење Банијаца, потомака и пријатеља 
Баније – Београд
ЖПГ КУД Ћирило и Методије – Бусије
МПГ Ороз – КУД Царза – Апатин
ЖПГ Банија – Пригревица
ЖПГ Банија – Завичајно удружење Банијаца, потомака и пријатеља 
Баније – Београд
ЖПГ Милојке – Фолклорни ансамбл Дукат – Стара Пазова
Пјевачка група ЗУ ЋИРО Личка Калдрма – Дрвар – Батајница
ЖПГ КУД Крајина – Београд
МПГ Банијци – Батајница
ЖПГ Академског друштва за његовање музикe Гусле – Кикинда
Пјевачка група Синови Крајине – КУД Будисава – Нови Сад 

ГОСТИ У РЕВИЈАЛНОМ ПРОГРАМУ:
Млађа и старија група ФА КУД Младост – Велика Греда
ФА КУД Крајина – Београд
гуслар Миодраг Спремо
Изворна пјевачка група Сретењске зоре – Раниловић » Пјевачка група Синови Крајине - КУД Будисава – Нови Сад са Данијелом Ванушић и Николом Везмаром 

 » Женска пјевачка група Банија са Данијелом Ванушић и Николом Везмаром 
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ПОЗНАТИ БАНИЈСКИ КЊИЖЕВНИК  
НИКОЛА КОРИЦА ОТИШАО У ВЈЕЧНОСТ

Све Банијце и Крајишнике је рас-
тужила вијест да је, изненада у 
76. години, преминуо познати ба-
нијски и крајишки књижевник 
Никола Корица. Никола Корица 
Млађи, рођен је 1946. у Малом 
Градцу, општина Глина (Банија).
Син Николе, учитеља и мајке Ка-
те, домаћице. Основну школу по-
хађао у Шушњару и Јабуковцу, потом завршио Учитељ-
ску школу у Петрињи (1965). Уписао Вишу педагошку 
школу у Ужицу и на крају, уз рад студирао и дипломи-
рао на Филозофском факултету у Загребу и стекао зва-
ње професора хрватско-српског језика и књижевно-
сти. Радио као учитељ у школи Брезне (Прибој), убр-
зо се враћа на Банију и у потрази за сталним запо-
слењем мијења више школа (Јабуковац, Пастуша, В. 
Градац, Класнић…).
Када је отац отишао у пензију, замјењује га у школи у 
Шушњару, а потом ради у Грабовцу и Д. Бачуги. Након 
отварања Спомен-дома постаје кустос поставке, а во-
ди и Народну библиотеку. Уочи рата постао је директор 
Спомен-дома. Писањем се бави од ученичких дана. Пр-
ве пјесме објављене су му у Народној армији за вријеме 
служења војног рока у Ријеци.
Објавио је књиге пјесама: Испод кора непокора (1994), Сан 
о вјетру (1996), поема Ђе ћемо сад (1996. и 1997. и допу-
њена издања 2001. и 2008), Преко девет каменова (1997), 
П(р)озвани па прогнани (с оцем Николом) и Изабране п(ј)
есме (2013). Уређивао стручне часописе и књиге поезије.
Прије рата (1991), тако и за вријеме трајања РСК био је 
један од носилаца културних активности у Глини. У Спо-
мен-дому организирао је бројне културне манифеста-
ције. Један је од оснивача и чланова СКД Саво Мркаљ.
За вријеме рата радио је као новинар у уредништву Кра-
јишких листова Нова ријеч, Српски глас, Нова просвје-
та (уредник) и Отаџбина. У избјеглиштву се запослио у 
просвјети у ОШ М. Хаџић у Војки гдје је радио до пензи-
онисања. Наставио је са својим културним и друштве-
ним радом. Уређивао је Српски глас.
Један је од иницијатора и оснивача Завичајног удру-
жења Банијаца у Београду (2007), и члан првог управ-
ног одбора.
За свој рад примио је књижевну награду Браћа Мицић 
(2013) за поему Ђе ћемо сад и поезију, награду Сава Мр-
каљ – слово (2014) за животно дјело, те двије међународ-
не награде – награду Крајинска грамата за животно дје-
ло на пољу културе и традиције српског народа (2015) и 
престижну награду Академије Иво Андрић за укупни до-
принос у српској књижевности и култури (2016).
На конкурсу за Витезову награду, Витезова диплома му је 
додјељена за несебичан и драгоцjен допринос уљепша-
вању свијета дјетета два пута (12. 5. 2004. и 12. 5. 2010).
Живио је у Крњешевцима, гдје је и сахрањен 17. но-
вембра 2022. године.
 
 
У ВЈЕЧНОСТ СЕ ПРЕСЕЛИО ДУБРОВАЧКИ 
АДВОКАТ МИЉЕНКО РЕЉИЋ, ЈЕДАН ОД 
ПОСЉЕДЊИХ СРБА РИМОКАТОЛИКА

Миљенко Рељић, један од најпо-
знатијих дубровачких адвоката, 
преминуо је у далекој Аустрали-
ји у 100-тој години живота.  У ову   
земљу се са сином и супругом до-
селио августа 1991. године као по-
литички емигрант, пише portal-
forum.rs
Старији Дубровчани још памте 
ситног човјека који са великом 
торбом у рукама свакодневно убрзано корача од своје 
куће на Порпорели до суда, гдје је четрдесетак година 
заступао многе суграђане.
Занимљиво је да је припадао посљедњој генерацији ду-
бровачких госпара који су се изјашњавали Србима ка-
толичке вјере. Био је унук доктора правних наука, инду-
стријалца,  угледног добротвора и једног од најпознати-
јих и најбогатијих Дубровчана Мата Грацића.
Када је дошло до промјене власти у Дубровнику 1990. 
године, нашао се међу првим жртвама прогона. Наиме, 
адвокат Рељић је као предсједник легитимне ЈСДС (Ју-
гословенске самосталне демократске странке) дјеловао 
против разбијања Југославије.
 Био је гост на оснивачкој скупштини СДС у Требињу гдје 
је одржао говор, који је изазвао различита тумачења и 
реакције у Дубровнику.
Послије озбиљних пријетњи затражио је и добио по-
литички азил у Аустралији. Из родног града је заувијек 
отишао августа 1991. године.
Био је врстан познавалац и свједок дубровачке исто-
рије. Кроз свој дуги живот упознао је многе великане, 
а посебно је истицао чињеницу да је његов ноно (дјед) 
Мато Грацић пријатељевао с највећим дубровачким 
драматургом Ивом Војновићем. Најстарији дубровачки 
адвокат оставио је за собом сина, кћер, унука и унуку.

НА БАНИЈИ САХРАЊЕН БРАНКО ТЕПИЋ,  
ДЈЕЧАК ИЗ НОСИЉКЕ „МАЈКЕ КНЕЖОПОЉКЕ”
У селу Мала Паукова, оп-

штина Суња, на Бани-
ји сахрањен је Бранко Те-
пић (81), дјечак из носиљ-
ке „мајке Кнежопољке” са 
чувене фотографије  Жор-
жа Скригина, која је наста-
ла 1944. године у Кнежици 
код Козарске Дубице.

Сажетак Бранковог живо-
та могао се чути на опелу ко-
ји је служио парох петрињ-
ски, отац Саша Умићевић.

– Након свих животних 
голгота и странствовања у 
овом свијету, због чега је се-
бе често називао „вјечитом 
избјеглицом”, у 81. години 
живота преселио се у наруч-
је Аврамово. Царство ти Не-
беско, брате наш.

Чувена фотографија која 
је постала симбол антифа-
шистичке борбе и херојства 
народа Козаре и Поткозарја 
настала је тако што је рат-
ни репортер Жорж Скригин 
срео напаћену Милицу Те-

пић из дубичког Комленца, 
која је бјежећи од усташа и 
осталих фашиста, спасавала 
своју нејач.

Кријући се у шуми, бјеже-
ћи од покоља и логора, на ле-
ђима је носила двогодишњег 
сина Бранка, а за руку води-
ла двије године старију кћер-
ку Драгицу.

Бранко, дјечак из носиљ-
ке, рођен је у септембру 
1942. године, одмах послије 

козарске офанзиве.  Име је 
добио по оцу народном хе-
роју Бранку Тепићу који није 
дочекао његово рођење. За-
једно са другим устаницима 
окупатор га је ухватио и обје-
сио у Босанској Дубици. Зато 
је његова мајка Милица би-
ла судбински предодређена 
да читав рат проведе са дје-
цом у збјегу. 

Својевремено је у испови-
јести за београдски лист Блиц 
Бранко испричао да је током 
тих лутања наишла на ратног 
репортера Жоржа Скригина.

– Жорж ју је фотографи-
сао трипут, из различитих 
углова. Питао је онда куда 
ће, а она му је, како ми је ре-
кла, одговорила: „Да ми ни-
је ово двоје – знам куда бих, 
овако не знам шта ћу” – при-
чао је Бранко за Блиц.

Том приликом се присје-
тио да се рата не сјећа, али 
да се добро сјећа да је након 

рата бјежао кад год би угле-
дао неку униформу.  

– Бјежао сам као дивља 
звијер – причао је Бранко.

Мајка Милица се с дје-
цом вратила на кућно згари-
ште у село Комленац, гдjе су 
она, Бранко и Драгица на-
ставили да живе. Само че-
тири године касније Мили-
ца умире, а Бранко и Дра-
гица прелазе да живе код 
ујака у оближњем селу Јо-
шику. У Босанској Дубици, 
Бранко и Драгица су завр-
шили ниже разреде школе. 
Бранко се потом школује у 
Петрињи, па одлази у једно 
село у Банији, гдје је радио 
као наставник у школи. Ту 
се и оженио Миљом, васпи-
тачицом у вртићу. Живот 
га је потом одвео у Сисак, 
гдје је живио са супругом и 
троје дjеце – сином Предра-
гом и близанцима Ненадом 
и Биљаном. Његова сестра 
Драгица се удала, а умрла 
је 1983. године.

Фама о Скригиновој фо-
тографији и даље је трајала, 
али се сусрет ратног репор-
тера и дјечака из носиљке ни-
када није догодио.

По Бранковом свједоче-
њу тај сусрет је био планиран 
1974. у Београду на окупља-
њу преживјелих из рата у хо-
телу Метропол, али је Скри-
гин у посљедњем тренутку 
телефонирао и јавио да не 
може доћи. 

ЦИЈЕЛИ ЖИВОТ У ИЗБЈЕГЛИШТВУ 

Током радног вијека Бранко је направио викендицу у селу 
Велика Градуса, недалеко од Сиска. Та кућица му је сплетом 
околности добродошла да се 1991. године повуче из Сиска. 
– Када је 1995. опет запуцало, побјегли смо од Олује у 
Босанску Градишку. Осам година касније вратили смо се, 
али у Градусу, никад више у Сисак. Тај лијепи стан од 75 
квадрата неко нам је отео. На крају, испада да ми је читав 
живот прошао у избјеглиштву. Али, срећан сам: кад видим 
шта имам, шта остављам – прије свега дјецу и пет унука – 
а у каквим сам временима живио. Никоме нисам на терету, 
живим мирно, и послије свега – осјећам се као побједник.
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ОПРОШТАЈ ОД ВЕЛИКОГ РАЈКА ПЕТРОВА НОГА (1945–2022)

Одлазак пјесника чија је 
поезија била у знаку крста
Српски род је задесио 

још један велики не-
надокнадиви губитак. 

У вјечност се преселио један 
од највећих српских пјесни-
ка Рајко Петров Ного.

Рођен је 13. маја 1945. у 
селу Борија, Калиновик, учи-
тељску школу завршио је у 
Сарајеву, а студије југосло-
венске књижевности на Фи-
лозофском факултету, тако-
ђе у Сарајеву. Постдиплом-
ске студије похађао је у Бео-
граду, гдје је 1977. на Фило-
лошком факултету у Београ-
ду одбранио магистарски рад 
Сонети и поеме Скендера Ку-
леновића. Био је уредник ча-
сописа Лица (1967–1968), се-
кретар Удружења књижевни-

ка БиХ (1970–1972), уредник 
у Издавачкој кући Веселин 
Маслеша (1972–1982).

Од 1982. живио је у Бео-
граду, гдје је до 2000. радио 
као уредник у издавачкој ку-
ћи БИГЗ, а затим као преда-
вач књижевности на Фило-
зофском факултету у Срп-
ском (Источном) Сарајеву (на 
Палама). За дописног члана 
Академије наука и умјетности 
Републике Српске изабран је 
1997, а за редовног 2004. Био 
је члан Удружења књижевни-
ка Србије. 

Управни одбор Удруже-
ња књижевника Србије 2012. 
предложио га је за дописног 
члана Српске академије на-
ука и уметности.

 Био је члан првог сази-
ва Сената Републике Српске 
од 1997, а поново је изабран 
2009. године.

Често је говорио да му је 
ћирилица и више од иден-
титета.

У Требињу је истицано да 
је управо Ного један од оних 
пјесника који се заложио за 
испуњење тестамента Јована 
Дучића и његовог постхумног 
повратка у Херцеговину. 

Сахрањен је у породич-
ној гробници на београдском 
Новом гробљу. 

У присуству породице, 
многобројних поштовалаца 
и пријатеља опело је испред 
гробљанске Цркве Светог Ни-
коле служио митрополит цр-
ногорско-приморски Јоани-
кије уз саслужење свештен-
ства Митрополије београд-
ско-карловачке, али и све-
штеника из Републике Срп-
ске и Црне Горе.

– Његова поезија и њего-
во дјело је у знаку крста. Не-
гдје је, колико памтим, запи-
сао да су у крсту сабрана сва 
слова и све ријечи од искони. 
Био је, дакле, човјек честит, 
човјек вјере, човјек прави и 
истински хришћанин, пра-
ви Србин, Рашовић од ста-
рине. Носио је у своме срцу 
косовски бол. Али је пропје-
вао и из те његове ране на-
стала је сјајна поезија, пуна 
значења, пуна дубине, пуна 
осјећања, пуна дубоких ми-
сли – рекао је митрополит 
Јоаникије. 

САУЧЕШЋЕ ПРЕДСЈЕДНИКА СРБИЈЕ

Предсједник Србије Александар Вучић упутио је саучешће 
у коме се између осталога, наводи да је Петров Ного, 
„потекао са крша који памти најкрвавији период наше 
историје у 20. вијеку, тај исконски набој српског пркоса 
и опстанка на јединствен начин преточио у бројне 
књижевне форме”. 
– Наш народ западно од Дрине, од Крајине до Републике 
Српске, увијек је имао највећу подршку у Ноговом стиху и 
ријечи. Његова перцепција стварности као одраза никада 
зацијељених рана прошлости, вјерно је одсликавала 
наш етос и карактер, идеале и националне заносе, сву 
дубину патње и праштања, али и уздизање након падова и 
разочарања, пораза и бола. И управо је тај епски набој, тако 
моћан у његовом пјесничком изразу, био подстрек нашем 
народу у најтежим тренуцима, којих је било тако много у 
савременој историји.



СРПСКО КОЛО НОВЕМБАР 2022. 

ЛИНТА И ДЕЛЕГАЦИЈА ПРОГНАНИЧКИХ ПОРОДИЦА НА САСТАНКУ КОД ГРАДОНАЧЕЛНИЦЕ СРЕМСКЕ МИТРОВИЦЕ

Омогућити откуп станова и 
санирати зграде  прогнаничким 
породицама у С. Митровици
Градоначелница Срем-

ске Митровице Светла-
на Миловановић са сво-

јим сарадницима примила је 
у понедјељак 31. октобра, на 
молбу народног посланика 
Миодрага Линте, делегацију 
породица из реда прогнаних 
лица и домаћег становништва 
који живе у зградама које се 
налазе улици Марсилијева 20 
Б и 20 В–Г. У делегацији ста-
нара били су Гордана Косано-
вић, Мирослава Божић, Ве-
сна Јованић и Жељка Драго-
вић (Марсилијева 20 Б), као и 
Милева Груборовић, Милена 
Стојановић и Биљана Гњатић 
(Марсилијева 20 Г–В).

Састанку су присуствова-
ли предсједник Скупштине 
Сремска Митровица Влади-
мир Павловић, начелник за 
социјалну заштиту и зашти-
ту животне средине Дражен 
Риђошић, повјереник за из-
бјеглице Сузана Недељковић 
и народни посланик Миодраг 
Линта. У питању су породи-
це које живе у становима у 
оквиру програма социјал-
ног становања у заштиће-
ним условима. Делегација 
породица и Миодраг Линта 
упознали су госпођу Мило-
вановић и њене сараднике са 
кључним проблемима стана-
ра који живе у двије горе на-
ведене зграде.

Прва зграда у улици Мар-
силијева 20 Б је усељена 
2010. године и има 34 ста-
на. У згради живе, 21 прогна-
ничка породица из Хрватске 
и Федерације БиХ, три про-
гнаничке породице са Косо-
ва и Метохије и осам поро-

дица из локалне заједнице, а 
два стана су празна због смр-
ти корисника.  Породице се 
суочавају са двије групе про-
блема: прво, немају право от-
купа станова; друго, постоје 
бројни недостаци у згради 
(прокишњава кров на првој 
ламели, велика влажност у 
становима у приземљу, лош 
квалитет прозора, ходници и 
заједничка просторија нису 
окречени од усељења,  није 
урађен прилаз за инвалиде, 
улазна врата у ламели два 
нису исправна готово од усе-
љења и др.)

Друга зграда је усељена 
2018. године и има 40 стано-
ва у којима, у највећој мјери, 
живе прогнаничке породице 
са подручја Хрватске и Феде-
рације БиХ. Прогнаничке по-
родице се, такође,  суочавају 
са двије групе проблема: пр-
во, немају право откупа; дру-
го, постоје такође, бројни не-
достаци у згради (прокишња-
ва кров у ламели В, лош ква-
литет прозора, лоше гријање 
на доњем спрату, зграда није 

уведена као стамбена једини-
ца и др.).

Градоначелница Милова-
новић је показала разумије-
вање и добру вољу да прогна-
ничке породице добију пра-
во откупа и постану власни-
ци станова по Закону о избје-
глицама, као и да се санира-
ју актуелни проблеми везано 
за зграде.

На састанку је договорено 
да Град Сремска Митровица, 
у што краћем временском ро-
ку, пошаље стручну комисију 
која ће имати задатак да утвр-
ди недостатке у обје зграде и 
предложи конкретне мјере и 
потребна финансијска сред-
ства за рјешавање утврђених 
проблема у обје зграде. Лин-
та је замолио градоначелни-
цу Миловановић да се потреб-
на средства за санацију обје 
зграде предвиде у Буџету за 
2023. годину који ће да усвоји 
градска Скупштина у децем-
бру ове године.

Договорено је такође да 
градоначелница Светлана 
Миловановић путем писма 

подршке званично подржи 
иницијативу народног посла-
ника Миодрага Линте да Вла-
да усвоји закључак којим ће 
око 400 прогнаничких поро-
дица које живе у заштићеним 
условима у више од 20 општи-
на и градова коначно добити 
право откупа својих станова 
по Закону о избјеглицама. 

Линта ће писмо подршке, 
такође, тражити и од других 
градоначелника и предсјед-
ника општина у којима живе 
прогнаничке породице које 
су добиле станове кроз про-
грам социјалног становања у 
заштићеним условима. Ради 
се о великој неправди и дис-
криминацији према једном 
дијелу прогнаничких породи-
ца јер немају право да поста-
ну власници станова у којима 
живе дуги низ година. Поред 
тога, Линта је рекао да ће тра-
жити да право откупа добију и 
породице из реда домаћег ста-
новништва јер живе заједно 
у зградама са прогнаничким 
породицима и дијеле с њи-
ма исте проблеме и судбину.

АПЕЛ ЛИНТЕ ВЛАДИ: 52 ПОРОДИЦЕ РВИ  
И ПОГИНУЛИХ БОРАЦА ИЗ КАМЕНДИНА ДА  
ОТКУПЕ СТАНОВЕ ПО ЗАКОНУ О ИЗБЈЕГЛИЦАМА

 » Народни посланик 
Миодраг Линта се 14. 
новембра писмено 
обратио премијерки Ани 
Брнабић

Обратиле су ми се 52 породице рат-
них војних инвалида (РВИ) и поро-

дица погинулих бораца из ратова деве-
десетих година прошлог вијека који су 

добили станове од стране Града Бео-
града и у њих се уселили 2020. године 
у насељу Камендин 2, ул. Душана Ма-
ђарчића Корчагина од броја 2 до броја 
20, у Земун Пољу.

Сви они су разочарани и огорчени 
што немају исте услове откупа које има-
ју све друге прогнаничке породице са 
подручја Хрватске и Федерације БиХ 
по Закону о избјеглицама. Ради се, та-
кође, о прогнаним лицима са подручја 
Хрватске и Федерације БиХ. У питању 

је велика неправда и дискриминација 
према највећим жртвама ратова деве-
десетих година прошлог вијека на про-
стору бивше Југославије. 

Желим да Вас замолим да Влада до-
несе Закључак или Уредбу којима би 
наведене породице биле изједначене 
са већином прогнаничких породица са 
којима станују у истим зградама, а која 
имају право откупа станова по Закону о 
избјеглицама. У прилогу шаљем списак 
52 породице РВИ и погинулих бораца.

Борба да 80 породица 
у Обреновцу постану 
власници станова
Предсједник Савеза Срба 

из региона и народни по-
сланик Миодраг Линта поно-
во је разговарао 24. новем-
бра 2022. године са замјени-
ком Државног правобрани-
оца Миленом Бабић. Госпо-
ђа Бабић је рекла да је При-
вредни суд у Београду одр-
жао 16. новембра припремну 
расправу за утврђивање пра-
ва својине Републике Срби-
је на стамбеним јединицама 
у насељу Сава у Обреновцу. 
Привредни суд ће главну ра-
справу одржати 1. фебруара 
сљедеће године на којој би 
требало да се донесе одлука 
којом се утврђује право сво-
јине Републике Србије и пра-
во коришћења Комесаријата 
за избјеглице и миграције над 
стамбеним јединицама у на-
сељу Сава.

 Објава Одлуке од стране 
Привредног суда се очеку-
је, према госпођи Бабић, то-
ком марта сљедеће године. 
Када суд објави Одлуку по-
креће се поступак озакоње-
ња стамбених јединица. На-
кон завршетка озакоњења на-
ведене стамбене јединице ће 
бити уписане као јавна своји-
на Републике Србије у ката-
стру непокретности с правом 
коришћења од стране Коме-
саријата за избјеглице и ми-
грације. Након тога се стиче 
услов да Комесаријат крене у 
потписивање уговора о купо-
продаји са станарима.

Подсјећамо да се Миодраг 
Линта још 16. јула 2019. го-

дине обратио дописом пре-
мијерки Ани Брнабић у име 
80 прогнаничких породица 
из насеља Сава јер нису мо-
гли да откупе стамбене једи-
нице због неријешеног имо-
винско-правног статуса стам-
бених јединица. 

На основу Линтиног до-
писа одржан је 29. новембра 
2019. године састанак у Репу-
бличкој дирекцији за имови-
ну. Државно правобранила-
штво је предложило да се пи-
тање утврђивања права сво-
јине Републике Србије рије-
ши кроз судски поступак. На 
овај начин би се превазишао 
кључан проблем јер тадашња 
Влада 1997. године није усво-
јила Закључак којим би се да-
ла сагласност за прибављање 
стамбених јединица у насељу 
Сава у својину Републике Ср-
бије. То пише у одговору ше-
фа кабинета премијерке Бр-
набић Милоша Поповића од 
31. јануара 2020. године на 
Линтин допис.

Линта је, послије одгово-
ра господина Поповића, звао 
кабинет премијерке Брнабић 
тражећи да Влада што прије 
донесе Закључак и да се по-
крене судски поступак. Вла-
да Србије је коначно усвоји-
ла закључак 20. јануара 2022. 
године и послала га Држав-
ном правобранилаштву с ци-
љем да се покрене судски по-
ступак за утврђивање права 
својине Републике Србије на 
стамбеним јединицама у на-
сељу Сава.

Молба Комесаријату да 16 прогнаничких 
породица добије материјал у Сремској Митровици

Поштована госпођо Станисављевић,
Обратило ми се 16 прогнаничких по-

родица из Сремске Митровице које већ 
двије године чекају да добију грађевински 
материјал. Наведене породице су оправ-
дано огорчене и незадовољне јер су треба-
ле да добију материјал преко Града Срем-
ска Митровица док је 28 прогнаничких 
породица већ добило материјал преко 
Јединице за управљање пројектима (ЈУП).

Повјереница за избјеглице у Срем-
ској Митровици Сузана Недељковић 
је прије два мјесеца послала допис Ко-

месаријату гдје је обавијестила Коме-
саријат да је Град Сремска Митровица 
по други пут безуспјешно завршио јав-
ну набавку за грађевински материјал 
јер није било пристиглих пријава пону-
ђача. Понуђачи се нису пријавили због 
разлике у процијењеној вриједности, 
јер се ради о Уговору из 2020. године, 
а цијене материјала су знатно порасле 
у посљедње двије године.

Град Сремска Митровица је спреман 
да обезбиједи сопствена средства те по-
већа процијењену вриједност матери-

јала и тако успјешно оконча пројекат. 
Оно што они траже је да добију дозволу 
Комесаријата да потпишу анекс угово-
ра са промијењеним износом средста-
ва, односно учешћем Града.

Желим да Вас замолим да у што кра-
ћем року позитивно одговорите на за-
хтјев Града Сремске Митровице и да 16 
прогнаничких породица коначно добије 
материјал након двије године агоније..

ПРЕДСЈЕДНИК САВЕЗА СРБА ИЗ РЕГИОНА 
И НАРОДНИ ПОСЛАНИК  

МИОДРАГ ЛИНТА

ПРЕДСЈЕДНИК ОПШТИНЕ ПАРАЋИН ДА РИЈЕШИ 
ПРОБЛЕМЕ 20 ПРОГНАНИЧКИХ ПОРОДИЦА

Поштовани господине Милићевићу,
Обратило ми се 12 прогнаничких породи-
ца које станују у стамбеној згради која се 
налази у улици Норвешка бр. 1. Претпо-
стављам да Вам је познат њихов проблем 
са којим се сусрећу од усељења 2019. го-
дине. У згради станује 20 прогнаничких 
породица са простора Хрватске и Феде-
рације БиХ који имају низ потешкоћа у 
вези са становањем у наведеном објекту.
Наводим неке од њих: прокишњавање кро-
ва, влажење зидова у становима и електро инсталација. Код 
обилних падавина долази до плављења зграде и уласка воде у 
подрумске просторије и станове у приземљу, као и отежаног при-
ступа и уласка у зграду. На згради пуцају носећи зидови, цури во-
да кроз прозоре због лоше столарије. Од прекомјерне влаге се 
подижу подови и отпада керамика у санитарним просторијама. 
Постоји и низ других проблема и пропуста у градњи.
Желим да Вас замолим да у што краћем временском року пре-
дузмете конкретне мјере на санацији зграде односно на от-
клањању горе наведених проблема и недостатака. У прилогу 
Вам шаљем списак станара који су ми се обратили за помоћ.

С ПОШТОВАЊЕМ, 
ПРЕДСЈЕДНИК САВЕЗА СРБА ИЗ РЕГИОНА И 

НАРОДНИ ПОСЛАНИК 
МИОДРАГ ЛИНТА

 » Чека се одлука Привредног суда
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ЛИСТ САВЕЗА СРБА ИЗ РЕГИОНА (посјетите и наш сајт www. ssr. org. rs)

Предсједник Савеза Ср-
ба из региона Мио-
драг Линта најоштри-

је осуђује бруталне увреде 
и пријетње голману Канаде 
и капитену Црвене звезде од 
стране хрватских навијача на 
Свјетском првенству у Ката-
ру, посебно током фудбалске 
утакмице Канада – Хрватска, 
али и вишемјесечне срам-
не и примитивне комента-
ре на порталима и друштве-
ним мрежама. Главни ра-
злог жестоких и примитив-
них напада на Милана Борја-
на јесте што се поноси својим 
мјестом рођења тј. Книном 

и што се дичи да је рођен у 
Републици Српској Крајини 
и да је Крајишник.

Линта је увјерен да Ми-
лан Борјан, Крајишници и 
читав српски народ ника-

да неће прихватити безоч-
не и врхунске лажи хрватске 
политичке и интелектуалне 
елите да су Срби агресори и 
злочинци, а Хрвати ослобо-
диоци и жртве, као и да је 
злочиначка акција Олуја то-
боже била праведна и осло-
бодилачка акција. Крајишки 
Срби нису могли да изврше 
агресију на своје куће, ста-
нове, дворишта, њиве, лива-
де, шуме, воћњаке, виногра-
де, маслињаке… У питању је 
један од низа доказа који по-
тврђује да се хрватско дру-
штво није суочило са својом 
мрачном прошлошћу.

Србија да подигне оптужнице против одговорних 
за ликвидацију Срба у злочиначкој акцији Откос
Позивам Тужилаштво за 

ратне злочине Србије да 
отвори истрагу и подигне 
оптужнице против одговор-
них за ликвидацију Срба на 
подручју источне Билогоре 
прије, током и послије зло-
чиначке акције хрватске па-
равојске Откос – поручио је 
предсједник Савеза Срба из 
региона Миодраг Линта. Ту-
жилаштво за ратне злочине 
у Београду има законску и 
цивилизацијску обавезу да 
процесуира бројне и плани-
ране злочине над нашим на-
родом. То је један од начина 
да се оповргне брутална лаж 
и измишљотина да су Срби 
агресори и злочинци, а Хр-
вати ослободиоци и жртве.

Линта истиче да се данас 
навршила 31 година када 
су хрватске паравојне снаге 
започеле злочиначку акцију 
Откос с циљем протјерива-
ња или ликвидације српског 
народа у источној Билого-
ри. То је подручје које се на-

лази у троуглу између Бје-
ловара, Дарувара и Вирови-
тице и обухвата већим дије-
лом општину Грубишно По-
ље. Кампања застрашивања 
и терора Срба на подручју 
источне Билогоре започела 
је још у прољеће 1991. годи-
не и до 31. октобра 1991. го-
дине убијено је најмање 17 
Срба. Прије и током злочи-
начке акције Откос страдао 
је 41 цивил и 23 припадника 
Територијалне одбране Гру-
бишно Поље. Још се трага за 

посмртним остацима 15 ли-
ца. Протјерано је око 4.000 
Срба из 23 билогорска села 
и дио из још 15 насеља која 
су у великој већини била на-
сељена Србима.

Готово сви цивили су бру-
тално ликвидирани хладним 
или ватреним оружјем на-
кон монструозног мучења, 
а један дио је спаљен посли-
jе извршеног злочина. Међу 
страдалим воjницима и ци-
вилима осим Срба, било је 
и Хрвата, Мађара и осталих 

пориjеклом из мjешовитих 
бракова. Послиjе завршетка 
Откоса преостали Срби су 
убијени, а затим је почело 
планско пљачкање, паљење 
и минирање српских кућа и 
православних цркава у Рас-
товцу и Доњоj Рашеници ко-
је су саграђене крајем 17. и 
почетком 18. вијека.

За злочине у источној Би-
логори одговарао је једино 
Вељко Марић кога је Вијеће 
за ратне злочине у Београду 
осудило на 12 година затво-
ра због убиства једног српског 
цивила. Српско Тужилаштво је 
отворило истрагу против Ма-
рића за ликвидацију још дво-
јице Срба и мучење једног срп-
ског цивила. Нажалост, Марић 
је у јуну 2015. године изручен 
Хрватској на издржавање ка-
зне гдје има статус хероја због 
суђења у Србији. Хрватска ни-
је наставила кривични посту-
пак против Марића за убиство 
још двојице Срба већ га је пу-
стила на условну слободу.

Нова Влада да покрене разговор са  
Хрватском и БиХ о правима прогнаних Срба
Предсједник Савеза Срба из регио-

на Миодраг Линта тражи да нова 
Влада покрене разговор са Хрватском и 
Босном и Херцеговином о уништеној и 
отетој имовини, отетим стеченим пра-
вима и бројним другим проблемима 
протјераних Срба и других оштећених 
грађана. Темељ дијалога треба да буде 
Анекс Г Бечког споразума о сукцесији 
под називом Приватна својина и сте-
чена права. У њему јасно стоји да свим 
грађанима и правним лицима морају 
бити заштићена и враћена права која 
су имали на дан 31. 12. 1990. године, а 
сви уговори склопљени под притисци-
ма и пријетњама морају бити прогла-
шени ништавним.

Бечки споразум о сукцесији је ме-
ђудржавни споразум који је потписан 
2001. године. Потврђен је у парламен-
тима држава насљедница бивше Југо-
славије и према Уставу Хрватске, Босне 
и Херцеговине и међународном праву 
има јачу правну снагу од домаћих зако-
на. Од ступања на снагу Бечког спора-
зума о сукцесији јуна 2004. године Хр-

ватска систематски одбија да спроведе 
у пракси Анекс „Г” и Анекс „Е” под на-
зивом Пензије.

Хрватска опструише повратак 40.000 
отетих станарских права, одбија да ис-
плати заостале и неисплаћене пензије за 
50.000 пензионера и њихових насљедни-
ка, да врати више од 800.000 катастар-
ских парцела пољопривредног земљи-
шта које је отето или узурпирано, да ис-
плати накнаду штете за више од 10.000 
српских кућа и локала које су срушене 
у терористичким акцијама у стотина-
ма хрватских градова и мјеста гдје ни-

је било ратних дејстава, да врати отете 
српске куће и локале на основу фалси-
фикованих пуномоћи и купопродајних 
уговора, да призна комплетан радни 
стаж прогнаним Србима прије почетка 
рата и током РСК, да исплати динарску 
и девизну штедњу, да исплати дионице 
прогнаним Србима који су искључени 
из процеса приватизације и др.

У Федерацији БиХ постоје бројни 
примјери отимачине пољопривредног 
земљишта, станова, локала и друге имо-
вине, као и незаконите сјече шумског 
богатства. Такође, на српским ливада-
ма без одобрења власника Бошњаци до-
воде стоку. Срушене и попаљене српске 
куће и даље у великом броју нису об-
новљене. Скрнављење српских цркава, 
гробаља и спомен-обиљежја постали су 
уобичајене и честе појаве. Српска дје-
ца у Гламочу и другим мјестима не мо-
гу да уче ћирилицу. Поред тога, посто-
је бројни случајеви застрашивања Срба 
путем пријетњи, оптужби да су агресо-
ри, физичких напада и низ других кр-
шења људских права.

©
 TW

ITT
ER

/SA
MS

TR
EE

TW
RIT

ES

ФО
ТО

: А
РХ

ИВ
А В

ЕЧ
ЕР

ЊЕ
 НО

ВО
СТ

И
ФА

КТ
ОР

/П
РЕ

ДС
ЈЕ

ДН
ИШ

ТВ
О Б

иХ

 СН
ИМ

АК
 ЕК

РА
НА

/YO
UT

UB
E/K

OC
KA

VIC
A 

ИЛ
УС

ТР
АЦ

ИЈ
А: 

ИН
ТЕ

РМ
АГ

АЗ
ИН

Срамне увреде и пријетње 
голману Канаде Милану 
Борјану од стране Хрвата

ПРИЈЕ 31 ГОДИНУ ЈНА ОСЛОБОДИЛА 
ВУКОВАР ОД ХРВАТСКИХ  
ПАРАВОЈНИХ ФОРМАЦИЈА

Предсједник Савеза Срба из региона Миодраг Линта 
подсјећа да је прије 31 годину ЈНА ослободила Вуковар 
од хрватских паравојних формација које је основао про-
усташки режим Фрање Туђмана. ЈНА је, као једина ле-
гална и легитимна оружана снага у СФРЈ, 14. септембра 
1991. године покренула војну операцију с циљем да де-
блокира вуковарску касарну коју су хрватске паравојне 
снаге отворено нападале од краја јула, а крајем августа 
су започеле потпуну блокаду касарне.
Безочна је лаж хрватске стране да је ЈНА тобоже на-
пала Вуковар. ЈНА није могла да нападне град у коме 
је била једина званична војска и имала је обавезу да 
ослободи своју касарну и војнике који су се налазили 
под опсадом и оружаним нападима. Поред тога, ЈНА је 
имала уставну обавезу да заштити српски народ у Ву-
ковару над којим су хрватске паравојне формације на 
челу са Томиславом Мерчепом и другима спроводиле 
терор од почетка 1991. године. До почетка битке за Ву-
ковар хрватске паравојне формације су у том граду уби-
ле најмање 120 Срба.
Линта истиче да је потребно покренути активну борбу 
за истину о карактеру рата и аргументовано побијати 
бруталну лаж и измишљотину да је ЈНА била агресор-
ска војска која је тобоже напала и окупирала Вуковар. 
ЈНА је била регуларна војска тада међународно призна-
те државе Југославије и имала је уставну обавезу да де-
блокира своју касарну, заштити своје војнике и ослобо-
ди српски народ у Вуковару од напада и терора хрват-
ских паравојних формација. ЈНА је била ослободилач-
ка војска и Србија треба да се поноси са припадницима 
ЈНА који су страдали у борби за ослобођење Вуковара. 
Посебну почаст Србија треба да одаје генерал-мајору и 
команданту Новосадског корпуса Младену Братићу који 
је погинуо лично преводећи своје војнике.

ПОВРАТАК ИЗВОРНОМ ДЕЈТОНСКОМ 
СПОРАЗУМУ ГАРАНТ МИРА  
И СТАБИЛНОСТИ У БиХ

Предсједник Савеза Срба из региона Миодраг Линта 
оцјењује, поводом 27 година од потписивања Дејтонског 
споразума, да је повратак изворном Дејтонском спора-
зуму гарант мира и стабилности у Босни и Херцегови-
ни. Захтјев Републике Српске за враћање незаконито 
одузетих уставних надлежности јесте оправдан и леги-
тиман јер не доводи у питање територијални интегри-
тет БиХ нити представља позив на сецесију. Политика 
отимања и насилног преношења надлежности само је 
погоршала стање и постала кочница друштвеног и еко-
номског развоја БиХ. Наведена политика је довела до 
продубљивавања подјела и неповјерења између Срба 
и Бошњака, јачања сукоба, незадовољства и лоше ат-
мосфере. Ниједна од тих надлежности није пренесена 
на ниво БиХ као резултат заједничког договора леги-
тимних представника Републике Српске и Федераци-
је БиХ већ под великим притисцима западних центара 
моћи и нелегалним одлукама Високог представника.
Линта наглашава да добар примјер за БиХ може да буде 
Белгија у којој живе двије главне етничке групе Фламан-
ци (58 % становника) и Валонци (31 % становника) и 11 
% осталих. Белгија је подијељена на три региона Флан-
дрија, Валонија и Град Брисел.  Уставним промјенама из 
1993. године Белгија је од унитарне државе постала фе-
дерација. У федералној Скупштини подједнак је број по-
сланика обје националне заједнице, као што је случај и 
у Савјету министара као органу извршне власти. Белгија 
је примјер етничког федерализма који укључује, између 
осталог, равноправност конститутивних народа и пошто-
вање темељног споразума о стварању заједнице. Важно 
је нагласити да је поштовање пуне самосталности регија у 
националној подијељеној држави предуслов њеног функ-
ционисања што је случај са Белгијом. Нагомилани про-
блеми у Белгији се рјешавају стрпљиво и на бази компро-
миса и договора, а не притисцима и наметањем одлука.
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31. Крајишко прело у Панчеву
Удружење Срба из Репу-

блике Српске и Републи-
ке Српске Крајине прослави-
ло је 31. годину свог посто-
јања манифестацијом Кра-
јишко прело 25. 11. 2022. у 
ресторану Чиле у Панчеву. 

Предсједник Удружења, 
Сава Мирковић истиче да 
се ово прело традиционал-
но одржава сваког посљед-
њег петка у новембру мје-
сецу, а захваљујући спон-
зорима више од 400 гости-
ју имало је прилику да ужи-
ва у богатом менију, томбо-
ли и доброј музици коју је 
овог пута предводила кра-
јишка група Принцип, ор-
кестар Страле бенда, пјева-
чи Миле Делија и пјевачица 
Ивана Зечевић.

Ово Крајишко прело је би-
ло посебно весело јер се на-
кон двије године паузе, због 
епидемије изазване корона 
вирусом, народ ужелио дру-
жења и својих завичајних пје-
сама.

Најузбудљивији трену-
так вечери било је извлаче-
ње томболе у којој је подије-
љено 60 награда међу којима 
су били љетовање у Грчкој за 

двије особе, вечере у локал-
ним ресторанима, торте, а 
најрадоснији је био добит-
ник печеног прасета. 

МИЛИЦА МЕДИЋ ИВАНОВИЋ

Сава Мирковић не заборавља коријене
Сава Мирковић је однедавно изабран за 

предсједника Удружења на задовољство 
чланова УО који се надају да ће са његовим 
избором доћи и до подмлађивања чланства.  

– Чињеница да сам рођен на овим про-
сторима не умањује осјећај моје припадно-
сти прекодринским Србима, не удаљава ме 
и не уноси заборав према коријенима мојих 
предака. Дугачак је списак историјских чи-
њеница које карактеришу борбу овог наро-
да за очување вјере, припадности, традици-
је, обичаја и опстанка на његовим вјековним 
огњиштима, а које нас као његове потомке 
обавезују да их његујемо и чувамо од забо-
рава, како за себе тако и за генерације које 
тек долазе, посебно након његовог прогона 
и погрома са истих тих огњишта.

Мирковић је истакао да је за њега вели-
ка част, али и одговорност да буде на челу 

Удружења које је за свој хуманитарни рад 
својевремено награђено и Октобарском на-
градом града Панчева.

Као један од приоритета је навео жељу 
за подмлађивањем удружења што би треба-
ло да доведе и  до повећања броја активно-
сти и на тај начин умањи посљедице паузе 
изазване короном.  

– Циљ нам је да обогатимо активности 
кроз чешћа окупљања како чланова, тако и 
пријатеља Удружења у виду организације пре-
ла, сабора, културно-умјетничких догађаја, 
затим присуством и обиљежавањем значај-
них српских светковина и историјских дога-
ђаја, као и сарадњом са другим удружењима 
– рекао је Мирковић који је најавио да ће се 
Крајишници у Панчеву окупити на дочеку 
Српске нове године, као и да ће се радити на 
успостављању прољећног крајишког прела.

 » Сава Мирковић, Мирослав Аћимовић, Милорад Малић и Мирослав Медић

35 ГОДИНА УДРУЖЕЊА КОРДУН ИЗ ТОРОНТА
Некадашњи становници 

Кордуна који живе у ка-
надској провинцији Онтарио 
успјешно његују и чувају оби-
чаје из старог краја захваљу-
јући Српском друштву Кор-
дун из Торонта које је оби-
љежило 35 година постоја-
ња и рада.

Тим поводом у Српској 
хали у Нијагари, у граду у 
којем живи бројна заједни-
ца поријеклом са Кордуна, 
одржана је Кордунашка заба-
ва на којој су приказани не-
ки од обичаја, речено је Срни 
у Српском друштву Кордун.

– Била је то јединствена 
прилика да се сусретне неко-
лико генерација Кордунаша, 
који живе у Канади и евоци-
рају успомене на богату кул-
туру и народну традицију – 
кажу у овом друштву.

Под називом Кордун при-
чом и пјесмом кроз вијекове, 
пјевачке групе Синови Кор-
дуна и Ћемер, те група жена 
и мушкараца, обучених у на-
родне ношње, успјели су да 
дочарају дио послова које су 
на Кордуну обављали корду-
нашке мајке, баке и дједови.

– Многи од млађих ге-
нерација могли су први пут 
видјети преслицу и врете-
но, матовило за вуну, плете-
ће игле, косу и брус, те како 
се некада перушао кукуруз у 

њиховој ђедовини – рекли су 
у Удружењу Кордун.

Свечаности у Нијага-
ри присуствовали су гости, 
међу којима нови генерал-
ни конзул Србије у Торонту 
Небојша Татомир, предсјед-
ник Српске народне одбране 
за регију Торонто Ацо Пан-
телић, предсједник Цркве-
но-школске општине Свети 
Георгије из Нијагаре Даница 
Матек, те свештеник из Нија-
гаре Милорад Делић.

Предсједник друштва Кор-
дун Милан Кекић, у присуству 
више од 200 посјетилаца, за-
хвалио је оснивачима друштва 
који су зацртали његов пут ко-
ји траје три и по деценије.

Кекић је истакао да је за-
довољан што су ти задаци 
остварени у условима када 
је требало доказати да дру-
штво није политичка орга-
низација и да своје дјелова-

ње обавља путем културних 
програма.

– Заслуге друштва су ве-
лике. Оно ради далеко од 
родног краја, па је због тога 
његовање изворне културе 
вишеструко теже. Циљ нам 
је да старији чланови прене-
су наше обичаје на потомке. 
Наш изворни језик, извор-
не народне пјесме и народ-
на ношња, најјачи су симбо-
ли Кордунаша овдје у Кана-
ди. На то смо поносни – до-
дао је Кекић.

Генерални конзул Србије 
у Торонту Небојша Татомир, 
честитајући јубилеј, изразио 
је наду да ће удружење које 
окупља Кордунаше у Канади 
бити чувар традиције и кул-
туре српског народа са Кор-
дуна и да будуће генерације 
на тај начин неће заборави-
ти своје поријекло.

Свештеник Милорад Де-

лић у име Црквено-школ-
ске општине Свети Георгије 
из Нијагаре захвалио је дру-
штву Кордун за значајну фи-
нансијску помоћ у изградњи 
инфракструктуре на српском 
имању у чијем је склопу и 
српска црква.

Јубилеј, 35 година рада, 
био је прилика да се додије-
ле плакете заслужним чла-
новима друштва, као и поје-
динцима у Чикагу, Београ-
ду, Бањалуци и Вргинмосту.

Плакете су уручене и дру-
штвима која својим актив-
ностима доприносе очувању 
културе, традиције и обичаја 
народа са Кордуна.

Српско друштво Кордун 
из Торонта основано је 1987. 
године као културна и хума-
нитарна организација. Циљ је 
био организација окупљања 
Кордунаша и њихових пото-
мака, као и његовање и пре-
ношење обичаја културе кра-
ја из кога долазе.

Друштво неколико пута 
у току године организује за-
баве и дружења уз пригодне 
културно-умјетничке про-
граме. Његове хуманитар-
не активности обухватиле су 
више видова помоћи српској 
цркви, српским удружењима 
и појединцима у завичају, као 
и помоћ српским црквеним 
општинама у Канади. РТРС

ИЗЛОЖБА ВРБАСКА БАНОВИНА 
– ОБРИСИ, ТРАГОВИ, ОДЈЕЦИ…

Изложбена поставка Врбаска бановина – обриси, трагови, од-
јеци… Фондације Др Тодор Лазаревић, бан Врбаске бановине 
отворена је у Банском двору поводом 90 година његовог по-
стојања и рада.
Предсједник Фондације Драган Ковачевић рекао је да је ова 
изложбена поставка резултат дуготрајног рада, породичног и 
колекционарског, који је започела Нада Лазаревић, супруга 
посљедњег бана Врбаске бановине доктора Тодора Лазаре-
вића, а бака његове супруге Надежде Лазаревић Ковачевић.
Ковачевић је рекао да поставка води у период између два 
свјетска рата, са акцентом на Врбаску бановину у Краљеви-
ни Југославији, када су Крајина и Бањалука, као њен центар, 
након вишевјековног злостављања окупатора, али и занема-
ривања домаћих властодржаца, добиле и искористиле при-
лику да покажу шта знају и могу у свим сегментима живота.
– Окосницу поставке чини заоставштина четвртог по реду бана 
Врбаске бановине, Тодора Лазаревића, заоставштина њего-
ве, али и породица са којима се ородио – Добраша, Миљеви-
ћа, Шоштарића, Душанића, Петровића – рекао је Ковачевић.
О значају ове изложбене поставке говорио је и професор док-
тор Душко Певуља, који је рекао да ће посјетиоци видјети са 
колико посвећености је урађена изложба, колико је репрезен-
тативна, не само за културну историју Бањалуке.
Изложбену поставку је отворио директор Банског двора – Кул-
турног центра Младен Матовић, који је рекао да отварањем 
ове поставке почиње двомјесечна свечаност посвећена јуби-
леју 90 година Банског двора, у оквиру које је припремљено 
више од 20 репрезентативних програмских садржаја.
Градоначелник Бањалуке Драшко Станивуковић рекао је да је 
част бити савременик оваквог јубилеја – 90 година постојања 
Банског двора, у којем су доношене све важне одлуке. РТРС
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Сабор Дрежничана и Јасенчана у Београду
У ресторану Мажестик 12. но-

вембра одржано је 29. традици-
онално дружење Дрежничана и Ја-
сенчана. Ово Удружење је основано 
1991. године и захваљујући упорно-
сти Дмитра Вукелића, опстаје и чу-
ва сјећање на ова два мјеста која се 
налазе на граници Лике и Горског 
Котара, а њихови преци су их на-
селили још у 16. вијеку.

Водитељ програма и секретар 
Удружења Александар Радуловић 
прочитао је пригодну пјесму Со-
фије Гердијан Дрежничанка.

ВУКЕЛИЋ: УДРУЖЕЊЕ ЈЕ МОСТ 
ИЗМЕЂУ МАТИЦЕ И ЗАВИЧАЈА

Вукелић је истакао да се прет-
ходне двије године нису окупили 
због епидемије вируса корона, али 
то их није спријечило да обиљеже 
важне догађаје народа Дрежнице и 
Јасенка. Ријеч је о сјећању на уста-
шке злочине који су се догодили 
на Огњену Марију и Светог Илију 
1941. године, као и на Аранђелов-
дан 1944. године. 

Удружење је обиљежило и крсну 
славу Малу Госпојину и публико-
вало завичајни календар за 2021. 
и 2022.

– Заједно са предсједником 
Удружења грађана Косовско-ми-
тровачког округа Рашом Ројевићем 
организовао сам боравак дјеце Дре-
жнице и Јасенка у Јагодини 5–10. 
јула 2022. Овај подухват помогао је 
и Ненад Вукадиновић из Јасенка.

Вукелић наводи да је ово оку-
пљaње поновно буђење Дрежничана 
и Јасенчана и знак да се не преда-
ју и да остају вјерни свом завичају 
Дрежници и Јасенку.

– Само дружењем и његовањем 

своје традиције остаћемо достојни 
насљедници својих предака. Не бој-
те се, ледови пуцају, у сусрет томе 
наше Удружење треба да сачува са-
борност јер ће оно за 5 до 10 годи-
на бити главно у повезивању свих 
Дрежничана и Јасенчана у Репу-
блици Србији. Оно што нуди наше 
Удружење други не могу – рекао је 
Вукелић и додао да се нада да ће се 
прикључити чланови који могу да 
повежу младе људе.

Вукелић се захвалио на помоћи 
Мићи Стојковићу, Лазару Косано-
вићу, Мирјани Зрнић и Ђури Ма-
равићу Чорту.

РОЈЕВИЋ: УЧИМО ДЈЕЦУ
 ДА СМО ИСТИ СРПСКИ РОД 

Предсјеник Удружења грађана 
Косовско-митровачког округа Ра-
ша Ројевић је овом приликом до-
био захвалницу од Дрежничана и 
Јасенчана и навео како радо сара-
ђује са њиховим Удружењем.

– То смо ове године и крунисали 
дружењем дјеце из Дрежнице и Ја-
сенка са дјецом из енклава Косов-
ско-митровачког округа. Било је ту-
жно гледати ту дјецу како се растају 
у сузама, и дан данас се дјеца сва-

кодневно чују и дописују. То је оно 
што је наш задатак, као старијих да 
доводимо те младе, да се повезују.

Ројевић наводи да је много Ли-
чана у Косовско-митровачком 
округу, као што су Маравићи , Ра-
дуловићи…

– Треба да се састајемо да знамо 
ко смо, и одакле смо и да спајамо 
младе јер су они наша будућност.

Отац Недељко Маријановић ста-
рјешина Цркве Светог цара Кон-
стантина и царице Јелене на Во-
ждовцу је службовао на Кордуну 
више од 20 година, тако да је тамо 
провео више времена него у род-
ном Санском Мосту.

– Ваше Удружење је познато од 
раније и прије рата. Дружили су се 
људи из Горског Котара и скупља-
ли прилоге за цркве у Крајини, по-
готово у Дрежници када се гради-
ла. Душом смо и даље у Дрежници, 
Јасенку, на Кордуну, и у свим срп-
ским мјестима гдје смо битисали.

Отац Недјељко каже да су се Ср-
би послије Другог свјетског рата бар 
враћали на своја огњишта, а данас 
је ситуација много гора.

– Био сам прије два мјесеца и у 
свом родном селу у коме је некад 

живјело 2.500 хиљаде људи, а сада 
их има 40. Зато морамо да јачамо 
нашу заједницу и потомцима при-
чамо одакле смо.

РАДУЛОВИЋ: БАЈМОК, 
НАШ НОВИ ЗАВИЧАЈ 

Душан Радуловић из Бајмока 
je исказао задовољство што је ме-
ђу својима Дрежничанима и Јасе-
новчанима.

– Нисмо ми тамо од јуче, не-
го више од 400 година. Наши пре-
ци су тамо дошли 1612. године. У 
Бајмок је послије Другог свјетског 
рата дошло око 2.500 Дрежничана. 
То је био први демографски удар на 
Дрежницу, јер их је толико и остало 

тамо. Послије толико година се пи-
тамо да ли је баш тако морало бити. 
Трудимо се и ми у Бајмоку да не за-
боравимо наше коријене, одржава-
мо рођачке и земљачке везе. Наша 
презимена су Маравићи, Радулови-
ћи, Зрнићи, Ивошевићи, Вукелићи, 
Таталовићи, Радојичићи, Томићи и 
наши драги Јасеновчани Мамуле, 
Косановићи и Ковачевићи.

За ову прилику је своје слике 
донио Мића Стојковић Бели паун 
(слобода), Коло (саборност) и Ки-
неска лађу (Нови вијек).

Домаћини су додијелили захвал-
нице Јасни Милановић и Стеви Бе-
кићу (КУД Петрова гора Кордун) 
који су својом пјесмом уљепшали 
ово вече, Раши Ројевићу и Јелени 
Нинковић.

Ово Удружење помаже и заврше-
так обнове Цркве Рођење Пресве-
те Богородице у Дрежници, која је 
саграђена 1842, а страдала са срп-
ским народом токок Другог свјет-
ског рата. Радови су започети још 
1988, а настављени прије двије го-
дине, сва средства су добродошла 
како би ова светиња засијала у пра-
вом сјају и била мјесто молитве и 
саборовања. ДРАГАНА БОКУН

 » Дмитар Вукелић и Рашо Ројевић

У Бачком Јарку одржано 13. традиционално 
дружење Ливњана и Граховљана
У организацији Завичајног 

удружења Ливњана и Гра-
ховљана у Бачком Јарку је 

26. 11. 2022. године одржано 13. 
традиционално дружење земљака 
поријеклом из ливањско-грахов-
ског краја и њихових пријатеља. 
Дружење је понијело назив Чувај-
мо завичај од заборава и има за циљ 
очување и његовање културе, тра-
диције и обичаја људи са подручја 
Ливна и Грахова. 

У препуној сали ресторана Код 
Шмеке окупили су се бројни земља-
ци и њихови гости како би се под-
сјетили на игранке и прела у зави-
чају из кога потичу. Међу истакну-
тим гостима дружењу су присуство-
вали начелник општине Босанско 
Грахово Урош Ђуран, предсједник 
општине Темерин Младен Зец и 
замјеник предсједника Дејан Бра-
даш, директор Фонда за избјегла и 
расељена лица и за сарадњу са Ср-
бима у региону Александар Ђедо-
вац, савјетник покрајинског секре-
тара за привреду и туризам Јово Ба-
варчић, народни посланик Миодраг 
Линта, предсједница Савеза краји-
шких удружења Ранка Срдић Ми-
лић и представници других прија-
тељских крајишких удружења.

ЈОЈИЋ: НАСТАВЉАМО СА 
РЕДОВНИМ АКТИВНОСТИМА

Од предсједника Управног одбо-
ра ЗУ Ливњана и Граховљана Алек-
сандра Јојића сазнали смо нешто 
више о активностима удружења у 
претходном периоду. Јојић је ис-
такао да је руководство удружења, 
након паузе услијед ситуације са 

корона вирусом, одлучило да на-
стави традицију окупљања у Бач-
ком Јарку. На претходним друже-
њима устаљена је традиција да се 
те вечери чују пјесме и инструмен-
ти из завичаја, да гости уживају уз 
фолклорне игре и народне ношње 
из завичаја, што је био циљ и овог 
13. окупљања. Поред активности 
које су везане за очување завичаја 
од заборава, удружење се бавило и 
другим активностима.

– Наше удружење наставило је 
са пружањем помоћи људима у за-
вичају, као и одржавањем контаката 
са локалним институцијама и Срп-
ском православном црквом у зави-
чају. Помагали смо изградњу паро-
хијског дома у Губину, учествовали у 
постављању расвјете око цркве у Вр-
бици заједно са нашим пријатељима 
из Удружења Огњена Марија Ливањ-
ска, набавци цистерне за гашење по-
жара у Грахову, обавјештавању гра-
ђана и пружању помоћи приликом 
уписа имовине у Босни и Херцего-
вини и другим активностима како 
самостално тако и у сарадњи са Са-
везом крајишких удружења. Такође, 
поред овог окупљања у Бачком Јарку 

окупљамо се у све већем броју у род-
ном крају – истакао је Јојић.

ЛИНТА: КРАЈИШНИЦИ НИКАД 
НИСУ КЛОНУЛИ ДУХОМ

Народни посланик и предсјед-
ник Савеза Срба из региона Мио-
драг Линта истакао је значај прису-
ства на оваквим окупљањима.

– Увијек ми је изузетно драго да 
се појавим на оваквим вечерима, то 
су моји земљаци, који су доживје-
ли велике трагедије, али никад ни-
су клонули духом, наставили су да 
се боре за завичај. Оно што је нај-

важније је да моји земљаци чувају 
традицију, обичаје, окупљају се, не 
заборављају своје национално опре-
дјељење, свој крај и оно што је нај-
важније да се преноси својој дјеци 
све оно што одликује крајишке и 
прекодринске Србе.

Линта је истакао да постоји зна-
чајан напредак и повећана брига 
матице према Србима у региону, 
али да то треба подићи на још виши 
ниво и да је потребно да се питање 
Срба у региону дефинише као јед-
но од најважнијих државних и на-
ционалних питања.

ПОДРШКА ИНСТИТУЦИЈА
Предсједник општине Темерин 

Младен Зец поздравио је присутне 
и истакао значај оваквих окупљања.

– Искористио бих прилику да се 
захвалим предсједнику Удружења и 
свим члановима који марљиво ра-
де како би његовали културу, тра-
дицију и обичаје, јер онај народ ко-
ји престаје да његује културу, тра-
дицију и обичаје престаје да буде 

народ. Локална самоуправа ће се 
трудити да што више помаже ова-
ква Удружења.

Начелник Општине Босанско 
Грахово Урош Ђуран позвао је зе-
мљаке да у току љетњих мјесеци 
дођу у Грахово и Ливно да се и та-
мо направи збор у оволиком броју.

Директор Фонда за избјегла и ра-
сељена лица и за сарадњу са Срби-
ма у региону Александар Ђедовац 
истакао је да ће Фонд, као и до са-
да помагати овакве манифестације.

Након што су свештеници из Бач-
ког Јарка Илија Проле и Драган Пе-
тровић благословили скуп, у настав-
ку вечери гости су могли да уживају 
уз традиционалне пјесме и игре које 
су представили КУД Др Младен Сто-
јановић из Бачког Јарка, КУД Бранко 
Радичевић из Сирига, гуслар Петар 
Мишовић, као и стихове пјесникиње 
Ранке Срдић Милић и Илије Ињца.

Након званичног дијела погра-
ма, гости су могли да се опусте уз 
музику и пјесму Гоција и Роце.

ДРАГАНА ШИПОВАЦ

 » Јово Баварчић, Александар Јојић, Александар Ђедовац, Миодраг Линта, Младен Зец и Урош Ђуран

 » Драгослав Зукић, Јово Макивић, Драженко Тепић, Борислав Кнежевић, Мирко Дикић, 
Никола Репија, Драган Поправак



ssr. org. rs
МОМИР КЕЦМАН, БИВШИ ЈУГОСЛОВЕНСКИ И СРПСКИ РВАЧ

Трновит пут ратног сирочета из Крајине  
до титуле свјетског вицешампиона у рвању 

ДОБИТНИК БРОЈНИХ ПРИЗНАЊА

По завршетку такмичарске каријере Кец-
ман је остао у спорту. Био је члан Предсјед-
ништва СОФКС, и ОК, касније члан струч-
не комисије ОКС, предсједник СД Раднич-
ки. Заједно са сином Младеном оснивач је 
неколико рвачких клубова у БиХ (Дринић, 
Петровац, Бањалука), Сурчину. 
Током богате такмичарске, тренерске, али 
и каријере спортског радника, Момир Кец-
ман је освојио десетине разних друштве-
них признања и одликовања, од Свјетске 
рвачке федерације ФИЛА, затим добит-
ник је Октобарске награде Града Београ-
да, као и Ордена заслуга за народ и Орде-
на Немањића и бројних општинских при-
знања. Једно од најврједнијих је Награда 
Спортског савеза Србије за животно дjе-
ло и спортско национално признање Ре-
публике Србије. Има супругу, три сина и 
девет унучића.

КАКО ЈЕ КРЊА ЈЕЛА ДОБИЛА ИМЕ

Кецман о родном селу прича у даху.
– Село Смољана је добило име по цијеђе-
њу смоле са јелки. Прије 300 година људи 
су ту у прољеће засјецали стабла јелика, 
како би у јесен прикупили смолу. Кад би 
дошли у Петровац питали би гдје је Смо-
љана. Добили би упутства „идите уз Са-
иновац (узвишење изнад Петровца) и на 
око 4 км ћете угледати са лијеве стране уз 
пут једну огромну крњу јелу (јелика којој је 
гром разнио), пред вама ће се показати 
поље пуно долина разне величине и иза 
тог поља је шума и село Смољана”. Тако 
је та лијева страна села Смољане постала 
Крња Јела. Село се налази на висоравни 
на висини од око 700-900 м окружено са 
свих страна планинама. Са сјевера, исто-
ка и запада са обронцима планине Грмеч, 
а са југа брдима Рисовац, Језевац и Ср-
натица. Кроз поље тече безимена ријека 
понорница која извире испод планине. 
Некада је у Смољани била огромна шу-
ма, сад је посјечена. Дуго времена Смо-
љана је била камењар, јер је вода спра-
ла земљу да би од прије пар година ције-
ли крај обрастао у шикару (младо дрвеће, 
трње и купине) а у пољу зеленило. Нигдје 
нисам пио воду као у Смољани. Људи су 
вриједни и поштени, спремни да помогну 
сваком. Теже и дуготрајније послове раде 
удруженим снагама. Радо бих се вратио 
тамо да живим, али нема љекара, што ме 
спутава. Нигдје не постоји таква вода, ва-
здух и храна. Када одем тамо, за два да-
на боравка се препородим. Тужно је што 
је народа све мање. Некада су тамо биле 
три школе, посљедњих 20 година опста-
ла је једна која је прошле године затво-
рена. Нажалост.

„КЕЦМАН ЈУНАК” ОРИЛО  
СЕ НА СТАДИОНУ У СОФИЈИ 

На свјетском првенству у Софији борио сам 
се у полуфиналу са вишеструким шампио-
ном Грком Галактолопулосом. Водио је са 
два бода до средине друге рунде када сам 
изједначио. Пет секунди прије краја борбе, 
одглумио сам да сам малаксао и дозволио 
партнеру да скопча његов омиљени захват 
из којег је већину својих противника по-
бјеђивао тзв. тушем. Двије секунде при-
је краја извео сам захват на самој ивици 
борилишта, добио сам два бода за побје-
ду уз огроман напор и ризик да ме туши-
ра или да ми повриједи кичму. Побједом 
сам осигурао медаљу и ушао у финале, а 
тренер је од узбуђења удахнуо у пешкир и 
замало се удавио. На силаску са струњаче 
стадион на коме је било више од 37 хиља-
да гледалаца скандирао је „Кецман јунак”.

РАЗГОВАРАЛА: ВЕСНА ПЕШИЋ

Судбина великог рвачког 
шампиона Момира Кецма-
на потврђује да је у животу 

све могуће. Овај кршни Краји-
шник рођен је у предвечерје по-
четка Другог свјетског рата у селу 
сликовитог имена Крња Јела код 
Босанског Петровца. 

Његов отац Богдан био је међу 
првоборцима који је одмах узео 
пушку борећи се за слободу свог 
српског рода. Погинуо је 1942. 
године. Недуго затим умрла му 
је и мајка Сава, па је Момир од-
растао у домовима за ратну сиро-
чад и студентским интернатима. 
Љубав према спорту и несаломив 
крајишки менталитет предодреди-
ли су да буде успјешан индивиду-
ални спортиста. 

Опробао се у древном антич-
ком спорту – рвању и постао пра-
ви колекционар медаља.    

Освојио је сребрну медаљу на 
Свјетском првенству 1971. године 
у Софији. Освајач је двије сребр-
не медаље на Европским првен-
ствима, у Модени 1969. и Берли-
ну 1970. године. Био је учесник 
Олимпијских игара 1972. годи-
не у Минхену, гдје је заузео пето 
мјесто. Првак Југославије био је 
шест пута, три пута други и јед-
ном трећи. Уз све то, завршио је 
као редован студент у року Елек-
тротехнички факултет.

У разговору за Српско коло опи-
сује свој несвакидашњи живот-
ни пут.  

– Рођен сам у зиму 1940/41. у 
селу Крња Јела – Смољана у око-
лини Босанског Петровца, али не-
ма забиљежен тачан датум јер су 
књиге током рата изгорјеле. Мој 
отац Богдан није чекао слободу, 
већ је био међу партизанским пр-
воборцима. Погинуо је 1942. годи-
не. Мајка Сава је умрла три мје-
сеца послије рођења моје млађе 
сестре Ковиљке. Живјели смо те-
шко. Сестру је одвела баба, а на-

кон два мјесеца и она је умрла. 
Потом је бригу о сестри преузела 
тетка, мајчина најстарија сестра, 
док сам ја остао са очевом фами-
лијом. Сљедеће године сви су умр-
ли од тифуса. Остао сам сам. Не 
знам како сам преживио наредне 
двије године. Када се вратио дјед 
Илија као колонисти смо отишли 
најприје у Барању, Болман (Бели 
Манастир), а затим се преселили у 
Тител. Ипак, поново сам се нашао 
у родном крају 1947. гдје сам дви-
је године живио са дједом Симом 
и стрицем Душаном који се демо-
билисао из ЈНА. Илија, брат дједа 
Сима, је довео назад и моју сестру 
Ковиљку. До јуна 1951. завршио 
сам четврти, а сестра два разреда 
основне школе. Били смо јако си-
ромашни и живјели на кромпиру, 
купусу, лиснатој зеленој салати и 
луку. Маћеха се није радо брину-
ла о нама, па је мој ујак Јово (пр-
воборац) одлучио да нас, са оста-
лом дјецом из Петровца и околи-
не пошаље у дом ратне сирочади 
у Сарајево. Касније сам ја завр-
шио у Варешу, а сестра у Бихаћу.

zzКако сте се пронашли у спор-
ту? 
– По дјечјим домовима (Са-

рајево, Вареш, Градачац, Босан-
ски Петровац и Бањалука) сам се 
бавио шахом, гимнастиком, од-
бојком, кошарком и фудбалом. 
У свему сам био међу најбољима. 
Доласком у Београд 1960. године 
уписао сам Електротехнички фа-
култет и одмах отишао у ФК Пар-
тизан на пробну утакмицу код чу-
веног тренера Флоријана Матека-
ла. Ту ме је довео Велимир Сом-
болац, мој старији школски друг 
из Бањалуке, који је играо лије-
ву страну одбране у првом тиму. 
Имао сам пробну утакмицу на-
кон које је тренер Матекало који 
је истакао неколико мојих фуд-
балских врлина (снажан, добар 
дриблер, добар преглед игре, ље-
воног са коришћењем десне ноге 
итд.), али и мана од којих је најве-
ћа била лоша сарадња са саигра-
чима. Посавјетовао ме је да иза-
берем неки индивидуални спорт. 
Послушао сам га и најприје про-
бао џудо. Прекретница се деси-
ла када ме својим успјехом оду-
шевио рвач Бранко Мартиновић. 
Његова слика са Олимпијаде у 
Риму на којој је освојио сребро 
за мене је постала мотивација да 
се окушам у рвању. Све након то-
га је историја.
zzПредстављали сте Југосла-
вију и на Олимпијским игра-
ма 1972. у Минхену. Шта бисте 
издвојили као највећи успјех у 
спортској каријери?
– Побједе и успјеси се врло бр-

зо заборављају, док трауме пора-
за и неуспјеха остају вјечно. Имао 
сам више од 500 борби, а свега де-
сетак се солидно сјећам и то због 
тога што су биле тешке са пози-
тивним исходом. Врло сам тешко 
подносио неуспјех. Свака меда-
ља ми је на свој начин драга. За 
највећи подвиг сматрам осваја-
ње сребра на Првенству Европе 
1969. године када сам имао пет 
побједа и неријешено са актуел-
ним прваком свијета Финцем Пој-
кала. У финалној борби сам тешко 
оштећен. Највећи лични резул-
тат је сребро из 1971. у Софији 
на Првенству свијета. Међутим, 
то је успјех тренера Љ. И. Геџе 
који ме је наговорио да са ишча-
шеним лактом десне руке ипак 
наступим на такмичењу са обра-
зложењем да предам борбу како 

бисмо учинили услугу Јапанцима 
чиме би их задужили да и они по-
могну неком од наших такмичара. 
Тај резултат сам поклонио трене-
ру, јер је бринуо о свему. Најсрећ-
нији сам био када сам се попео на 
постоље у Италији на Првенству 
Европе у Модени.
zzКако је изгледала Bаша про-
фесионална каријера након 
одласка у спортску пензију? 
– Као спортисти додијељен ми 

је стан на Бањици. Оженио сам се 
и добио три сина. Посветио сам се 
тренерском позиву и преузео сам 
бригу о Рвачком клубу Раднич-
ки чији сам од почетка био члан. 
Извео сам двојицу освајача ме-
даља Горана Касума и Првосла-
ва Илића. Деведесетих сам био и 
предсједник Рвачког савеза Југо-
славије, члан стручне комисије 
Свјетске рвачке Федерације, члан 
Предсједништва СОФКЈ и Пред-
сједништва ОК СРЈ, предсједник 
СД Раднички.
zzКако данас проводите врије-
ме?
– Посљедњих десетак година 

због здравствених проблема сам 
се повукао. Сада путујем, волим 
да прошетам, читам, а тренутни 
хоби ми је писање родослова мо-
јих Кецмана и ујчевине Драги-
шића. Радим и на писању ауто-
биографије.
zzАктиван сте члан завичајних 
удружења.
– У завичајном удружењу Бео-

грађана са поријеклом из Босан-
ског Петровца обављам функци-
ју предсједника Скупштине. При-
је короне смо се више дружили, а 
годишње смо организовали скуп 
свих Петровчана који живе и раде 
у Београду. Главни циљ нам је да 
помогнемо да окупимо Петровча-
не гдје год били. На нашим скупо-
вима увијек је весело, забавно, док 
се уз музику и пјесму прича о ли-
јепим догађајима из родног краја.
zzШта бисте поручили младим 
људима који тек бирају свој 
пут?
– Младом човјеку бих рекао 

да живот брзо пролази ма колико 
био срећан и колико дуго живио.  
Оно на шта могу директно утица-
ти јесте срећа коју могу стећи са-
мо ако су успјешни у ономе што 
раде. Зато је важно да на вријеме 
процијене шта воле и у чему мо-
гу бити успјешни. Нема веће са-
тисфакције од успјеха.

 » Момир Кецман са породицом  » Детаљ борбе из 1966. године

ПОМИРИО СПОРТ И НАУКУ

– Нисам волио школу, мада сам био добар ученик и још бољи студент. 
Електротехнички факултет сам уписао 1960. године и дипломирао 
у року. Имао сам срећу да сам велико знање стекао у Средњој 
електротехничкој школи у Бањалуци. Када сам постигао веће спортске 
резултате већ сам урадио и неколико студија из области производње, 
потрошње ел. енергије и развоја електропривреде Југославије и 
република, па су старије колеге предлагале да се одрекнем или спорта 
или струке. Нисам се могао одрећи посла јер сам од њега живио, а 
нисам се могао одрећи ни рвања, иако до 2010. године ниједан динар 
од њега нисам зарадио, али је то била моја љубав и задовољство. 
Образовање никад нисам запостављао. Уписао сам касније и 
Економски факултет и постдипломске студије и стално учио стране 
језике.

 » ШЕСТ ПУТА ПРВАК ЈУГОСЛАВИЈЕ: На побједничком постољу 1970. године
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